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بر اس��اس آمارهاي مس��تند، 
قيمت شكر، قند، مرغ، گوشت، 
تخم مرغ و... افزايش پيدا كرده 
است. از سوي ديگر خبرهايي 
هم منتشر مي شود كه قيمت 
نان قرار اس��ت بالا ب��رود. در 
كنار اين موارد اخبار جسته و 
گريخته اي ه��م در خصوص 
گراني بنزين ش��نيده مي ش��ود كه هرچند تاييد شده 
نيس��تند، اما همه مي دانيم كه غيرمحتمل نيستند. بر 
اساس اطلاعاتي كه مركز آمار منتشر كرده، تورم نسبت 
به يك دهه گذش��ته، ركورد زده است. همين طور اعلام 
شده تورم ماهانه، تقريبا در 3 الي 4ماه گذشته، ميانگين 
4درصد بوده است. اين تورم ماهانه در كنار تورم كل سال 
1401 و از طرف ديگر تورم خوراكي ها، نشان مي دهد كه 
ريشه مشكلات در نظام تصميم سازي هاي دولت است. 
در سال قبل دولت ضمن حذف ارز 4200 توماني به دليل 
كسري بودجه اقدام به استقراض مستقيم و غيرمستقيم 
از بانك ه��ا و بانك مركزي كرده ك��ه نتيجه آن منتج به 
افزايش رشد نقدينگي شده است. اين رشد كه نتيجه آن 
در شاخص تورم نشان داده مي شود، همه كالاها و خدمات 
را تحت الشعاع قرار داده است. نمي شود يك تورم دو رقمي 
نزديك به 50درصد در اقتصادي وجود داشته باشد، بعد 
همه اقلام يا كالا و خدمات به رشد قيمتي خود ادامه ندهند. 
يك نكته اساسي كه بايد به آن توجه داشت آن است كه 
دولت هم در لايحه بودجه اي كه تقديم به مجلس كرد و 
هم لايحه اي كه تبديل به قانون شده است، سياست هاي 
انبساطي را در دستور كار قرار داده است. البته ممكن است 
ظاهر بودجه نش��ان دهد كه اعداد بودجه، حول و حوش 
تورم بالا رفته اند، اما واقع آن است كه افزايش حجم بودجه 
متناسب با منابع واقعي دولت نيست، لذا لايحه بودجه 
را بايد انبساطي در نظر گرفت. همين افزايش قيمت ها 
كه در س��ال 1402 با مجوز دولت ص��ورت مي گيرد و از 
خودروسازي تا اقلام خوراكي را شامل مي شود، تاثير عيني 
در گراني كالاها و خدمات خواهد داشت. جالب اينجاست 
كه راهبرد دولت براي مهار تورم و رشد توليد، دستور به 
وزرا و كابينه براي ارايه راهبرد است. اقدامي كه اخيرا توسط 
وزير اقتصاد در قالب ستاد اقتصادي دولت اطلاع رساني 
ش��د و اعلام شد كه همه اعضاي كابينه و دستگاه ها قرار 
است، برنامه هاي خود را براي مهار تورم و رشد توليد ارايه 
كنند، نشان مي دهد، دولت درك درستي از مقوله مهار 
تورم و رشد توليد ندارد. بايد توجه داشت كه مهار تورم و 
رونق توليد، خلق الساعه اتفاق نمي افتد. تورمي كه امروز در 
اقتصاد مشاهده مي شود براي يك روز و يك سال نيست. 
بلكه از سال 97 به اين سو، نرخ تورم صعودي شده است. اگر 
نرخ تورم در سال هاي 93، 94 و 95 بررسي شود، متوجه 
مي شويد كه تورم نزولي بود و در سال پاياني هم تك رقمي 
شد. اما تحريم هاي اقتصادي امريكا و شوك خروج ايالات 
ادامه در صفحه ؟؟ متحده از... 

به درستي كه پيش از هر چيز 
مس��وولان ما بهتر است اين 
بي��ت از نظامي گنجوي را كه 
مي گويد »كم گوي و گزيده 
گوي چون دُر...« را سرلوحه 
تمام��ي كاره��ا و زندگ��ي و 
البته مصاحبه هايي كه انجام 
مي دهند، ق��رار دهند. اينكه 
مسوولان بار برخي اظهارنظرها تنها نشان مي دهند تا 
چه ميزان با واقعيت هاي جامعه فاصله دارند، جز فاصله 
گرفتن مردم از آنها نتيجه اي در بر ندارد، از مسوولي كه 
مي گويد كارگران اگر قناعت كنند مي توانند با همين 
حقوق هايي كه دريافت مي كنند هم زندگي كنند و تا 
نماينده مجلسي كه در اعتراض به علني شدن واگذاري 
ماشين هاي شاسي بلند به برخي نمايندگان با لفظ چرا 
اين گدا بازي ها را در مي آوريد و مگر ماشين شاسي بلند 
چقدر قيمت دارد همه و همه نش��ان مي دهد آنچه به 
جايي نمي رسد صداي مردمي است كه هر روز بيشتر 
از روز قبل براي تامين خواست هاي حداقلي خود براي 
تامين معيش��ت و گذران زندگي فقيرتر مي شوند در 
مقابل مسوولاني هس��تند كه صحبت درباره دريافت 
ماشين هاي شاسي بلند ميلياردي توسط نمايندگان 
مجلس را كاملا طبيعي مي دانند و از سوي ديگر وزير 
كاري هس��ت كه معتقد اس��ت كارگران مي توانند در 
اين وانفس��اي تورم و گراني با حقوق ماهي 8 ميليون 
تومان هم زندگي خوبي داشته باشند اگر قناعت كنند. 
سوال اينجاست چه ميزان قناعت مي تواند باعث شود 
تا شما با ماهي 8 ميليون تومان دريافتي هم اجاره بهاي 
مسكن را بپردازي و هم بتواني معيشت خود را تامين 
كني و از سوي ديگر هزينه هايي مثل آموزش فرزندان 
يا درمان بيماري هاي س��اده مثل يك سرماخوردگي 
را هم بپ��ردازي؟! قناعت را چطور معنا مي كنيد وقتي 
براي ش��ما صحبت از ماشين هاي ميلياردي گدا بازي 
به حس��اب مي آيد و براي مردم حقوق هاي 8 ميليوني 
مي تواند كفاف خرج زندگي ش��ان را بدهد؟! قناعت را 
چطور معنا مي كنيد وقتي يك بيمار س��رطاني براي 
تامي��ن داروهاي م��ورد نياز يك ماه خ��ود بايد 30 
ميليون تومان هزينه كند و ي��ك كارگر در صورت 
اعتراض به ميزان دس��تمزد و عدم پرداخت حقوق 
مزاياي خود به س��رعت از س��وي كارفرم��ا اخراج 

مي شود؟ 
اصلا از نظر ش��ما حرف زدن در مورد چه مس��ائلي 
مي تواند گدا بازي به حساب نيايد؟ شما كه نماينده 
مردم هس��تيد و خبر از وضعيت اقتصادي و زندگي 
عامه مردم نداريد چه انتظ��اري مي توان از مديران 
رده پايين دولتي داشت كه براي رفع مشكلات مردم 
 تلاش كنند.    وقتي س��رعت فقير شدن افراد به مدد تورم 
افسار گسيخته تا اين حد بالا رفته و دولت همچنان معتقد است 
ادامه در صفحه 8 كه اين قطار پيشرفت مي تواند به...  

مديرعامل يكي از شركت هاي 
پتروش��يمي به تازگي اعلام 
ك��رده اس��ت »اگ��ر مق��دار 
س��وزاندن گازهاي مشعل در 
ايران را ح��دود 17 ميليارد و 
400 ميلي��ون مترمكعب در 
س��ال 2021 در نظر بگيريم 
و بر اس��اس داده ه��اي BP با 
ف��رض قيمت ميانگين گاز صادراتي 20 س��نت به ازاي 
هر مترمكعب، هم اكنون س��الانه حدود 5 ميليارد دلار 
عدم النفع مستقيم از اين محل وجود دارد.« آتشي كه اين 
روزها به جان سرمايه هاي كشور افتاده است، كم نيستند. 
يكي از مهاجرت نخبگان به عنوان مهم ترين س��رمايه 
اجتماعي سخن مي گويد كه حالا به طبقه متوسط نيز 
سرايت كرده است و ديگري مهاجرت پزشكان و آن يكي 
هم سرمايه هاي ارزي و خريد خانه در كشورهاي همسايه 
را مثال مي زند. رقم زيان ها و آمار خسران هايي كه به خاطر 
از دست رفتن هر كدام از اين سرمايه ها منتشر مي شود، 
براي هر نظام حكمراني مي بايست خجل كننده و مايه 
س��رافكندگي باشد.  حالا خبر مي رس��د ايران سالانه 5 
ميليارد دلار نيز به خاطر فلرينگ و مشعل سوزي و ناتواني 
در كنترل آن ضرر مي كند. آسيب هاي اجتماعي، زيست 
محيطي و س��لامت جامعه ميزبان كه فلرهاي گازي در 
آن منطقه زبانه مي كشد هم مي بايست به اين آمار اضافه 
كرد. ما تحريم هستيم و بدون ش��ك يكي از مهم ترين 
دلايل اينكه سرمايه ملي، جلو ديدگان ما روزانه در آتش 
مي سوزد، نداشتن اراده، دانش كافي و مشكل نقدينگي 
است. مديرعامل شركت ملي نفت ايران به تازگي گفته 
است »صادرات نفت ايران 2 برابر شده است.« اما معلوم 
نيس��ت حتي اگر هم اين آم��ار دقيق باش��د، صادرات 
بيش��تر نفت ايران، به معناي ارز آوري بيش��ترآن باشد. 
سال هاست ما بسيار پايين تر از قيمت هاي جهاني نفت 
خود را مي فروشيم و حتي نمي توانيم درآمد حاصل از آن 
را به شكل نقدينگي وارد كشور كنيم. عموما كالا در برابر 
كالاست. بيست و هفتمين نمايشگاه بين المللي نفت، گاز، 
پالايش و پتروشيمي ايران به زودي آغاز به كار مي كند.به 
عنوان كسي كه سال ها در اين نمايشگاه شركت مي كنم 
همواره يك سوال ذهنم را مشغول مي كند. چرا در حاشيه 
اين نمايشگاه كه به عنوان بزرگ ترين رخداد صنعتي و 
تجاري ايران در حوزه نفت شناخته مي شود، قراردادي 
امضا نمي شود كه مشعل سوزي پالايشگاه هاي نفت و 
گاز را به حداقل ممكن كاهش دهد؟ چرا كسي نگران از 
دست رفتن اين سرمايه عظيم ملي نيست. چرا فرصت ها 
يكي پس از ديگري مي سوزد و و ده ها پرسش ديگر...؟ 
چرا امارات مي تواند از بندر جبل علي با 83 ميليارد دلار 
درآمد 3 برابر نفت ايران درآمد داشته باشد؛ اما بنادر نفت 
وگازي ما در محاصره فلرها، دودها و آلايندگي ها قرار 
دارد واز ظرفيت هاي ديگر بنادر هم كمترين استفاده 
ادامه در صفحه 3 مي شود؟   

درخصوص سهام عدالت ما 
يك موضوع مهمي را در نظر 
بگيريم؛ در س��ال 99 يكي 
از مواردي كه كارشناس��ان 
عقيده داشتند كه مي تواند 
متره��اي  ا ر پا ز  ا يك��ي 
ريزش س��ال مذكور باشد، 
آزادس��ازي س��هام عدالت 
بود . البته اين عامل چن��دان مهم نبود و تنها به آن 
اشاره ش��د، در حقيقت ش��رايط بازار بود كه عامل 

ريزش شد.
پس از آزادسازي سهام عدالت به واسطه اينكه بازار 
منفي بود، ش��روع فروش سهام عدالت مي توانست 
تاثيرات منفي داشته باش��د . ما بايد در نظر داشته 
باشيم اين نمادهاي استاني كه اكنون بسته هستند، 
اينكه بازار رش��د كرده و ورود پول ب��ه بازار داريم و 
س��هم هاي اس��تاني نيز مي توانند ب��ا قيمت خوب 
معامله شوند، اين بسته بودن آنها دو ايراد مي تواند 
داش��ته باش��ند. باتوجه به اينكه حجم س��هم هاي 
استاني بزرگ نيس��ت اين ورود پول جديد به نظر 

مي رسد تاثير چنداني نداشته باشد.
اما با باز ش��دن اين نمادها مي توانيم اندكي جريان 
پول را بيش��تر مديريت كنيم و نهاد ناظر س��ازمان 
ب��ورس باش��د، زماني كه اي��ن نمادها بازگش��ايي 
شود به تبع آن يكس��ري از دارندگان سهام عدالت 
اين س��هام را بفروش��ند و اينكه يكس��ري  خريدار 
در اين قيمت ه��اي جذابي كه اينها باز مي ش��وند 
وجود خواهد داش��ت. درنتيجه اين بازشدن سهام 
عدالت هاي استاني در اين مقطع بسيار منطقي به 
نظر مي آيد چون به هرحال مدت طولاني از بس��ته 
شدن اين نمادها مي گذرد. اكنون بازار از منظر ورود 
شاهد ورود پول روزانه است كه بازار را از يك جايي 
به س��مت بالا هدايت مي كند به جز يكسري سهام 
خاص كه در مقطع صعودي رشد نكردند. اكنون نيز 
در قله ورود پول نيستيم و ورود پول به بازار ادامه دار 
است و شايد بگوييم در اوايل يا اواسط ورود پول هاي 
حقيقي هس��تيم پس الان باز ش��دن س��هم هاي 
س��رمايه گذاري اس��تاني تاثير منفي بر روي بازار 
نخواهد داشت و صرفا رشد بازار را كنترل مي كند . 
به نوع��ي تاثير منفي ي��ا مثبت س��نگيني در بازار 
نخواهيم داشت. نكته مثبت اينجاست كه پول هاي 
نوظهور مي توانند به سمت سرمايه گذاري استاني 
هدايت شوند و يكسري سهامدار در آن نماد بودند با 
جابه جايي به سهم ديگر مجددا از اين فرصت بازار 
منتفع ش��وند و اين پديده خوبي است . اگر سازمان 
بورس اين بازگشايي را براي ماه هاي آينده بگذارد 
شايد مجددا فشارهاي فروش بيشتر شود و اين يك 

عاملي براي فشار روي بازار شود.

مريم شاهسمنديهادي حق شناس بهراد موسويسجاد بهزادي

اعلام آمارهاي عجيب تورم پس از دو ماه تاخير 

   مركز آمار تورم اسفندماه
 را 45/8 درصد اعلام كرد 

   تورم بهمن ماه در گزارش قبلي مركز آمار 47/7 درصد 
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 شوراي رقابت قيمت مصوب 17 مدل خودروي مونتاژي 
را اعلام كرد  قيمت ها به عقب بر مي گردد؟

 بررسي ساخت پتروپالايشگاه در كشور 
در گفت وگوي »تعادل« با كارشناس حوزه انرژي

صفحه 3    صفحه 7    

 گران فروشي 
خودروهاي مونتاژي

 رانت 
و گرداب فساد!

نرخ واقعي تورم و 
آمارسازي ها

با بالا گرفت��ن دعواي 
دول��ت و مجل��س در 
»شاس��ي  ماج��راي 
گيت« بار ديگر موضوع 
»ران��ت« در اقتص��اد 
ايران داغ ش��ده است. 
آق��اي رييس��ي پس از 
پي��روزي در انتخابات، 
اولويت دارترين و نخس��تين دستور دولت خود 
را »خاتمه دادن به بس��ترهاي فسادزا كه ايجاد 
ران��ت مي كنند« عن��وان و تاكيد ك��رد كه در 
دولتش »دس��تگاه هاي اداري موظف هستند 
زمينه هاي رانت و فس��اد را از بي��ن ببرند و اين 

ساز و كارها را اصلاح كنند.«
در همان زمان كارشناسان ضمن تاييد اهميت 
و ارزش اين هدفگذاري تاكيد داش��تند كه اين 
كار، اقدامي بسيار دش��وار و پيچيده است و در 
قالب يك برنامه كوتاه مدت و صرفا از طريق نظام 
اداري و دستگاه بروكراتيك امكان پذير نيست 
بلك��ه نيازمند فضاي باز اقتصادي و سياس��ي و 
كاهش مداخلات دولت و قدرت گيري تشكل ها 
و نهادهاي مدني و نيز افزايش حاكميت قانون 
و توسعه مناسبات نهادي و... است كه طرفداران 

جدي در ساختار قدرت ندارد. 
در واقع »رانت« كه در معناي وس��يع عبارت از 
بازدهي يك دارايي يا فعاليت است كه بيشتر از 
بازدهي بهترين فرصت ممكن بعد از آن باشد و 
همچنين به مناب��ع حاصله از حق انحصاري در 
توليد و توزي��ع و تجارت )واردات، صادرات( و... 
و در تداول ع��ام به پول باد آورده و درآمد بدون 
تلاش اطلاق مي ش��ود، برآمده از ساختار و ساز 
و كار اقتصادي ي��ك جامعه در طي دوره زماني 
طولاني اس��ت. به تعبير داگلاس نورث »خلق 
رانت، نش��انگاني از مشكل توس��عه به حساب 
مي آيد و نه علت مش��كل« )در سايه خشونت(. 
لذا »ران��ت« با ماهي��ت جامعه اي ك��ه در آن 
پديدار مي ش��ود ارتباط عمي��ق دارد و كاهش 
آن ني��ز نيازمند تغيي��ر راهبرده��ا و نگرش ها 
و سياس��ت هاي اقتص��ادي و سياس��ي و باز و 
رقابتي شدن اين عرصه هاست و نه امري صرفا 
بروكراتيك و اداري كه بر عهده چند دس��تگاه 

اداري باشد. 
بر اين اس��اس هر چه اقتصادي رقابتي تر باشد، 
رانت ها به واس��طه رقابت بنگاه ه��ا براي پايين 
آوردن قيمت ه��ا، كاه��ش مي ياب��د. بالعكس 
اقتصاده��اي داراي فض��اي انحص��اري و نيمه 
انحص��اري و درگي��ر ان��واع محدوديت ه��ا و 
ممنوعيت ها با حجم و دامنه گس��ترده تري از 

رانت ها مواجه  اند. 
واقعيت آن اس��ت كه با رتبه 162 در بين 171 
كشور جهان در ش��اخص »آزادي اقتصادي« و 
رتبه 127 در بين 190 كشور جهان در »فضاي 
كسب و كار و قرار داشتن در جدول چند كشور 
مع��دود داراي تورم ب��الاي 30 و 40 درصد و... 
تص��ور رفع يا كاهش »ران��ت« يك تصور باطل 

است. 
در س��اختار اقتصادي كه دولت دچار كس��ري 
بودجه اس��ت و هر روز با انتش��ار پول پرقدرت 
و افزايش نقدينگي بر دامن��ه تقاضا مي افزايد، 
بدون آنكه امكان افزايش عرضه را داشته باشد 
)چه در مورد كالاهاي غيركششي مانند زمين 
يا كششي مانند ارز، اعتبارات بانكي، حامل هاي 
انرژي، انواع مايحت��اج عمومي و...( ناچار اقدام 
به سهميه بندي آن كالا يا محصول مي كند كه 
اين خود س��بب فاصله قيمت��ي و ايجاد فرصت 
براي بهره برداري افراد مختلف از »رانت«هاي 
حاصله مي ش��ود.  يك نمونه از اين رانت زايي، 
نرخ س��ود س��پرده هاي بانكي اس��ت. چنانكه 
حداكثر نرخ سود سپرده هاي بانكي حدود 23 
درصد اس��ت در حالي كه نرخ تورم در يكي، دو 
سال اخير در كش��ورمان حدود 45 درصد بوده 
اس��ت. اين فاصله 22 درصدي، رانتي است كه 
نصيب گيرندگان تسهيلات مي شود و حذف آن 
از طريق كاهش نرخ تورم يا افزايش نرخ س��ود 
بانكي ميسر اس��ت كه هر دو با موانع ساختاري 
يعني افزايش شديد هزينه هاي دولت و كسري 
بودجه آن و ناترازي منابع بانك ها و... مواجه اند.

بر اين اس��اس ح��ذف ران��ت در اقتصادهايي 
همچون اقتصاد كش��ورمان با تغيير ساختار و 
ساز و كار اقتصادي - سياسي و گذار از چارچوب 
انحصاري و ش��به انحصاري و حركت به سمت 
فضاي رقابتي و آزاد امكان پذير است. اصلاحات 
س��اختاري كه ب��دون برخورداري از س��رمايه 
اجتماعي بالا امكان پذير نيس��ت و با تورم 40، 
50 درصدي و هر چه س��خت تر ش��دن شرايط 
اقتصادي، گرداب اين فساد هر روز تند تر و عمق 
آن بيشتر مي شود و افراد و نهادهاي بيشتري را 

به كام خود مي كشد! 

موضوع ارايه آمارهاي 
ش��فاف در اقتص��اد به 
ان��دازه اي اهميت دارد 
كه مي تواند سرنوشت 
كلي اقتصاد كش��ورها 
را تحت الش��عاع ق��رار 
ده��د. ط��ي روزهاي 
اخير بحث هايي درباره 
دس��تكاري آمارهاي اقتصادي توس��ط دولت 
مطرح شده كه تحليلگران را نگران كرده است. 
دولت تلاش كرده تا نرخ تورم را به صورت نقطه 
به نقط��ه ارايه كند تا به زعم خ��ود اين پالس را 
ب��ه جامعه ارس��ال كند كه نرخ تورم كاهش��ي 
بوده اس��ت. اين رفتار دولت ب��ا واكنش برخي 
چهره هاي اقتصادي و اقتصاددان ها مواجه شد، 
بر همين اساس كارشناسان تذكارهايي درباره 
تبعات مخرب ي��ك چنين ديدگاه هايي مطرح 
كردن��د و دولت را به دلي��ل ارتكاب يك چنين 
رفتارهايي نواختند. به طور كلي، وقتي صحبت 
از ش��اخص هاي اقتصادي و نرخ ه��اي بازارها 
مي كنيم  بايد يك معيار ثابتي را براي سنجش 
آنها در نظر بگيريم و بر اس��اس آن موضوعات را 
تحليل كنيم. در خصوص تورم ش��اخص هايي 
كه استفاده مي شود، ش��اخص هايي است  كه 
طول يك سال را در بر مي گيرد. همه جاي دنيا 
بر اساس تورم هاي سالانه موضوعات را تحليل 
مي كنن��د. در عين حال برخي ش��اخص هاي 
پيراموني هم مانند تورم نقطه به نقطه و... وجود 
دارند كه در راستاي تحليل اطلاعات حاشيه اي 
موضوعات اقتصادي معنا پيدا مي كنند. در واقع 
اهميت اين گزاره ها، بنيادين نيست و به صورت 
ش��اخص هاي مكمل معنا پي��دا مي كنند. اين  
ش��اخص ها وجود دارند تا اطلاعات تكميلي در 
خصوص شاخص هاي اقتصادي ارايه كنند. اگر 
زماني براي تحليل نرخ تورم نيازمند اطلاعات 
مكم��ل بوديم، مي توان به ن��رخ نقطه به نقطه، 
ضريب جين��ي و... مراجعه كرد. بر اين اس��اس 
منطق اين است كه دولت از شاخص هاي عرف 
و اصلي براي ارزيابي وضعيت اقتصادي استفاده 
كند. اگر از اين ش��اخص هاي اصلي اس��تفاده 
نش��ود، اصل اعلام آمار زير سوال مي رود. چون 
ارزش و عرف ناديده انگاشته شده است. در واقع 
يك اقتصاددان به راحتي متوجه مي ش��ود كه 
چرا مقام مسوولي آمارها را دستكاري مي كند 
يا از آن استفاده ابزاري مي كند. تفاوت عمده اي 
هم نمي كند كه چرا نقطه به نقطه بيشتر كاهش 
يافته يا چرا تورم اصلي بيشتر پايين رفته است. 
آنچه  در ذهن مردم و جامعه در خصوص گراني ها 
وجود دارد، حسي اس��ت كه مردم در خصوص 
ت��ورم دارند. وقت��ي مردم تحت فش��ار تورمي 
بيش��تري قرار دارند، يعني تورم بالا رفته است. 
حتي اگر در ظاهر آمارها، كاهش تورم ثبت شده 
باشد. يا دولت اعلام كند كه تورم نقطه به نقطه 
و... پايين رفته است. به نظر مي رسد، در جامعه 
ايراني وقتي عدد و رقم اعلام مي ش��ود و مردم 
حس تورم بالاتري را دارند، نشان دهنده آن است 
كه شاخص ها نزولي شده اند. وقتي دولت اعداد و 
ارقام كاهشي را اعلام مي كند، اما مردم احساس 
مي كنند كه وضعيت تورم بحراني تر شده است، 
اتفاقي كه مي افتد آن اس��ت كه اعتماد مردم به 
شاخص هاي اقتصادي و آمارهايي كه نهادهاي 
مسوول ارايه مي كنند، كاهش پيدا مي كند. با هر 
اقتصادداني هم كه صحبت كنيد، خواهد گفت 
كه حس بروز مشكلات از اصل مشكلات مهم تر 
است. مثلا انتظارات تورمي به مراتب خطرناك تر 
از تورم است. در انتظارات تورمي، مردم منتظر 
وقوع تورم هستند؛ گراني را انتظار مي كشند و 
در خصوص آن احساساتي دارند. بنابراين حتي 
اگر دولت اعلام كند كه شاخص تورم در وضعيت 
مناسبي قرار دارد باز هم در اصل موضوع تفاوتي 
ايجاد نمي كند. مبتني بر اين واقعيت ها معتقدم، 
تلاش دولت براي آمارسازي و دستكاري آمارها، 
نتيجه اي ب��راي او به دنبال ن��دارد؛ نوعي گول 
زدن خود است. مردم و مسوولان و تحليلگران 
مي دانند كه چه ش��رايط تورمي حاكم اس��ت؛ 
مردم هر روز راهي بازارها مي ش��وند، گوشت و 
مرغ و تخم م��رغ و پنير و... مي خرند و مي دانند. 
اقتصاددان ها ه��م به واقعيات آم��اري آگاهي 
دارند و متوجه اند كه نرخ تورم در ارديبهش��ت 
ماه 1402 به نسبت ارديبهشت ماه 1401 چه 
تغييري پيدا كرده است. دولت هم كه از واقعيت 
با خبر است. بايد از مسوولان پرسيد اين آمارها 
با چه هدفي تغيير پي��دا می كنند؟ آيا فايده اي 
دارد كه نرخ تورم به جاي مقايس��ه با نرخ سال 
قبل، به صورت نقطه به نقطه ارايه شود؟ پاسخ 
اين پرسش را تنها كساني مي دانند كه دست به 

تغيير شاخص ها مي زنند. 

حسين حقگو مرتضي عزتي

يادداشت-2 رييسي در مراسم اكسپوخطاب به دستگاه هاي يادداشت-1
دولتي: از صادركنندگان حمايت كنيد 

 كميسيون عمران شوراي شهر 
مفاد نامه نماينده مجلس درباره شهرفروشي را بررسي مي كند؟

 دورخيز صادركنندگان 
براي فتح بازارهاي جديد 

 شوك ميرسليم 
به مديريت شهري پايتخت

نمايش��گاه ايران اكس��پو 2023 با حض��ور رييس دولت 
س��يزدهم برگزار شد. ابراهيم رييس��ي در افتتاحيه اين 
نمايش��گاه عنوان كرد كه هرگز رش��د و توليد كش��ور را 
به مذاكرات سياس��ي گره نزده و نخواهي��م زد. »معرفي 
ظرفيت ه��ا و توانمندي هاي داخلي و ش��ناخت متقابل 
ظرفيت هاي كشورهاي ديگر، جلوگيري از خام فروشي، 
توجه ب��ه دانش بنيان ها، توجه به دو مولفه كاهش قيمت 
تمام ش��ده توليدات و امكان رقابت ب��ا توليدات خارجي 

درچرخه ص��ادرات و ارايه حمايت هاي حقوقي، پرداخت 
تسهيلات و تسهيل مقررات در حوزه توليد « از ديگر نكات 
مورد تاكيد رييس جمهور بود.او از وزارتخانه ها و دستگاه ها 
نيز درخواست كرد كه از فعالان اقتصادي و تجار و بازرگانان 
براي امر ص��ادرات به طور جدي حماي��ت كنند. رييس 
سازمان توسعه تجارت هم عنوان كرد كه در جريان برگزاري 
مي توان انتظار داشت كه حدود 2 ميليارد دلار قرارداد جديد 
صفحه 7 را  بخوانيد تجاري بسته شود.  

در شرايطي كه شهرداري تهران طي 21 ماه گذشته 
همواره هر گونه تراكم فروشي را تكذيب كرده است، 
مصطفي ميرس��ليم، نماينده مجلس و عضو مجمع 
تشخيص مصلحت نظام در نامه اي سرگشاده خطاب 
به عليرضا زاكاني، ش��هردار تهران انتقادات تندي را 
عليه عملكرد ش��هرداري در اين ح��وزه مطرح كرده 
است. طي ماه هاي گذشته البته كارشناسان شهري 
و برخي از مس��وولان س��ابق مديريت شهري تهران 

درباره تراكم فروشي به شهرداري اخطار داده بودند. 
به باور منتقدان، هر گونه صدور پروانه ساخت خارج 
ازچهارچوب هاي مشخص ش��ده در طرح تفصيلي 
تهران، تراكم فروش��ي به ش��مار مي رود. انتقاد تند 
ميرسليم از عملكرد شهرداري اما در شرايطي طرح 
شده است كه او به دليل مخالفت با واردات خودروهاي 
خارجي نو و دس��ت دوم در سيبل طرفداران واردات 
صفحه 5 را بخوانيد خودرو خارجي قرار دارد.   

مركز آمار پس از حدود دو ماه تاخير س��رانجام تورم 
اسفند سال گذش��ته را اعلام كرد، نرخي كه هرچند 
نشان از افزايش تورم نسبت به بهمن سال قبل دارد اما 
اين افزايش در حالي رخ داده كه در گزارش قبلي مركز 
آمار تورم بهمن ماه 47.7 درصد اعلام شده بود اما در 

گزارش فعلي تغيير كرده است.
مركز آمار در حالي گزارش تورم را اعلام كرده كه نسبت 
به دوره هاي پيش تغييرات گسترده اي در اعلام گزارش 
وجود دارد و عملا بخش مهم��ي از گزارش تورم ارايه 
نشده است. تورم نقطه به نقطه نيز به عنوان شاخصي 

مهم در اين گزارش ديده نمي شود.
درگزارش يك خطي منتش��ر ش��ده آمده: نرخ تورم 

سالانه كالاها و خدمات مصرفي خانوارهاي كل كشور 
بر اساس سال پايه ١٤٠٠ در اسفندماه سال ١٤٠١ به 

عدد ٤٥.٨ درصدرسيد.
در اين گزارش هيچ مقايسه اي با ماه قبل صورت نگرفته 
اما در جدول ارايه شده، نرخ تورم بهمن سال قبل تغيير 
كرده است. در گزارش بهمن ماه مركز آمار آمده بود: 
نرخ تورم س��الانه بهمن م��اه ١٤٠١ براي خانوارهاي 
كشور به ٤٧.٧ درصد رسيده كه نسبت به همين اطلاع 
در ماه قبل، ١.٤ واحد درصد افزايش نشان مي دهد. نرخ 
تورم سالانه، درصد تغيير ميانگين اعداد شاخص قيمت 
در يك سال منتهي به ماه جاري، نسبت به دوره مشابه 
صفحه 2 را بخوانيد قبل از آن مي باشد.  



در ش��رايطي كه پس از اعلام نرخ افزايش حقوق در 
سال 1402، موج جديدي از انتقاد عليه برنامه ريزي 
دولت ب��راي حمايت از اقش��ار كم درآم��د به وجود 
آمد و بسياري از كارشناس��ان بر اين موضوع تاكيد 
كردند كه در صورتي كه حماي��ت جديدي از مردم 
و حقوق بگيران ثابت نش��ود، آنها در س��ال جاري با 
مشكلات جدي مواجه مي ش��وند، حالا دولت گفته 
امكان خريد اعتباري با حس��اب ياران��ه اي مردم به 
وجود آمده، طرحي كه مش��خص نيس��ت آيا صرفا 
براي كاهش فشارها عملي مي شود يا مي تواند براي 
مردم گره گشا باشد. پس از ارديبهشت سال گذشته 
و حذف ارز 4200 توماني، دولت اعلام كرد كه مبلغ 
يارانه نقدي را افزايش مي دهد. به اين ترتيب بر اساس 
دهك  بندي انجام شده، اعلام شد كه افراد در ماه 300 
يا 400 هزار تومان يارانه دريافت خواهند كرد. به اين 
ترتيب اگر بنا باشد از حساب يارانه، فروش اعتباري 
صورت بگيرد، يعني يك خانوار سه نفره در ماه توان 
پرداخت 900 تا يك ميليون و 200 هزار تومان قسط 
خواهد داش��ت و با توجه به گران ش��دن قابل توجه 
كالاها در ماه هاي گذشته مشخص نيست كه اساسا 
چه كالايي را مي توان با اين حساب خريد قسطي كرد. 
به اين ترتيب به نظر مي رسد كه اين خريد اعتباري 
نه در رابطه با ساير كالاها، كه تنها در حوزه كالاهاي 
اساسي تعريف مي شود و تنها گزينه فعال شده همان 
كالابرگ الكترونيك اس��ت.  آن طور كه دولت پيش 
از اين اعلام كرده بود، سرپرس��تان خانوار مي توانند 
به جاي دريافت يارانه نقدي، كالاهاي اساسي مورد 
نياز خود را خريد كنند و پول آن را از طريق حس��اب 
يارانه پرداخت كنند و حالا اين طرح به مرحله اجراي 
سراسري و كش��وري رسيده اس��ت. هادي كاشف 
مجري طرح كالابرگ الكترونيك و مديرعامل شركت 
خدمات فناوري اطلاعات رفاه ايرانيان )فارا( با اعلام 
واريز يارانه خرداد ماه به حساب سرپرستان خانوار و 
شارژ اعتبار خريد كالابرگ الكترونيكي، گفت: يارانه 
بگيران از ام��روز مي توانند از اعتب��ار يارانه در قالب 
كالابرگ الكترونيكي اقلام اساس��ي خ��ود را خريد 
كنند. وي افزود: همچنين چنانچه سرپرستان خانوار 
در ماه گذشته از كالابرگ الكترونيكي استفاده نكرده 
باشند، رقم كامل يارانه برايشان قابل برداشت است 
و در صورت اس��تفاده به همان ميزان از يارانه خانوار 
كس��ر ش��ده و باقي مانده مبلغ به حساب سرپرست 
خانوار واريز مي ش��ود. وي همچنين اظهار كرد: در 
قالب اين طرح بالغ بر ۵0 هزار فروشگاه در سرتاسر 
كشور به اين سامانه متصل شده اند كه برنامه شركت 
فارا رس��اندن تعداد فروشگاه هاي ارايه دهنده خريد 
اعتباري به بيش از ۶0 هزار فروشگاه تا پايان خرداد 
ماه سال جاري است. مديرعامل فارا افزود: سرپرستان 
خانوار از طريق اپليكيش��ن »ش��ما« مي توانند ريز 
تراكنش ه��اي خري��د خ��ود از طري��ق كالابرگ را 
مشاهده كنند. بنابر اعلام روابط عمومي فارا؛ يادآور 
مي شود طرح كالابرگ الكترونيك به صورت ملّي و 
در سراسر كشور اجرا مي ش��ود. در اين طرح، اعتبار 
همه خانوارهاي يارانه بگير شارژ شده و آنان مي توانند 
ي��ك ماه زودت��ر از درياف��ت يارانه نق��دي، با كارت 
بانكي سرپرس��ت خانوار از اي��ن اعتبار جهت خريد 
10 قلم كالاي اساس��ي مشمول طرح ملّي كالابرگ 
الكتروني��ك اس��تفاده كنند. لازم به ذكر اس��ت كه 
شركت خدمات فناوري اطلاعات رفاه ايرانيان )فارا( 
مجري طرح ملي كالابرگ الكترونيكي در كشور است. 
به اين ترتيب اي��ن گمانه زني كه جز خريد كالاهاي 
اساسي، دولت امكان خريد اعتباري ساير كالاها را نيز 
از اين طريق به وجود مي آورد، لااقل فعلا محل بحث 
نيست. پيش از اين در دولت روحاني و در زمان شيوع 
كرونا، دولت به تمام متقاضيان يارانه بگير، وامي يك 
ميليون توماني داد كه پس از آن به ش��كل قسطي از 

حساب سرپرستان خانوار كسر شد و بايد ديد كه آيا 
دولت رييسي نيز به وام هاي اينچنيني مي رسد يا فعلا 
تنها خريد اعتباري كالاهاي اساسي مجاز خواهد بود. 
در تصميمي ديگر بنا شده كه قيمت ارزي كالاهاي 
يارانه اي نيز اعلام شود. شيوه نامه قيمت گذاري ارزي 
و ريالي كالاهاي مشمول دريافت ارز ترجيحي، تأييد 
و تمديد مجوز ثبت سفارش، و اولويت دهي تخصيص 
ارز كالاهاي كش��اورزي در وزارت جهاد كشاورزي 
تدوين ش��د. در نشست مش��ترك مديران معاونت 
توس��عه بازرگاني و با مس��وولان بخ��ش خصوصي 
شامل هيات مديره اتحاديه واردكنندگان نهاده هاي 
دامي، هيات مديره انجمن غ��لات، انجمن خوراك 
دام و دبير كارخانجات نهاده هاي دامي(، ش��يوه نامه 
قيمت گذاري ارزي و ريالي كالاهاي مشمول دريافت 
ارز ترجيحي، ش��يوه نامه تأييد و تمديد مجوز ثبت 
س��فارش و ش��يوه نامه اولويت دهي )نظر دستگاه( 
تخصيص ارز كالاهاي كشاورزي تدوين شد.با توجه 
ب��ه اعلام تخصي��ص ارز ترجيح��ي 28۵هزارريالي 
توس��ط رييس كل بانك مركزي و ارس��ال 41۶ كد 
تعرفه گمركي از س��وي وزارت جهاد كش��اورزي به 
اين بانك، با لحاظ دو اصل رشد توليد و كاهش تورم 
و همچني��ن نظر به محدودي��ت در تأمين منابع ارز 
ترجيحي و الزام ارس��ال نظر دستگاه از سوي وزارت 
جهاد كشاورزي به بانك مركزي، پس از بحث و تبادل 
نظر بسيار و جمع بندي نهايي، سه شيوه نامه مبناي 
اقدام اس��ت. بنابر اين گزارش، قيمت ارزي كالاهاي 
مورد نظر به صورت ماهانه توسط كميته ارزي تعيين 

و ابلاغ مي شود.
اعضاي كميته ارزي شامل: 

مدي��ركل دفت��ر خدم��ات بازرگان��ي وزارت جهاد 
كشاورزي )دبير كميته( 

مديركل دفتر بازرگاني داخلي وزارت جهاد كشاورزي
مدي��ركل دفت��ر ص��ادرات و واردات وزارت جه��اد 

كشاورزي
نماينده گمرك

نماينده وزارت اطلاعات
نماينده سازمان اطلاعات سپاه

نماينده سازمان بازرسي كل كشور
نمايندگان تشكل هاي ذي ربط در بخش خصوصي

نماينده اتاق بازرگاني ايران

تبصره 1: مصوبات كميته در پايان هر جلسه با رأي 
اكثريت )حداقل ۵ رأي( قابل اجرا و ابلاغ است.

تبص��ره 2: كميت��ه ارزي به صورت ثاب��ت در اولين 
سه شنبه هر ماه شمسي تشكيل مي گردد.

2 � قيمت ريالي كالاه��اي موردنظر در صورت نياز 
به صورت فصل��ي و با درخواس��ت بخش خصوصي 
يا معاونت توس��عه بازرگاني وزارت جهاد كشاورزي 
مبتني بر اسناد و مدارك ارسالي به سازمان حمايت 
مصرف كنن��دگان و توليدكنندگان مورد پيگيري و 
بازنگري بر اس��اس ضوابط و مقررات قيمت گذاري 

كالاهاي وارداتي آن سازمان قرار خواهد گرفت.
اين تصميم��ات در حالي گرفته مي ش��ود كه پيش از 
اين بسياري از كارشناس��ان اقتصادي بارها تذكر داده 
بودن��د كه با توجه به ن��رخ بالاي ت��ورم و كاهش توان 
خريد م��ردم، دولت باي��د برنامه ه��اي حمايتي خود 
را نيز به روزرس��اني كند و به اين ترتي��ب از جاماندن 
اقش��ار كم درآمد جلوگيري كند. ثابت ماندن يارانه در 
حالي اتف��اق افتاده كه سياس��ت هاي حمايتي كه در 
قالب هاي گوناگون براي حقوق بگي��ران ثابت نهايي 
ش��ده نيز كارايي خود را از دست داده است. ميرهاشم 
موس��وي با اشاره به اجرايي ش��دن و پرداخت افزايش 
حقوق بازنشستگان و مس��تمري بگيران اين سازمان 
از ارديبهشت ماه اظهار كرد: سازمان تأمين  اجتماعي 
باعنايت به مصوبه هيات محترم وزيران و در اجراي ماده 
)9۶( و ماده )111( قانون تأمين  اجتماعي، مستمري 
و كمك هاي جنبي تمام مستمري بگيران بازنشسته، 
ازكارافتاده و مجموع مستمري بازماندگان را افزايش 
مي دهد. براين اساس ميزان مستمري هاي بازنشستگي، 
ازكارافتادگي و مجموع مستمري بازماندگان كه تا پايان 
سال 1401 برقرار شده است، براي دريافت كنندگان 
حداقل مستمري و مش��مولين ازكارافتادگي جزيي 
و س��اير افرادي كه مس��تمري آنان به نسبت سنوات 
پرداخ��ت حق بيمه برقرار ش��ده، به ميزان بيس��ت و 
هفت درصد )2۷%( مستمري آنان در پايان اسفندماه 
1401 افزايش مي يابد. وي افزود: همچنين براي ساير 
سطوح بالاتر از حداقل مستمري، ميزان افزايش سال 
1402 به ميزان بيست و يك درصد )21%( مستمري 
آنان در پايان اس��فندماه 1401 به علاوه مبلغ ثابت دو 
ميليون و ۵0۷ هزار و 880 ريال خواهد بود. موس��وي 
با بيان اينكه به توصيه رياست جمهوري براي كمك به 

معيشت بازنشستگان، در سال جاري كمك هاي جنبي 
مستمري بگيران افزايش بسيار خوبي دارد، گفت: مبلغ 
بن مستمري بگيران و كمك هزينه مسكن بازنشستگان 
و مس��تمري بگيران به ميزان 21 درصد افزايش يافته 
اس��ت. در مورد كمك هزينه عائله مندي نيز افزايش 
12۵ درصدي اعمال شده و از 40۷ هزار تومان به 91۷ 
هزار تومان رسيده است. كمك هزينه اولاد تحت تكفل 
بازنشستگان و مستمري بگيران نيز حدود 300 درصد 
افزايش يافته و به ازاي ه��ر اولاد از 10۵ هزار تومان به 
422 هزار تومان افزايش يافته است. وي همچنين در 
مورد ش��رايط فعلي سازمان تأمين اجتماعي گفت: در 
سال گذشته بالغ بر 4۶0 هزار ميليارد تومان تعهدات 
صندوق را به ص��ورت كامل و به موقع انج��ام داديم و 
ماهيانه به طور متوسط 38 هزار و ۵00 ميليارد تومان 
براي ايفاي تعهدات سازمان تأمين  اجتماعي پرداخت 
شد كه شامل تعهدات بلندمدت، تعهدات كوتاه مدت، 
تعهدات حوزه درمان و هزينه هاي پشتيباني صندوق 
بوده است. س��ال گذش��ته را به رغم برخي چالش ها با 
موفقيت و با اجراي كامل همه تعهدات به پايان رسانديم 
و در س��ال جاري نيز پيش بيني هاي لازم انجام شده و 
تعهدات س��ازمان تأمين  اجتماعي بدون هيچ مشكلي 
انجام خواهد شد. موسوي آينده سازمان تأمين  اجتماعي 
را اميدواران��ه توصيف كرد و گفت: در س��ازمان تأمين  
اجتماعي طي دو س��ال گذشته اتفاقات بسيار خوبي با 
حمايت دولت مردمي سيزدهم در زمينه تأديه بدهي 
به سازمان رقم خورده است و بالغ بر 10۶ هزار ميليارد 
تومان بدهي بانكي اين سازمان كه از سنوات قبل از سال 
93 تا 1400 ايجاد و تأمين  اجتماعي به عنوان ابربدهكار 
بانكي مطرح ش��ده بود را تسويه كرديم. بي سابقه ترين 
تأدي��ه بدهي دولت به تأمين  اجتماع��ي نيز در همين 
م��دت اتفاق افت��اد و بالغ بر 180 ه��زار ميليارد تومان 
بدهي دولت به تأمين  اجتماعي كه مربوط به بدهي هاي 
انباشته سنوات قبل بود، پرداخت شد. در بودجه سال 
جاري نيز جمعاً 80 هزار ميليارد تومان بابت تأديه بدهي 
دولت به تأمين اجتماعي پيش بيني شده است. هرچند 
اعداد كمك هزينه افزايش يافته اما با توجه به افزايش 
جدي قيمت ها در حوزه هايي مانند مسكن و گران شدن 
كالاهاي مصرفي مردم، دولت راهي دشوار در حمايت از 
آنها دارد و بايد ديد كه گروه هاي درآمد ثابت، چطور سال 

مالي 1402 را به پايان مي رسانند.
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تشكيل كميته ويژه بررسي 
ناآرامي هاي سال ۱۴۰۱

رييس جمهور به دنبال گزارش وزير كشور از عملكرد 
كارگروه پيگيري ناآرامي هاي س��ال گذشته، با صدور 
حكمي هياتي را مسوول بررس��ي ابعاد اين حوادث و 
ناآرامي ها و بررسي هاي فني و كارشناسي توسط ساير 
دستگاه ها و جهات ذيربط و تكميل تحقيقات به عمل 
آمده، كرد. سيد ابراهيم رييسي، به دنبال گزارش وزير 
كشور از عملكرد كارگروه مستقر در آن وزارتخانه براي 
پيگيري ناآرامي هاي سال گذش��ته، با صدور حكمي 
هياتي را مسوول بررسي ابعاد اين حوادث و ناآرامي ها به 
ويژه با توجه به محورهاي مندرج در گزارش وزير كشور 
و بررسي هاي فني و كارشناسي توسط ساير دستگاه ها 
و جهات ذيرب��ط و تكميل تحقيقات بعمل آمده، كرد. 
بر اس��اس حكم رييس جمهور دكتر حسين مظفر به 
عنوان ريي��س و دكتر كاظم غريب آبادي دبير س��تاد 
حقوق بشر، خانم سكينه سادات پاد مسوول پيگيري 
حقوق و آزادي هاي اجتماعي، دكتر زهره الهيان رييس 
كميته حقوق بشر مجلس ش��وراي اسلامي و حسن 
صفادوست رييس كانون وكلاي دادگستري مركز به 
عنوان اعضاي كميته ويژه بررس��ي ناآرامي هاي سال 
1401 منصوب شده اند. بررس��ي جامع و متقن ابعاد 
مختلف ناآرامي هاي پاييز سال 1401 از طريق دريافت 
گزارش هاي دستگاه هاي مسوول و گزارش هاي مردمي 
و اصحاب رس��انه، بررس��ي شكايات آس��يب ديدگان 
و مصدومان ح��وادث يا خانواده ه��اي آنان و پيگيري 
جبران خسارت شهرونداني كه در جريان اين حوادث و 
ناآرامي ها دچار خسارت هاي مادي يا آسيب هاي معنوي 
شده اند، پيگيري حقوق خانواده شهدا و جان باختگان در 
جريان حوادث و ناآرامي ها در مراجع ذي صلاح داخلي و 
قضايي، بررسي ادعاهاي مطرح درباره نقض حقوق افراد 
در حوادث يادشده و پيگيري آن در مراجع ذي صلاح، 
كمك به پيگيري هاي حقوقي در عرصه هاي خارجي و 
بين المللي و ارايه مستندات متقن و دقيق براي طرح در 
مجامع حقوق بشري و بين المللي، ارايه پيشنهاد جهت 
رفع نقايص يا خلأهاي قانوني يا ارتقاي قوانين و مقررات 
ناظر ب��ر آزادي تجمعات مس��المت آميز و ارايه روايت 
صحيح و منصفانه از حوادث و ناآرامي هاي پاييز 1401 
مبتني بر واقعيت ها، مستندات و شهادت شهود بدون 
هرگونه جانبداري و با هدف ممانعت از تكرار مجدد 
آن با استفاده از ظرفيت اساتيد، انديشمندان و نخبگان 
كش��ور، از مهم ترين وظايف تعيين ش��ده از سوي 
رييس جمهور براي اين كميته است. رييسي همچنين 
اين كميته ويژه را موظف كرده است تا گزارشات خود را 

به طور منظم براي شخص وي ارسال كند.

نامه دادستان كل كشور به
وزير راه درباره حجاب در هواپيما

دادستان كل كشور درباره حجاب در هواپيما به وزير 
راه نامه نوش��ت. روابط عمومي دادستاني كل كشور 
اعلام كرد:  در پي وصول گزارش��اتي در خصوص عدم 
رعايت قانون و كشف حجاب توسط تعدادي از بانوان در 
داخل هواپيما، دادستان كل كشور در نامه اي خطاب 
به وزير راه و شهرسازي نسبت بر انجام تكاليف قانوني 
توس��ط مس��وولان مربوطه و الزام به رعايت موازين 
ش��رعي و قانوني توسط مس��افرين و برخورد با قانون 
شكنان تاكيد كرد. در بخشي از اين نامه آمده آست:  ... 
نظر به اينكه موضوع كشف حجاب در ملأعام متأسفانه 
مدتي اس��ت در بين تعداد اندكي از بانوان رواج يافته و 
طبق اطلاعات موثق بدخواهان و معاندين نظام مقدس 
جمهوري اسلامي در ترويج آن و هتك حرمت حكم 
قرآني حجاب با برنامه ريزي تلاش دارند كه به اين امر 
منكر دامن بزنند. با توجه به تبص��ره ماده ۶38 قانون 
مجازات اسلامي كشف حجاب در معابر و انظار عمومي 
جرم انگاري و براي آن مجازات تعيين گرديده است. بنا 
بر گزارش هاي واصله بعضي از بانوان در داخل هواپيما 
خصوصاً پروازه��اي داخلي اقدام به كش��ف حجاب 
مي كنند. بنابر تكليف قانوني مندرج در ماده 32 قانون 
هواپيمايي كشور فرمانده هواپيما )خلبان( به عنوان 
ضابط دادگستري تعريف و داراي وظايف و اختياراتي 
است كه موظف به تعقيب، توقيف و تحقيقات مقدماتي 
مي باشد. عليهذا موكداً به مسوولان مربوط شركتهاي 
هواپيمايي خصوصاً به خلبانان محترم ابلاغ ش��ود با 
مشاهده مرتكبين ابتدا تذكر جدي به چنين افرادي 
داده شود در صورت عدم توجه نسبت به وظايف قانوني 
خود اقدام لازم معمول دارند. بديهي است دادستاني كل 

كشور آمادگي آموزش لازم را براي آنان اعلام مي دارد.

ابلاغ دستورالعمل اجراي
ماده ۵۶ قانون حمايت از خانواده

رييس قوه قضاييه دستورالعمل اجراي ماده ۵۶ قانون 
حمايت از خان��واده و جواني جمعيت در مورد س��قط 
جنين را ابلاغ كرد. قانون حماي��ت از خانواده و جواني 
جمعيت در جلس��ه مورخ 1400/0۷/24 كميسيون 
مش��ترك طرح جواني جمعيت و حماي��ت از خانواده 
مجلس ش��وراي اس��لامي به تصويب رس��يد و مورخ 
1400/08/24 توسط رييس جمهور ابلاغ شد. بر همين 
اساس حجت الاسلام والمسلمين محسني اژه اي رييس 
قوه قضاييه دستورالعمل اجراي ماده ۵۶ قانون حمايت از 
خانواده و جواني جمعيت مصوب سال 1400 را به منظور 
ايجاد هماهنگي بين اعضاي كميسيون هاي سقط قانوني 
و ايجاد رويه واحد در سراسر كش��ور در 3۷ ماده، ابلاغ 
كرد. براساس دستورالعمل رييس قوه قضاييه، مادر اعم 
از ايراني يا غير ايراني براي ثبت درخواست صدور مجوز 
سقط جنين بايد درخواست خود را به سازمان پزشكي 
قانوني ارايه دهد. مادر در زمان مراجعه به سازمان پزشكي 
قانوني بايد مدارك هويتي معتب��ر را به همراه مدارك 
مبني بر ناهنجاري جنين )وجود اختلال ساختاري يا 
عملكردي در جنين يا ناهنجاري كه امكان درمان آن 
بعد از تولد وجود نداشته باشد( يا بيماري خود ارايه دهد 
و پس از تطبيق هويت براي وي پرونده تشكيل مي شود.

ارسال لايحه ضد تورمي
دولت به مجلس

رييس جمهور در نامه   اي لايحه »الحاق يك بند به 
تبصره )۶( قانون بودجه سال 1402 كل كشور« كه 
به پيشنهاد معاونت اقتصادي توسط هيات وزيران با 
قيد دو فوريت به تصويب رسيده است را براي انجام 
تشريفات قانوني به مجلس شوراي اسلامي ارسال 
كرد. به گزارش پايگاه اطلاع رساني دولت، با عنايت 
به فرمان مقام معظم رهبري مبني بر انجام اقدامات 
لازم براي مهار تورم و رش��د توليد در سال 1402 
و در راس��تاي كاهش نرخ ماليات بر ارزش افزوده 
كالاهاي اساسي جهت جلوگيري از افزايش قيمت 
اين كالاها و مديريت هزينه سبد خانوار، لايحه زير 
كه مفاد آن در هشتاد و سومين جلسه شوراي عالي 
هماهنگي اقتصادي مورخ  1402/1/۶به تصويب 
رسيده اس��ت، براي انجام تشريفات قانوني مربوط 
تقديم مي شود. به موجب اين لايحه دولت در سال 
1402 ن��رخ ماليات بر ارزش اف��زوده براي واردات 
داروهاي ضروري و تجهيزات پزشكي كه فاقد مشابه 
توليد داخل، باشند، گندم، برنج، دانه هاي روغني، 
انواع روغن خام، حبوبات )شامل عدس، نخود، لوبيا 
و ماش(، قند، شكر، گوش��ت، مرغ، گوشت، قرمز، 
چاي و همچنين نرخ ماليات بر ارزش افزوده قند و 

شكر توليد داخل به يك درصد )1( تقليل مي يابد.

كارمزد خدمات بانكي
ريالي و الكترونيكي تغيير كرد

بان��ك مركزي با توج��ه به تغيير س��طح عمومي 
قيمت ها و ش��رايط كلان اقتصادي كش��ور، انواع 
و حداكث��ر مي��زان كارمزد خدم��ات بانكي ريالي 
و الكترونيكي را پس از س��ه س��ال از ابلاغ آخرين 
بخش��نامه در اين باره، به روزرساني و تعديل كرد. 
به گزارش بانك مركزي، ب��ه موجب مفاد بند )4( 
ماده )14( قانون پولي و بانكي كشور و نيز مفاد بند 
)4( ماده )20( قانون عمليات بانكي بدون ربا )بهره( 
و همچنين مفاد بند )1( صورتجلس��ه يك هزار و 
دويست و چهارمين جلسه متاريخ 23 تير 1394 
شوراي پول و اعتبار، تعيين انواع و ميزان حداقل و 
حداكثر كارمزد خدمات بانكي بر عهده بانك مركزي 
است. در اين راستا مراتب طي سنوات مختلف اقدام 
و به شبكه بانكي كشور ابلاغ ش��ده است. با توجه 
به آخرين ضواب��ط ابلاغي در اي��ن خصوص و نيز 
تغيير سطح عمومي قيمت ها و همچنين بر مبناي 
پيشنهادهاي واصله و بررس��ي هاي به عمل آمده، 
انواع و حداكثر ميزان كارمزد خدمات بانكي ريالي و 
الكترونيكي مورد بازگري و به روزرساني قرار گرفت 
و موضوع به شرح جداول پيوست شماره يك و دو 
در پنجمين جلسه تاريخ ۵ ارديبهشت 1402 هيات 

عامل بانك مركزي مطرح و مصوب شد.
شايان ذكر است در راس��تاي رعايت تكاليف قانوني 
مقرر، بازنگري و تعديل نرخ هاي كارمزد خدمات بانكي 
پس از سه سال از آخرين بخشنامه ابلاغي و با ملحوظ 
نظر قرار دادن ش��رايط كلان اقتصادي و مقتضيات 
موجود كشور انجام شده است، به نحوي كه نرخ هاي 
كارمزد خدمات بانكي مندرج در جداول پيوست اين 
بخشنامه نسبت به بهاي تمام شده ارايه خدمات مزبور 
پايين تر و در برخي رديف هاي كارمزدي نيز در مقايسه 
با ضوابط ابلاغي قبلي فاقد هرگونه تغيير مي باش��د. 
همچنين با عنايت به موارد فوق تلاش ش��د فرآيند 
تعيين كارمزد جهت جبران و پوش��ش ارايه برخي 
ديگر از خدمات بانكي به صورت تدريجي انجام شود كه 
جزييات آن در زمان مقتضي توسط واحدهاي ذي ربط 

به شبكه بانكي كشور ابلاغ خواهد شد.
بر اين اساس ضروري است ضمن ابلاغ ضوابط جديد 
به تمام واحده��اي ذيربط، اتخاذ تمهيدات لازم به  
منظور رعايت كامل موارد زير در دستور كار بانك /

موسسه اعتباري غيربانكي قرار گيرد: 
1- ب��ه منظور ايجاد فضاي رقابت��ي بين بانك ها و 
موسس��ات اعتباري و ارايه خدم��ات مطلوب تر به 
آحاد جامعه، آن بانك /موسس��ه اعتباري مي تواند 
براي تمامي مش��تريان خود حداكثر تا 30 درصد، 
براي افراد تحت پوشش سازمان بهزيستي كشور، 
مس��تمري بگي��ران و مددجويان كميت��ه امداد 
امام خمين��ي  )ره( حداكثر ت��ا 100 درصد و براي 
شركت هاي دانش بنيان حداكثر تا 40 درصد مبالغ 
مندرج در ج��داول ابلاغي تخفيف دهد و نرخ هاي 

پايين تري را اعمال كند؛ 
2- در رابط��ه با رديف خدماتي ك��ه عامل زمان در 
محاس��به كارمزد آنه��ا موثر مي باش��د، آن بانك /

موسسه اعتباري موظف اس��ت در چارچوب مفاد 
بخشنامه شماره مب /111 تاريخ دوم ارديبهشت 
138۵ اقدام كند. لذا در محاسبه تعداد روزها بايد 
تعداد روزهاي واقعي ماه )حسب مورد 30، 29 يا 31 
روز( و تعداد روزهاي واقعي سال )حسب مورد 3۶۵ 

يا 3۶۶ روز( ملاك محاسبات كارمزد قرار گيرد؛ 
3- در صورت وجود هرگونه ابهام   يا پيش��نهاد، آن 
بانك /موسس��ه اعتباري مكلف است بدواً مراتب را 
حسب مورد به شوراي هماهنگي بانك ها يا كانون 
بانك ها و موسسات اعتباري خصوصي منعكس و در 
صورت عدم رفع ابهام و تشخيص ضرورت ارايه آن 
به بانك مركزي، مراتب صرفاً توسط مراجع مذكور 

به اين بانك انعكاس يابد؛ 
4- متوّلي و مس��ووليت پاسخ گويي به موضوعات، 
ابهامات و درخواس��ت هاي واصله پيرامون كارمزد 
خدمات بانكي ريال��ي، الكترونيكي و ارزي در بانك 
مرك��زي به ترتي��ب ادارات مس��تقر در حوزه هاي 
نظ��ارت، فناوري ه��اي نوي��ن و ارزي اس��ت. لذا 
خواهشمند اس��ت مراتب با رعايت مفاد بند )3( در 
مكاتب��ات با اين بانك ملحوظ  نظر ق��رار گيرد. اين 
ضوابط از تاريخ ابلاغ لازم الاجرا بوده و تاكيد مي شود 
مطالبه و دريافت هرگونه وجه ديگري تحت عنوان 
كارمزد خدمات بانكي ريالي و الكترونيكي خارج از 
مفاد بخشنامه هاي ابلاغي بانك مركزي مجاز نيست.

امكان خريد اعتباري با يارانه ها فراهم شد

رونمايي از طرح جديد حمايتي يا بازي در زمين سوخته؟

اعلام آمارهاي عجيب تورم پس از دو ماه تاخير 

مركز آمار تورم اسفندماه  را 45/8 درصد اعلام كرد 
تورم بهمن ماه در گزارش قبلي مركز آمار 47/7 درصد، تورم بهمن ماه در گزارش جديد 44/1درصد

تورم  بهمن آب رفت!

گراني ها و راهبردهاي نامناسب

 مركز آمار پس از حدود دو ماه تاخير سرانجام تورم 
اسفند سال گذشته را اعلام كرد، نرخي كه هرچند 
نشان از افزايش تورم نسبت به بهمن سال قبل دارد 
اما اين افزايش در حالي رخ داده كه در گزارش قبلي 
مركز آمار تورم بهمن ماه 4۷.۷ درصد اعلام ش��ده 

بود اما در گزارش فعلي تغيير كرده است.
مركز آمار در حالي گ��زارش تورم را اعلام كرده كه 
نس��بت به دوره هاي پيش تغييرات گسترده اي در 
اعلام گ��زارش وجود دارد و عم��لا بخش مهمي از 
گزارش تورم ارايه نش��ده است. تورم نقطه به نقطه 
نيز به عنوان ش��اخصي مهم در اي��ن گزارش ديده 

نمي شود.

درگزارش يك خطي منتش��ر شده آمده: نرخ تورم 
س��الانه كالاها و خدمات مصرف��ي خانوارهاي كل 
كشور بر اساس سال پايه ١٤٠٠ در اسفندماه سال 

١٤٠١ به عدد ٤٥.٨ درصدرسيد.
در اين گزارش هيچ مقايسه اي با ماه قبل صورت نگرفته 
اما در جدول ارايه شده، نرخ تورم بهمن سال قبل تغيير 
كرده است. در گزارش بهمن ماه مركز آمار آمده بود: 
نرخ تورم س��الانه بهمن م��اه ١٤٠١ براي خانوارهاي 
كشور به ٤٧.٧ درصد رسيده كه نسبت به همين اطلاع 
در ماه قبل، ١.٤ واحد درصد افزايش نشان مي دهد. نرخ 
تورم سالانه، درصد تغيير ميانگين اعداد شاخص قيمت 
در يك سال منتهي به ماه جاري، نسبت به دوره مشابه 

قبل از آن مي باشد.
در جدول فعلي منتش��ر ش��ده اما نرخ تورم بهمن 
س��ال قبل 44.1 درصد اعلام شده است كه حدود 
س��ه درصد پايين تر از نرخ گذشته است. موضوعي 
كه در واقع به ضرر دولت تمام مي شود. زيرا اگر مبنا 
گزارش قبلي بود، نرخ تورم نسبت به 4۷.۷ درصد 
كاهشي حدودا دو درصدي داشت و به 4۵.8 درصد 
رسيده بود اما حالا با تغيير صورت گرفته، نرخ تورم 

حدودا 1.۷ درصد افزايش يافته است.
در گ��زارش ماهانه نيز عدد دقيق��ي وجود ندارد و 
تنها چند گروه كالايي محاسبه شده اند. در گزارش 
جديد آم��ده: درفروردين ١٤٠٢ بيش��ترين تورم 

ماهان��ه مربوط به گروه  هاي »ميوه و خش��كبار« با 
١٥.٣ درصد، »حمل و نقل«با ٨.٦ درصد و »كالاها و 
خدمات متفرقه« با ٧.٠ درصد بوده است. همچنين 
در اين ماه كمترين تورم ماهانه مربوط به گروه  هاي 
»آموزش« و »شير، پنير و تخم مرغ« با ٠.٣ درصد و 
گروه »روغن ها و چربي  ها« با ٠.٥ درصدبوده است.

به اين ترتيب مشخص نيست كه آيا دولت تغييري 
در مبناي محاسبه تورم داده يا صرفا گزارشي كلي 
را براي كاهش فشارها منتش��ر كرده است. در اين 
گزارش خب��ري از تورم ماهان��ه در اقتصاد ايران و 
تورم نقطه به نقطه نيست و تورم سالانه نيز تغييري 

عجيب كرده است.

 برجام باعث شد تا در س��مت منابع ارزي، صادرات 
غيرنفت��ي، نقل و انتق��الات مالي، اف اي ت��ي اف و... 
به خصوص ناآرامي هاي اخير مشكلات ايجاد شده و 
نرخ ها بالا بروند. طبيعتا اگر قرار باشد، نرخ تورم مهار 

شود، بايد سياست هاي پولي و مالي هم اصلاح شود 
و بخش تجاري كش��ور به وضعيت متعادل بازگردد. 
مجموعه اين عوامل در شكل دهي نرخ تورم اثرگذار 
هستند و با دستورالعمل و بخشنامه و فرمان نمي توان 

نرخ تورم را مهار كرد. در واقع راهبردهاي ارايه شده 
براي مهار تورم بايد در راستاي واقعيت هاي اقتصادي 
باشند و با تصميمات عقيم و دستوري نمي توان يك 
چنين ش��اخص هايي را اصلاح كرد. اگر قرار باش��د 

افزايش نرخ ها ادامه داشته باشد و دولت نرخ اقلامي 
چون بنزين را هم افزايش دهد، بدون ترديد فشارها 
به عموم مردم بالا رفته و مش��كلات معيشتي مردم 

افزو ن تر مي شود.

ادامه از صفحه اول



گلناز پرتوي مهر|
صنعت نفت و گاز يكي از مهم ترين صنايع دنيا اس��ت 
كه در س��ال هاي اخير فرآيندهاي بسيار متنوع توليد 
به آن اضافه ش��ده اس��ت. اخيرا نيز يك��ي از مصارف 
جدي نفت خام، تبديل آن به مواد شيميايي از طريق 
فرآيند پتروپالايشگاه بوده اس��ت كه استفاده از نفت 
خام و تجارت نفت خام را به شدت از اين مسير افزايش 
داده اس��ت. يكي از موضوعات مهم پيش روي صنعت 
نفت ايران، اين اس��ت كه نفت خام ايران و تجارت آن 
در برابر تحريم ها آس��يب پذير است كه مي تواند تأثير 
بسزايي بر اقتصاد كشور داشته باشد.  اميرعلي اقبالي، 
كارشناس حوزه انرژي، در رابطه با اهميت تبديل نفت 
خام به محصولات نفتي نظير مواد ش��يميايي حاصل 
از فرآيند توليد صنعت پتروپالايشگاهي در گفت وگو 
با »تع��ادل« اظهار كرد: يك��ي از راه هاي كاهش تاثير 
تحريم ها بر صنعت نفت و گاز، ساخت پتروپالايشگاه 
اس��ت. پتروپالايشگاه تاسيساتي اس��ت كه نفت خام 
را به محص��ولات غيرتحريمي با ارزش اف��زوده بالاتر 
تبديل مي كند. هدف اين مقاله بررسي مزاياي ساخت 
پتروپالايشگاه و اثرات آن بر كاهش فروش نفت خام و 
تبديل نفت به محصولات غيرتحريمي با ارزش افزوده 
بالاتر و خنثي سازي تحريم ها اس��ت.  اين كارشناس 
انرژي در رابطه ب��ا اثرات كاهش فروش نفت خام بر اثر 
سياست مهم پتروپالايشگاه اظهار كرد: يكي از مزاياي 
ساخت پتروپالايشگاه كاهش فروش نفت خام است. 
نفت خام كالايي است كه در برابر تحريم ها آسيب پذير 
است و با تحريم ها مي توان فروش آن را محدود كرد. با 
ساختن يك پتروپالايشگاه، يك كشور مي تواند اتكاي 
خود به فروش نف��ت خام را كاهش ده��د و نفت را به 
محصولات غيرتحريمي ب��ا ارزش افزوده بالاتر تبديل 
كند. اين امر مي تواند به كاهش تاثير تحريم ها بر اقتصاد 
كشور كمك كند.  وي تصريح كرد: يكي ديگر از مزاياي 
ساخت پتروپالايشگاه، توانايي تبديل نفت به محصولات 
غيرتحريمي با ارزش افزوده بالاتر است. محصولات غير 
تحريمي محصولاتي هستند كه مشمول تحريم نيستند 
و مي توان آنها را بدون محدوديت در بازارهاي بين المللي 
به فروش رساند. با تبديل نفت به محصولات غيرتحريمي 

با ارزش افزوده بالاتر، يك كشور مي تواند درآمد خود را 
افزايش داده و اتكاي خود را به فروش نفت خام كاهش 
دهد. وي ادامه داد: ساخت پتروپالايشگاه نيز مي تواند به 
خنثي سازي تحريم ها كمك كند. تحريم ها عليه كشورها 
اعمال مي شود تا دسترسي آنها به برخي محصولات و 
خدمات محدود ش��ود. با ساختن پتروپالايشگاه، يك 
كشور مي تواند اتكاي خود را به محصولات و خدماتي 
كه در معرض تحريم هستند كاهش دهد. اين مي تواند 
به خنثي كردن تاثير تحريم ها بر اقتصاد كشور كمك 
كند. ساخت پتروپالايشگاه راهي موثر براي كاهش تاثير 
تحريم ها بر صنعت نفت و گاز است.  وي خاطرنشان كرد: 
با تبدي��ل نفت خام به محصولات غير تحريمي با ارزش 

افزوده بالاتر، يك كشور مي تواند اتكاي خود را به فروش 
نفت خام كاهش دهد و درآمد خود را افزايش دهد. علاوه 
بر اين، ساخت پتروپالايشگاه مي تواند به خنثي كردن 
تاثير تحريم ها بر اقتصاد كش��ور كمك كن��د. از اين رو 
دولت ها بايد براي كاهش تاثير تحريم ها بر صنعت نفت 
و گاز و اقتصاد كشور، احداث پتروپالايشگاه ها را مدنظر 
قرار دهند. اقبالي با اش��اره به اينكه دولت و وزارت نفت 
در زمينه س��اخت پتروپالايشگاه و تسهيل تامين مالي 
بورسي پتروپالايشگاه ها اهمال كاري فراواني دارد؛ ساخت 
پتروپالايش��گاه را مهم ترين راه تحقق بودجه و اقتصاد 
بدون خام فروشي نفت اعلام كرد و گفت: با وجود اثرات 
بس��يار فراوان تبديل نفت خام به مواد شيميايي، با اين 

وجود پتروپالايشگاه پيشرفت زيادي نداشته است و تنها 
پتروپالايشگاه دولتي در حال ساخت كه پتروپالايشگاه 
شهيد سليماني است؛ پيشرفت چنداني نداشته است. وي 
گفت: در همين رابطه ابتدا بايد مجوز تنفس خوراك 
پتروپالايش��گاه هاي خصوصي هرچه سريع تر اعطا 
گردد و زمينه عرضه پتروپالايشگاه هاي با پيشرفت 
فيزيكي بيش از 30 درصد جهت تامين مالي در بازار 
س��رمايه فراهم گردد. از طرف تامين مالي مربوط به 
پتروپالايشگاه دولتي شهيد س��ليماني نيز از محل 
بودجه عمومي يا وام صندوق توسعه ملي آغاز گردد 
تا شاهد پيشرفت پروژه و شكل گيري و تحقق بودجه 

و اقتصاد بدون خام فروشي نفت باشيم.

اخباررويداد

ادامه از صفحه اول
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مصرفبنزين12.7درصد
نسبتبهسال1401افزايشيافت

مديرعامل ش��ركت ملي پخش گفت: متوسط مصرف 
بنزين در 45 روز ابتدايي سال 1402 روزانه 110 ميليون 
ليتر بود كه 12.7 درصد نس��بت به  ظ مشابه سال قبل 
بيشتر شده اس��ت. به گزارش فارس، علي اكبر نژادعلي، 
مديرعامل شركت ملي پخش فرآورده هاي نفتي در برنامه 
صف اول با اش��اره به وضعيت مصرف سوخت در كشور 
عنوان كرد: متوس��ط مصرف بنزين در فروردين امسال 
روزانه 109 ميليون ليتر بوده اس��ت كه نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته 11.4 درصد بيشتر شده است. وي 
ادامه داد: متوسط مصرف بنزين در 45 روز ابتداي سال 
1402 نيز 110 ميليون ليتر بود كه 12.7 درصد نسبت 
به مدت مشابه سال قبل بيشتر شده است. نژادعلي افزود: 
مصرف گازوئيل در فروردين امسال 99 ميليون ليتر در روز 
بود كه تقريبا معادل مدت مشابه سال گذشته است ولي 
در 45 روز ابتداي سال 1402 ميانگين مصرف گازوئيل 
102 ميليون ليتر بوده است و نسبت به مدت مشابه 1401 
حدود 2.7 درصد بيشتر شده است. مديرعامل شركت 
ملي پخش گفت: مصرف سي ان جي در سال گذشته 
23.5 ميليون متر مكعب در روز بوده است اما در سال 
جاري اين عدد به 24 ميليون متر مكعب افزايش يافته 
است. البته امكان افزايش مصرف به 35 ميليون متر 
مكعب نيز وجود دارد كه مي تواند به ميزان 11 ميليون 

ليتر در روز در مصرف بنزين كشور صرفه جويي كند.

عصبانيتغربازتوسعه
روابطنفتيايرانوونزوئلا

به نظر مي رسد توسعه روابط اقتصادي ايران با كشورهاي 
امريكاي لاتين به ويژه ونزوئلا، امريكا و همپيمانانش را به 
قدري عصباني كرده كه به هر روشي براي آسيب رساني 
به آن دست بزنند و آنچنان مستأصل شده اند كه حتي 
به تأثير انتشار فيك نيوزها نيز اميد بسته  اند. به گزارش 
تس��نيم، فروردين امس��ال بار ديگر وزير نفت ايران به 
ونزوئلا سفري داشت تا در ادامه سفرها و مذاكرات قبلي، 
سندهاي همكاري جديدي بين دو كشور به امضا برسد.

در نتيجه اين سفر، همكاري نفتي ايران و ونزوئلا در زمينه 
توسعه ميدان ها، نوسازي پالايشگاه ها و مجتمع هاي 
پتروشيمي و تجارت نفت با امضاي اسناد و تفاهم نامه هاي 
تازه همكاري كليد خورد. در دولت سيزدهم توسعه روابط 
در بخش انرژي با كشورهاي امريكاي لاتين )ونزوئلا، كوبا 
و نيكاراگوئه( مورد توجه قرار گرفت و امضاي اسناد متعدد 
همكاري و آغاز صادرات خدمات فني و مهندسي به اين 
منطقه، شاهد نتيجه بخش  بودن ديپلماسي كشورمان 
در جنوب قاره امريكاست. عصبانيت امريكا و همپيمانانش 
از توسعه روابط ايران به عنوان يك قدرت نوظهور جهاني 
با كشورهايي كه س��ال ها تحت سلطه و حتي تحريم 
غرب بودند، چندان دور از ذهن نيست، اين عصبانيت 
وقتي بيشتر قابل درك است كه ببينيم علي رغم تمامي 
كارشكني ها، رفت وآمد مس��وولان ايراني و مسوولان 
كشورهاي امريكاي لاتين، به تعدد درحال انجام است و در 
هر سفر، مفاد جديدي به همكاري هاي توافق شده افزوده 
مي شود. در همكاري هاي نفتي ايران و ونزوئلا، تاكنون 
صادرات ميعانات گازي ايران به اين كشور و استفاده از 
خدمات فني و مهندسي ايران براي نوسازي و تعميرات 
پالايشگاه ها اجرايي شده است. در سفر اخير وزير نفت نيز، 
درباره بازسازي و نوسازي مجتمع هاي پتروشيمي ونزوئلا 
با خدمات فني، مهندسي و تجهيزات ايراني، بازسازي و 
نوسازي اسكله بارگيري، پايانه نفتي، تجارت و صادرات 
نفت، ميعانات گازي و فرآورده هاي نفتي توافق هايي انجام 
ش��د. حال در فاصله كمتر از يك ماه از سفر جواد اوجي 
به كاراكاس، برخي رسانه هاي فارسي زبان خارجي، با 
استفاده از هوچي گري در فضاي مجازي، تلاش كردند تا 
با انتشار فيك نيوزهايي، يك رخداد حادثه اي در اين كشور 
كه ادعا شده درخصوص آتش گرفتن چند خودرو بوده 
را به روابط ايران و ونزوئلا گره بزنند. در اين قبيل اخبار 
منتشر شده، آتش گرفتن خودروها به بنزين وارداتي از 
ايران نسبت داده شده، درحالي كه طبق پيگيري از وزارت 
نفت، صادرات صورت گرفته به ونزوئلا چندين محموله 
ميعانات گازي بوده و اي��ران فروش بنزين به ونزوئلا در 
ماه هاي اخير نداشته است. صادرات بنزين ايران به ونزوئلا 
به سال 2020 )1399( بازمي گردد و تصور اينكه هنوز 
بنزين صادراتي ايران از 3 س��ال پيش تاكنون، در اين 
كشور به فروش نرفته و مصرف نشده، تصوري مضحك 
است. در همان زمان، صف هاي طولاني بنزين در ونزوئلا 
با بنزين ايراني كاهش يافت و مردم و مسوولان ونزوئلا از 
اين اقدام اي��ران، قدرداني كردند. در واقع رضايت از اين 
اقدام دوستانه ايران، به نقطه شروع توسعه روابط در بخش 
انرژي بين دو كشور تبديل شد.  از سوي ديگر، بنزين يا 
هر سوخت ديگري، به صورت طبيعي قابليت اشتعال زايي 
دارد و اگر وسيله نقليه، مشكل فني نداشته باشد، اين 
قابليت اش��تعال زايي در راستاي حركت وسيله نقليه 
عمل مي كند؛ اما اگر خودرو به هر دليل دچار آتش سوزي 
شود، بايد دنبال نقص فني در بخش هاي مختلف وسيله 
مصرف كننده سوخت بود. از سوي ديگر، بنزين وقتي 
بي كيفيت باشد، يعني ميزان به سوزي آن پايين است و 
همين مساله به فرآيند سوخت ناقص و آلايندگي منجر 
مي ش��ود و باز هم هيچ ارتباط منطقي با آتش گرفتن 
وس��ايل نقليه نخواهد داشت. بررسي مشخصات فني 
محموله هاي بنزين صادراتي ايران در سال هاي اخير )چه 
از طريق بورس انرژي و چه فروش دريايي( نشان مي دهد 
كه همواره بر اساس استانداردهاي بين المللي، بنزين 
عرضه شده و اگر اين استانداردها توسط محموله هايي 
كه مورد نمونه برداري قرار مي گيرند پاس نشود، بنزين 
در فرآيند فروش صادراتي قرار نمي گيرد. به نظر مي رسد 
فعال شدن مهندسان ايراني در پالايشگاه هاي ونزوئلا و 
احتمالا در آينده اي نزديك در مجتمع هاي پتروشيمي 
و تأسيس��ات ساحلي و فراس��احل اين كشور و توسعه 
صادرات ميعانات گازي ايران به اين كشور، همچنين اعلام 
آمادگي مسوولان ونزوئلا براي توسعه روابط اقتصادي 
با ايران اسلامي كه به عنوان الگو براي ديگر كشورهاي 
امريكاي لاتين قرار گرفته، امريكا و همپيمانانش را به 
قدري عصباني كرده كه به هر روشي براي آسيب به اين 
روند روبه توسعه دست  بزنند و آنچنان مستأصل شده اند 

كه حتي به تأثير انتشار فيك نيوزها نيز اميد بسته اند.

سوريه؛پلارتباطي
ايرانواروپا

يادداشت تفاهم و نقشه راه همكاري هاي ايران و سوريه در 
بخش نفت، گاز، پالايش و پتروشيمي در سفر وزير نفت 
ايران به كشور س��وريه امضا شد كه به گفته كارشناسان 
اين موضوع مي تواند پلي براي ارتباط  ايران با اروپا باش��د.

به گزارش ايس��نا، در گفت وگوهاي دوجانبه وزيران نفت 
ايران و سوريه، زمينه هاي مختلف همكاري دو كشور در 
بخش هاي بالادستي و پايين دستي نفت بررسي و بر سر 
نقشه راه همكاري هاي دو طرف مذاكره و توافق و به همين 
منظور كارگروهي مشترك براي پيگيري موارد توافق شده 
از سوي وزارتخانه هاي نفت دو كشور تشكيل شد. افزايش 
همكاري ايران و سوريه مي تواند نقطه تحولي براي انرژي 
ايران به حساب  آيد. آنطور كه مرتضي بهروزي  كارشناس 
حوزه انرژي به ايسنا گفته، اين كشور مي تواند پل ارتباطي 
بين ايران و اروپا باشد، در مجموع افزايش همكاري ايران با هر 
كشوري در حوزه انرژي مهم و قابل توجه است. وي با تاكيد 
بر اينكه هرچه ارتباطات با كشورهاي دنيا افزايش يابد اين 
موضوع به نفع اقتصاد كشور و طرف مقابل است، اظهار كرد: 
سوريه نيز كشوري است كه داراي ميزان كمي ذخاير نفتي 
بوده و براي بازسازي تجهيزات خود نيازمند كمك است. اين 
كارشناس حوزه انرژي افزود: اگر ايران برنامه اي براي افزايش 
توليد و صادرات گاز به اروپا داشته باشد و با صرفه جويي در 
اين عرصه گام بردارد و با سنگ اندازي نيز مواجه نشود، يكي 
از مسيرهاي بالقوه اي كه مي تواند از طريق آن گاز خود را 
صادر كند از مسير عراق و سوريه است. بهروزي فر با بيان 
اينكه هرچند اكنون عراق وارد كننده گاز است و مصرف 
بيشتري نس��بت به توليد خود دارد اما طبق برنامه هايي 
كه در دست اجرا دارد طي چندسال آينده تبديل به يك 
صادركننده خالص گاز خواهد شد و يكي از مسيرهايي كه 
گاز ايران و عراق را به س��مت اروپا صادر مي كند، مي تواند 
از طريق س��وريه و درياي مديترانه باشد. وي با بيان اينكه 
هرچند مشكلات عمده اي وجود دارد كه مهم ترين مشكل 
موضوع امنيت سوريه اس��ت و از آن طرف نيز روسيه بايد 
به ما اجازه انجام اين كار را بدهد، گفت: روس��يه در سوريه 
پايگاه دارد و همين موضوع ممكن است مشكلاتي را ايجاد 
كند. اين كارشناس حوزه انرژي با بيان اينكه سوريه اكنون 
تحت تحريم هايي قرار دارد و اقتصاد آن نيز بعد از چندين 
سال جنگ پويا نيست، گفت: اينكه فكر كنيم مي توانيم از 
اين كشور براي حل مشكلات استفاده كنيم عملي نيست، 
اما در مجموع اين كشور مي تواند پل ارتباطي بين ما و اروپا 
باشد و اگر مشكلات حل شود و شاهد افزايش توليد و برنامه 
صادرات باشيم، مي توانيم روي اين كشور حساب باز كنيم. 
بهروزي فر با بيان اينكه اگر بخواهيم با خط لوله صادرات 
داشته باشيم دو مسير بيشتر وجود ندارد، گفت: يا بايد 
از طريق سوريه اقدام كنيم يا از طريق درياي مديترانه 
نسبت به صادرات اقدام كنيم. عملا يكي از دو راه بالقوه اي 
كه براي ما وجود خواهد داشت اين دو مسير خواهد بود. 
به گفته وي هرگونه ارتباط با دنيا با هركشوري مي تواند 
مطلوب باشد و هرچقدر تعاملات خود را با كشورهاي 

ديگر افزايش دهيم مي تواند به نفع كشورما باشد.

آتشبهجانسرمايهملي
گفته مي شود در ايران، نيمي از ظرفيت كل بنادر تعطيل 
اس��ت و بنا به اعلام انجمن بنادر ايران از 250 ميليون تن 
ظرفيت بنادر ايران فقط 150 ميليون تن فعال بوده و در 
سواحل شمالي وضعيت وخيم تر است و ۸0 درصد ظرفيت 
بنادر تعطيل است. از 30 ميليون تن ظرفيت بنادر شمالي 
تنها 5 يا ۶ ميليون تن فعال است. سرمايه ملي مي سوزد و به 
نظر نمي رسد نظام حكمراني برنامه ملموسي براي رهايي 
از اين بحران داش��ته باشد. صاحبان سرمايه از قطعي گاز 
زمستان در صنايع مي نالند و ميلياردها دلار ارزآوري كشور 
در زمستان به خاطر قطعي گاز صنايع و پتروشيمي ها بر باد 
مي رود، از طرفي هم، سالانه حدود 5 ميليارد دلار ضرر و 
زيان مملكت به خاطر مشعل سوزي است. اين طنز تلخ را تا 
كي بايد همراه خود داشته باشيم؟ عموم كارشناسان بر اين 
باورند جمع آوري گازهاي مشعل براي كشور بسيار ضروري 
است و منافع مستقيم اقتصادي وغير اقتصادي مانندكاهش 
آلودگي هاي زيست محيطي نيز به همراه دارد. ما براي ثبات 
و امنيت پايدار در حوزه انرژي، راهي جزو كاهش فلرينگ 
)يا سوزاندن گازها توسط مشعل( نداريم. بايد اراده كافي 
براي اين مهم وجود داشته باش��د. يك بار اين اراده وجود 
داشت اما به ديگر فلر ها سرايت نكرد. در ميان انبوه فلرهايي 
كه شعله هايشان تمام شهر عسلويه را در شب روشن نگه 
مي دارد، يك فلر خاموش است. يادگار يكي از مديران وقت 
مجتمع عظيم پارس جنوبي است. او اراده داشت و اولين 
فلر صنعت گاز كشور را در ارديبهشت سال 139۶ در پارس 
جنوبي خاموش كرد. اين كار نه تنها سود وصرفه اقتصادي 
براي صنعت گاز كشور داش��ت، بلكه كاهش آلودگي به 
دنبال اجراي اين پروژه، جامعه ميزبان را نيز غرق در شادي 
و رضايت كرد. اين سياست ادامه نيافت و فلرينگ همچنان 
آرزوي بر زمين مانده صنعت گاز كشور، سرمايه گذاران در 

صنايع، پتروشيمي ها و دوستداران محيط زيست است. 

بررسي ساخت پتروپالايشگاه در كشور در گفت وگوي »تعادل« با كارشناس حوزه انرژي

بسازيم يا نسازيم؟! مساله اين است

توليدوصادراتنفتايراندرآستانهركوردشكني
توليد نفت ايران از آغاز فعاليت دولت سيزدهم طي 20 ماه 
به بيش از 3 ميليون بشكه و توليد گاز خام به بيش از يك 
ميليارد مترمكعب رسيده و آن طور كه اعلام شده ميزان 

صادرات نفت نيز در اين دولت دو برابر افزايش يافته است.
به گزارش ايسنا، در سال گذشته 190 ميليون بشكه نفت 
بيشتر از س��ال 1399 و ۸3 ميليون بشكه بيشتر از سال 
1400 نفت صادر شد و پيش بيني مي شود امسال ركوردي 
تازه در صادرات نفت ثبت ش��ود. اكنون صادرات نفت به 
بالاترين رقم نسبت به دو سال اخير رسيده است، ارز حاصل 
از اين صادرات در سررسيد مشخص دريافت و به سامانه  نيما 

و سامانه جديد معاملاتي واريز شده است.
آن طور كه اعلام شده صادرات نفت خام ايران در نوامبر سال 
2022 ميلادي به حدود يك ميليون و 300 هزار بشكه و 
در ماه دسامبر هم به بالاترين سطح در چهار سال گذشته 
رسيده، اكنون ظرفيت توليد نفت كشور 3.۸ ميليون بشكه 
اس��ت كه مدتي مي تواند ادامه داشته باشد، بخشي از اين 
افزايش توليد از محل احياي چاه هاي كم بازده و بخشي ديگر 
مربوط به توسعه ميادين جديد و بخشي مربوط به استفاده از 
روش هاي ازدياد برداشت است و آنطور كه محسن خجسته 
مهر، مديرعامل شركت ملي نفت اعلام كرده هشت سال 

آينده قادريم به توليد 5.7 ميليون بشكه نفت برسيم.
وي با بيان اينكه در مسير افزايش توليد مراحلي قرار دارد 
كه حلقه اول اكتشاف، حلقه دوم حفاري، حلقه سوم توليد 
و بهره برداري و حلقه چهارم فرآورش است كه چالش ها در 
هر حلقه شناسايي شده است، گفت: 1۶ مخزن عميق در 
مناطق نفتخيز جنوب با فشار بالا داريم كه تاكنون توسعه 
پيدا نكرده اس��ت. طبق آخرين گفته هاي خجسته مهر، 
صادرات نفت خام و ميعانات گازي در مقايسه با زماني كه 
دولت تحويل گرفته شد، دو برابر شده است. اين به معناي 
آن اس��ت كه امكانات، تأسيس��ات، لجستيك و خدمات 
درياي��ي خارك، به طور كامل در اختيار صادرات اس��ت و 
از طرفي ش��ركت ميترينگ، خدمات پهلودهي و هدايت 
كشتي ها و ناوگان حمل ونقل صادراتي، توانمندي دارد و 
يك ناوگان كامل است. درآمدهاي حاصل از فروش نفت، 
ميعانات گازي، خالص گاز صادراتي و فروش فرآورده هاي 
نفتي در سال گذشته در مقايسه با مدت مشابه سال قبل از 
آن 40 درصد افزايش داشته است. در حوزه ميعانات گازي 
بيش از 70 ميليون بش��كه فروش و وصول درآمد صورت 
گرف��ت. در زمينه افزايش توليد نف��ت، گاز، فرآورده هاي 
نفتي و محصولات پتروشيمي نيز برنامه هايي در وزارت 
نفت تنظيم شد كه از پارسال نيز آغاز شده است؛ درحالي 
كه توليد نفت كه در سال 1399 به زير 2 ميليون بشكه در 
روز هم رس��يده بود، اكنون به رقم 3 ميليون بشكه در روز 
رسيده همچنين فروش نفت و گاز و وصول درآمدهاي آنها 
هم بيشتر شده است. اگرچه صادرات نفت ايران هيچگاه به 
صفر نرسيد اما كاهش چشمگيري را تجربه كرد. با روي كار 
آمدن دولت سيزدهم، استفاده از راهكارهاي مختلف براي 
افزايش فروش و صادرات نفت با وجود تحريم ها مورد توجه 
قرار گرفت تا آنجا كه طبق اعلام مسوولان اكنون شرايط 
صادرات نفت بهتر اس��ت. همچنين دسترسي به منابع 
مالي ايران در خارج از كشور نيز بهبود داشته است.  دولت 
سيزدهم و وزارت نفت از شهريور 1400 كه آغاز به كار كرد، 
يكي از بحث هاي اولويت دار افزايش توليد گاز و نفت و احداث 
مجتمع هاي پتروپالايشي به منظور تأمين امنيت انرژي 
كشور، جلوگيري از خام فروشي، بي اثر كردن تحريم ها و 

ايجاد ارزش افزوده ب��ود. آن طور كه جواد اوجي وزير نفت 
اعلام كرده از آغاز به كار دولت سيزدهم توليد نفت طي 20 
ماه به بيش از 3 ميليون بشكه رسيده و توليد گاز خام بيش از 
يك ميليارد مترمكعب است. ظرفيت كنوني توليد نفت و گاز 
ايران به هيچ وجه با مقدار ذخاير قابل برداشت سنخيت ندارد، 
تصريح كرد: كشوري مانند روسيه كه ذخاير قابل برداشت 
كمتري نسبت به ما دارد هم اكنون 7 ميليون و 500 هزار 
بشكه در روز نفت توليد مي كند، بنده اعتقاد دارم به راحتي 
مي توان ظرفيت توليد نفت و گاز كشور را با در نظر گرفتن 

توليد صيانتي به مقدار قابل توجهي افزايش داد.
اوجي با اشاره به مشاركت هلدينگ ها و بانك هاي بزرگ 
كشور در طرح توسعه ميدان ها به ويژه ميدان هاي مشترك 
گفت: از روز نخست فعاليت خود در دولت سيزدهم نگاه 
خام فروشي نداشته ايم و مدام به دنبال توسعه زنجيره ارزش 
افزوده در اين صنعت بوده ايم، وزارت نفت هم زمان با توسعه 
بخش هاي بالادستي به دنبال ايجاد امنيت انرژي و تأمين 
پايدار خوراك گازي و مايع با احداث پتروپالايشگاه ها بوده 
است. مهدي حسيني، كارشناس ارشد حوزه انرژي با اشاره 
به پتانسيل هاي ايران در حوزه توليد نفت، به ايسنا گفت: 
از نظر ميزان ذخاير و مسائل فني هيچ دليلي وجود ندارد 
كه ما نتوانيم ظرفيت توليد را از آنچه كه هست تا بيش از 
دو برابر افزايش دهيم، به عبارتي اگر امروز مي گوييم كه 
ظرفيت توليد حدود 3.5 ميليون بشكه است تا حدود ۶ تا 7 
ميليون بشكه مي توانيم افزايش ظرفيت داشته باشيم. وي با 
بيان اينكه ميزان نياز صنعت نفت به سرمايه گذاري بستگي 
به اين دارد كه اولويت هاي توسعه روي چه پارامترهايي 
استوار باشد، اظهار كرد: مهم برنامه اي است كه در اين راستا 
تدوين مي شود، سرمايه گذاري كه در صنعت نفت صورت 
مي گيرد مي بايست بر اساس ضرورت هايي كه بازار تعيين 
مي كند باشد. رييس سابق كميته بازنگري قراردادهاي 
نفتي ايران با تاكيد بر اينكه نگاه به نيازهاي بازار نفت بايد در 
چشم اندازهاي كوتاه مدت، ميان مدت، درازمدت و تهديدها 
و فرصت هايي كه بازار ممكن اس��ت وجود داشته باشد 
تبيين شود، تصريح كرد: علاوه بر اين موارد بايد سياست ها 
و برنامه هاي كشورهاي همسايه را زير ذره بين قرار داد و 
باتوجه به مجموعه اين موارد برنامه اي تدوين شود. حسيني 
افزود: صنعت نفت به چند بخش بالادستي، پايين دستي كه 
خود شامل پالايش و پخش و پتروشيمي مي شود تقسيم 

ش��ده كه هركدام از بخش ها برنامه ها و سياست گذاري  
خاص خود را مي طلبد كه از ضرورت هاي توسعه اقتصادي 
كشور بوده، اين موارد چارچوب ها و المان هاي اصلي است 
كه بايد تمام اين ش��رايط را در نظر بگيريم و به جلو پيش 
برويم. وي با اش��اره به لزوم توس��عه در صنايع بالادستي 
صنعت نفت، گفت: در ش��رايط كنوني متوسط ضريب 
بازيافت ذخاير نفت در كش��ور ما حدود 23 تا 24 درصد 
و ذخاير قابل اس��تحصال بالاي 150 ميليارد بشكه نفت 
است. در همين حال ديگر كشورها مثل عربستان داراي 
ضريب بازيافت 50 درصد و به بالا هستند، عمان 40 درصد 
و نروژ ۶0 درصد را هدف گرفته است. قطعا ما هم مي توانيم 
با اس��تفاده از فناوري هاي نوين راه آنها را رفته و حتي اگر 
محافظه كارانه بگويند نيز بازهم دليلي ندارد و مي توانيم به 
35 درصد ضريب بازيافت برسيم كه در اين صورت ذخاير 
قابل استحصال ما به بيش از 200 ميليارد بشكه مي رسد. 
به گفته اين كارشناس، اين در حالي است كه روسيه كه 
تنها حدود 100 ميليارد بش��كه ذخيره دارد به توليد 11 
ميليون بشكه هم دست يافته است بنابر اين براي ما كه 
هم اكنون 50 درصد بيشتر از آنها ذخيره قابل استحصال 

داريم كه مي تواند به دو برابر هم برسد دليلي ندارد كه به 
ظرفيت توليد ۶ يا 7 ميليون بشكه نرسيم. حسيني با بيان 
اينكه با توجه به پتانسيل هاي موجود دليلي ندارد كه از نظر 
فني نتوانيم به افزايش توليد دست يابيم، گفت: گروهي در 
كشور وجود دارند كه به دلايلي مخالف توسعه صنعت نفت 
هستند و زماني كه باين بحث ها مطرح شود اعلام مي كنند 
كه معناي اين مساله جلوگيري از صيانت از مخزن است، اما 
بايد توجه داشت كه صيانت از مخزن به هيچ عنوان به معناي 
كاهش توليد نيست. نرسي قربان كارشناس حوزه انرژي در 
خصوص ظرفيت هاي موجود در صنعت نفت نيز به ايسنا 
گفت: ايران در حدود 150 ميليارد بشكه ذخيره نفت دارد 
كه اين ذخاير در حوزه هاي مختلف قرار گرفته اند، توسعه 
ميادين به دو دليل قابل اهميت است، اول اينكه ميزان توليد 
افزايش يابد و دليل دوم نيز جبران كاهش منابع ديگر است.

وي با بيان اينكه امكان افزايش منابع قطعا وجود دارد 
و اين ظرفيت و پتانسيل را نيز داريم كه بتوانيم ميزان 
توليد را توسعه دهيم، اظهار كرد: ظرفيت افزايش توليد 
در نفت س��بك و سنگين بستگي به ميزان اكتشافات 
دارد، هرچه ميزان اكتشافات بيشتر باشد مي توانيم به 
منابع جديدي دست يابيم. اين كارشناس حوزه انرژي در 
خصوص جذب مشتري در حوزه نفت، گفت: بزرگ ترين 
مشكل در اين حوزه تحريم ها است، هميشه در حوزه نفت 
و گاز مش��ترياني از اروپا، ژاپن، چين، هند و كشورهاي 
آفريقايي و غيره وجود داشت اما اينكه چطورمي توانيم 
مشتريان جديد پيدا كنيم بستگي به اين دارد كه روابط 
ما با كش��ورها و مساله تحريم چگونه حل شود اگر اين 
مشكلات حل ش��ود نفت ايران قطعا مشتريان زيادي 
خواهد داشت. قربان با اشاره به پتانسيل هاي افزايش 
ظرفيت توليد، گفت: افزايش ظرفيت توليد بس��تگي 
زيادي به ميزان سرمايه گذاري انجام شده كه در صنعت 
نفت دارد، باتوجه به اينكه در حال حاضر به دليل مسائل 
مختلف نمي توانيم سرمايه گذاري زيادي در حوزه هاي 
نفتي داشته باش��يم، افزايش توليد نيز محدود خواهد 
بود اما اگر شركت هاي بين المللي انرژي با ايران قرارداد 
ببندند و وارد توليد نفت شوند امكان افزايش توليد نفت 

ايران تا پنج ميليون بشكه در روز به راحتي وجود دارد.



ش��اخص كل بورس در دومين روز كاري هفته تغيير 
مس��ير داد و ب��ه جاي رش��د ترجيح داد ي��ك روزي 
اس��تراحت كند تا قوي تر در مسير صعود قرار بگيرد. 
مي توان گفت حدود دو ماه است كه شاخص استراحتي 
نداش��ته اس��ت و اكنون زمان اس��تراحت فرا رسيده 
اس��ت؛ در اصل زماني كه شاخص استراحت نداشته 
باش��د و يك باره جهش كند، بايد س��قوطي سخت و 
طاقت فرسا براي آن متصور بود اما زماني كه در رشد 
كمي استراحت كند مي تواند مسير صعودي خود را 
پرقدرت تر از هميشه دنبال كند. بورس ديروز پس از 
روند صعودي دو ماه اخير خود، چهره اي متفاوت را به 
سهامداران نشان داد و شايد كمتر كسي انتظار چنين 
ريزش سنگيني را پيش بيني مي كرد. با اين حال اما 
صعودهاي بدون توقف طي روزها و هفته هاي گذشته 
اين نگراني را در اهالي بازار سرمايه ايجاد كرده بود كه 
شايد يك اصلاح نيز در انتظار بازار سهام باشد. شاخص 
كل بورس طي معاملات روز جاري از همان ابتدا با فشار 
فروش نسبتا س��نگيني كار خود را آغاز كرد و نماگر 
اصلي تالار شيش��ه اي با يك كاهش ۳.۷۵ درصدي، 
بيش از ۹۵ هزار واحد از ارتفاع خود را از دست داد و به 
محدوده ۲.۴۴ ميليون واحدي بازگشت. از زماني كه 
سال جديد شروع ش��د و با توجه به صعودهاي بدون 
توقف و قدرتمندي كه بازار سهام در پيش گرفته بود، 
بارها شاهد مقايس��ه بهار ۱۴۰۲ با بهار ۹۹ بوده ايم و 
برخي از كارشناسان اعتقاد داشتند كه تاريخ در حال 
تكرار شدن است و برخي نيز از تفاوت هاي عمده اي بين 
اين دو سكانس تاريخي سخن مي گفتند. با اين حال 
اما نمي توان اين موضوع را كتمان كرد كه بسياري از 
فعالان بورس تهران با توجه به اتفاقاتي كه در سه سال 
گذشته رخ داده بود، همچنان نگران تكرار اين تجربه 
تلخ بودند. از اين رو انتظار مي رفت كه در صورت ايجاد 
يك جو منفي در بازار سهام بار ديگر شاهد هجوم افراد 
به سمت فروشندگان باشيم و بورس تهران روزهاي 
س��رخي را نيز تجربه كند. طي ماه هاي گذشته بارها 
از سمت كارشناسان مختلف و طي گزارشاتي كه در 
آن به بررسي بازار سهام پرداختيم، اشاره شد كه رالي 
صعودي بدون استراحت، مي تواند اصلاحات عميقي 
را نيز به همراه داشته باشد كه امروز يكي از آن نمونه ها 
بود اما خوبي چنين ريزش هاي سنگيني اين است كه 
در مدت كوتاهي اتفاق افتاده و شاهد روندي فرسايشي 
نخواهيم بود. از سمتي با توجه به محرك هاي صعودي 
موجود كه در ادامه به آنها خواهيم پرداخت، احتمال 
ريزش هاي عميق بسيار دور از ذهن است و رفتار امروز 
بازار سهام را مي توان به عنوان استراحتي كوتاه مدت 

براي ادامه روند صعودي قلمداد كرد.

    چرا بورس ريخت؟
نيما ميرزايي، كارشناس بازار سهام درخصوص علت 
ريزش ب��ورس ديروز گفت: »عمده ترين دليل ريزش 
بورس نزديك شدن ش��اخص كل به مقاومت جدي 
دو ميليون و ۶۰۰ هزار واحد بود كه ما انتظار داشتيم 

كه اين اتفاق در خرداد ماه رخ دهد، اما با توجه به اينكه 
رشد بازار همراه با چاشني هيجان شد و شتاب گرفت، 
طبيعتا اصلاح و واكنش به محدوده هاي مقاومتي هم 
ش��دت بيش��تري دارد و رويه روز اخير هم در همين 
چارچوب بوده است.« وي در گفت وگو با نبض بورس 
اظهار كرد: »اما من فكر نمي كن��م اصلاح، اصلاحي 
بلندمدت باش��د و جريان ورودي نقدينگي به بازار در 
روز هاي آينده احتمالا عرضه ها را جذب خواهد كرد. 
ازنظر تكنيكالي هم بايد گفت كه حمايت شاخص كه 
ابتداي سال حوالي دو ميليون رسيده بود روز يكشنبه 
پيرامون كانال دو ميليون و ۳۰۰ هزار واحدي مي باشد 
و بنابراين ريزش بازار هم ريزش عميقي نخواهد بود و 
احتمالا نهايت ده درصد در ش��اخص اصلاح خواهيم 
داش��ت. دومين روزكاري هفته هم محك خوبي بود 
براي سرمايه گذاران كه در واقع متوجه اشتباهات خود 
بشوند و از هيجان و خريد سهام پروژه اي مقداري دوري 
كنند و بدانند كه اين رويه در بازار باز هم تكرار خواهد 
ش��د و روزي ريزش سنگين در اين سهام آنها را اذيت 
خواهد كرد. از اين جنبه مي توانيم ريزش ديروز بازار را 

يك نكته مثبت برشماريم. «
اين كارشناس بازار س��رمايه در پاسخ به اين پرسش 
اظهار داشت: »با توجه به اينكه ارزش معاملات در حال 
افزايش است و ديروز هم ممكن است كه در اين زمينه 
ركورد تازه اي ثبت شود مي توانيم اين نتيجه را بگيريم 
كه بازار كم كم به سمت س��هام شاخص ساز حركت 
مي كند، چون پول هاي درشت بيشتر تمايل دارند كه 

روي س��هم هايي بروند كه نقدشوندگي بالايي دارند و 
طبيعتا ريسك كمتري دارند حتي اگر بازدهي كمتري 
داشته باشند؛ بنابراين نسبت به فروردين ماه مي توانيم 
خوش بين باشيم كه در خرداد ماه بورس بيشتر به سمت 
سهم هاي شاخص س��از حركت بكند. اما هميشه اين 
جريان هيجاني روي سهام كوچك و سهم هاي پروژه اي 
در بازار هاي صعودي وجود دارد و بخش قابل توجهي 
از س��هامداران روي اين س��هم ها اقدام به سفته بازي 
مي كنند و اين يك واقعيت غيرقابل انكار است. ولي من 
فكر مي كنم استقبال از سهم هاي شاخص ساز نسبت 
به هفته هاي اخير در آينده كوتاه مدت با توجه به رشد 

ارزش معاملات بيشتر شود.«

    بازار از دريچه معاملات
بازار سرمايه در دومين روز كاري هفته يعني يكشنبه 
۱۷ ارديبهش��ت ماه روند اصلاحي و نزولي داشت و با 
كاهش ۹۵ هزار و ۴۳ واحدي در محدوده دو ميليون 
و ۴۴۰ هزار واحدي قرار گرفت، همچنين ش��اخص 
هم وزن نيز افت ۳۰ هزار و ۶۶ واحدي را تجربه كرد و 

به محدوده 8۴۰ هزار واحدي رسيد. 
بر اساس آمار در پايان معاملات  روز اين روز، 88 نماد 
رشد قيمت داشتند و ۵8۶ نماد كاهش قيمت داشتند. 
به عبارت ديگر، ۱۳ درصد بازار رش��د قيمت داشتند 
و 8۷ درصد بازار افت قيمت داش��تند. در دومين روز 
كاري هفته ارزش خال��ص تغيير مالكيت حقوقي به 
حقيقي بازار پس از چندين هفته منفي شد. با ريزش 

ديروز شاخص كل و افت تراز ساير شاخص هاي آماري، 
خروج جريان پول حقيق��ي از جهات مختلفي مورد 
توجه ق��رار گرفت. با كاهش بي��ش از ۴ هزار ميليارد 
توم��ان از مالكيت حقيقي بازار در اولين روز اصلاحي 
شاخص كل، فعالان و تحليل گران بازار سهام قدرت 
بالايي براي روند اصلاحي روبروي بازار سهام متصور 
هستند. در معاملات روز يكشنبه بيشترين خروج پول 
حقيقي به س��هام وبملت اختصاص داشت كه ارزش 
تغيير مالكيت حقيقي به حقوقي آن ۲۶8 ميليارد تومان 
بود. فولاد دومين رتبه خروج را داش��ت و پس از آن، 
نمادهاي وبصادر، فملي، ذوب و شستا بيشترين خروج 
پول حقيقي را داشتند. در سوي ديگر، فرود با ورود 8۶ 
ميليارد تومان، بيشترين ورود پول حقيقي را داشت 
و تاصيكو و وشهر در رتبه هاي بعدي بودند. نمادهاي 
ب��زرگ بازار كه در هفته هاي گذش��ته رش��د قيمت 
بيشتري به نسبت سهم هاي س��بك داشتند؛ با افت 
قيمت قابل توجه اي همراه بودند و با تأثير منفي موجب 
ريزش تراز شاخص شدند. فولاد، فارس، فملي، كچاد و 
كگل بيشترين تأثير را در ريزش روز اخير شاخص كل 
بورس داشتند. طي روز اخير ارزش معاملات كل بازار 
سهام با كاهش به ۳۰ هزار و ۱8۷ ميليارد تومان رسيد. 
ارزش معاملات اوراق بدهي در بازار ثانويه ۵ هزار و ۶۹ 
ميليارد تومان بود كه ۱۷ درصد از ارزش كل معاملات 
بازار را در اين روز شامل مي شود. ارزش معاملات خرد 
سهام نيز با كاهش ۱۴ درصدي به نسبت روز معاملاتي 

قبل به رقم ۲۱ هزار و ۲۴۰ ميليارد تومان رسيد.

اخباربازار سهام بازار سرمايه4   Mon. May 8. 2023  2485   دوشنبه 18 ارديبهشت 1402    17 شوال 1444  سال نهم    شماره

پذيرش اولين »شركت پروژه« 
بزودي در بورس 

بازارسرمايه| محمدامين قهرماني، معاون ناشران 
و اعضاي بورس تهران در گفت وگو با پايگاه خبري 
بازار س��رمايه ايران )س��نا(، در رابطه با برنامه هاي 
بورس تهران براي عرضه هاي اوليه در سال ۱۴۰۲، 
اظهار كرد: روزانه در بورس تهران پيگير گزارشات 
ارزش گذاري، مس��تندات و ... پرونده هايي هستيم 
كه در جريان عرض��ه، درج و پذيرش قرار دارند زيرا 
هرچه شركت هاي متقاضي مدارك خود را با سرعت 
و كيفيت بهتري ارايه دهند، زمان عرضه نيز كوتاه تر 

مي شود.
او بيان كرد: در فرآيند عرضه اوليه ذينفعان متعددي 
نقش دارند اينگونه نيست كه يك درخواستي براي 
بورس تهران ارسال ش��ود و بلافاصله بورس تهران 
اقداماتي را روي آن انجام دهد و عرضه صورت بگيرد، 
بلكه فرآيند عرضه اولي��ه در اصل يك تعاملي بين 

طرف عرضه با مسوولان مربوط در اين بازار است.
قهرمان��ي گفت: نمي ت��وان س��رعت را بر كيفيت 
ارجحي��ت داد و مدارك و مس��تندات ش��ركت ها 
مي بايست به طور دقيق بررسي ش��ود زيرا در غير 
اين صورت ممكن اس��ت ريسك هاي گوناگوني به 

سهامداران متحمل شود.
او تصريح كرد: عرضه ه��اي خوبي طي مدت اخير 
صورت گرف��ت، به طور مث��ال مي توان به س��هام 
شركت »بين المللي توسعه صنايع و معادن غدير« 
در روزهاي پاياني س��ال گذشته و شركت پرداخت 
الكترونيك پاسارگاد در فروردين امسال اشاره كرد.

معاون ناش��ران و اعضاي بورس تهران گفت: افزون 
بر مس��ائل عرضه اوليه، از اواخر سال گذشته بحث 
ش��ركت هاي پروژه را در دس��تور كار قرار داديم و 
طي يك يا دو هفته آينده يك شركت در اين حوزه 
پذيرش خواهد شد و سعي داريم تا در بهار امسال به 

مرحله پذيره نويسي نيز برسد.
قهرماني بيان كرد: هدف از عرضه شركت هاي پروژه 
تقويت بازار اوليه و جذب نقدينگي از مسير درست و 

هدايت منابع به سمت شركت هاست.
او تصريح كرد: اكنون با ناش��ران بورس��ي كه براي 
پروژهاي خود ب��ه دنبال تامين مالي هس��تند در 
حال مذاكره هس��تيم تا از محل س��لب حق تقدم 
بتوانند ضمن افزايش س��رمايه، تامين مالي خود را 

انجام دهند.
معاون ناشران و اعضاي بورس تهران گفت: با اجراي 
درس��ت مس��اله مذكور ضمن تامين مالي شركت 
شاهد عرضه س��هام جديد در بازار و كنترل عطش 

نقدينگي بازارسهام خواهيم بود.
قهرماني گفت: اكنون تقريبا ۴ ش��ركت به نسبت 
بزرگ در جريان عرضه اوليه و ۴ شركت در جريان 
درج قرار دارند كه حوزه فعاليت اين شركت ها اغلب 
در زمينه صنايع فلزي، هلدينگ مالي و ساير هستند.
 tse.ir او گفت: اشخاص مي توانند با مراجعه به سايت
و بخش پرونده هاي پذيرش سهام آمار شركت هايي 
كه در جريان عرضه و درج هستند را مشاهده كنند.

معاون ناشران و اعضا بورس تهران بيان كرد: بورس 
تهران در راستاي تسهيل ورود شركت ها اقداماتي 
را همچون پيگيري و راهنمايي مس��تمر به منظور 

تكميل پرونده ها و مدارك انجام مي دهد.
قهرماني گفت: در بازه يك تا دوماه آينده عرضه هاي 
اوليه خواهيم داشت اما اكنون نمي توان به قطع اسم 

شركتي را بيان كرد
معاون ناش��ران و اعضا بورس تهران در پايان گفت: 
بورس تهران طي يكسال اخير در حوزه عرضه اوليه 
و پذيره نويس��ي ش��ركت ها به جديت پيگير بوده، 
سهامداران بايد بدانند بحث سرعت مي بايست در 
كنار كيفيت در اين حوزه مد نظر باش��د همچنين 
فرآيند عرضه تنها به ب��ورس تهران بازنمي گردد و 

ذينفعان ديگري نيز در اين مساله نقش دارند.

سنگ آهن در كف شش ماهه
اكوايران| افت تقاضا براي محصولات فولادي در چين، 
باعث شد تا از تمايل فولادسازان اين كشور براي خريد 
مواد اوليه كاسته شده و سنگ آهن اولين هفته از ماه مه 

 را با كاهش نرخ به پايان رساند.
سنگ آهن نگراني در خصوص كاهش تقاضا، سنگ آهن 
را به كف قيمت ۶ ماه اخير خود عقب راند. در حالي كه 
موسسه فست ماركت بهاي هر تن سنگ آهن عيار ۶۲ 
درصد وارداتي به بنادر شمالي چين را براي روز جمعه 
پنجم ماه مه با ثبت كاهش روزانه ۰.۷ درصدي برابر ۱۰۱ 
دلار و ۵8 سنت ارزيابي كرد؛ پلتس بهاي همين محصول 
را با ثبت افت نرخ روزانه ۴۰ سنتي برابر ۱۰۳ دلار و ۶۵ 

سنت اعلام كرد.
داده هاي شركت مش��اوره Mysteel نش��ان داد كه 
تقاضاي سنگ آهن از سوي ۲۴۷ فولادساز چيني مورد 
بررسي اين موسس��ه ظرف يك هفته اخير افتي ۱.۳ 

درصدي داشت و به ۲ ميليون و ۴۱۰ هزار تن رسيد.
در حالي كه فست ماركت از عقب نشيني سنگ آهن عيار 
۶۲ درصد وارداتي به بنادر شمالي چين به كمترين نرخ 
ظرف ۶ ماه اخير يعني پ��س از نوامبر ۲۰۲۲ خبر داد؛ 
پرمعامله ترين قرارداد سنگ آهن در بورس كالاي داليان 
براي تحويل در ماه سپتامبر پس از رسيدن به پايين ترين 
سطح ۵ ماهه اخير خود با قيمت ۶۷۵.۵ يوآن به ازاي هر 

تن به فروش رفت.
تحليلگران Sinosteel Futures در يادداشتي از قصد 
فولادسازان چيني براي آغاز دوره تعمير و نگهداري به 
دليل كاهش حاشيه سود فولادسازي خبر دادند. اين 
تصميم با ايجاد جريان كاهش بيشتر تقاضا مي تواند 

زمينه كاهش بيشتر بهاي سنگ آهن را مهيا كند.
پلتس نيز از كاهش حجم معاملات منعقد شده براي 
فروش سنگ آهن در روز جمعه پنجم ماه مه، علي رغم 
افت قيمت خبر داد. يك تاجر س��نگ آهن مستقر در 
خاورميانه مي گويد تضعيف تقاضا براي فولاد در بازارهاي 
جهاني در حال سرايت به بازار مواد اوليه مصرفي در اين 
صنعت بوده و سنگ آهن وارد مسير افت نرخ شده است.

پنجمين جشنواره ملي
بورس و رسانه برگزار مي شود

س�نا| مهدي حاجي وند مدير رواب��ط عمومي و امور 
بين الملل سازمان بورس و اوراق بهادار گفت: جشنواره 
ملي بورس و رسانه در سال هاي گذشته مسير خوبي را 
طي كرده و با استقبال اصحاب رسانه مواجه شده است.

وي ادامه داد: با توجه به اقبال خوب رسانه ها و اهالي بازار 
و نيز مجموع بازخوردهايي كه از جشنواره هاي پيشين 
بورس و رس��انه دريافت كرديم، اصلاحاتي در ساختار 
اين رويداد اعمال ش��د تا ضمن تلاش ب��راي افزايش 
رضايت مندي اصحاب رسانه، ارزيابي آثار هم به صورت 
تخصصي تر انجام ش��ود. دبير پنجمين جشنواره ملي 
بورس و رسانه با اش��اره به اهداف اين جشنواره گفت: 
تقويت زمينه هاي اطلاع رساني مناسب براي افزايش 
سواد مالي جامعه، ارتقاي فرهنگ سرمايه گذاري بر پايه 
ارزش هاي اسلامي – ايراني در كشور، تجليل از نقش 
خبرنگاران و صاحبان آثار رسانه اي در نقادي و هم افزايي 
حوزه هاي مالي و سرمايه اي كش��ور، استعداديابي در 
بين جامعه خبري و شناسايي خبرنگاران علاقه مند به 
مفاهيم بازار سرمايه و فراهم آوردن زمينه افزايش سهم 
بازار س��رمايه در اقتصاد ملي از اهداف اين جشنواره به 
شمار مي آيند. وي همچنين از تكنولوژي هاي نوين و 
نقش تحول ديجيتال در بازار س��رمايه، تأثير نظارت و 
مبارزه با تخلفات )سوت زني( در ارتقاي شفافيت، ترويج 
سرمايه گذاري غيرمستقيم در بازار سرمايه، پيامدهاي 
قيمت گذاري دستوري در بازار سرمايه، نقش بازار سرمايه 
در تامين مالي نوآورانه، توس��عه سواد مالي و فرهنگ 
سرمايه گذاري و سهامداري، نحوه اثرگذاري بازار سرمايه 
در حمايت از توليد، ناشران و حفظ حقوق سهامداران 
و نيز س��اير موضوعات مرتبط با بازار سرمايه به عنوان 
محورهايي ياد كرد كه آثار مي توانند در قالب آنها ارايه 
شوند. حاجي وند تصريح كرد: تلاش كرديم در اين دوره 
توجه بيشتري به رسانه هاي اجتماعي شود و همانند 
دوره هاي قب��ل، امكان ارايه آث��ار در قالب بخش هاي 
ديداري- شنيداري و مكتوب شبكه هاي اجتماعي در 
اين دوره نيز وجود دارد. اين موضوع باعث مي ش��ود تا 
توجه بيشتري به رسانه هاي جديد را شاهد باشيم. مدير 
روابط عمومي و امور بين الملل س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار اعلام كرد: پنجمين جشنواره ملي بورس و رسانه 
از ۱۷ ارديبهشت  ماه لغايت ٣١ تيرماه ١٤٠٢ اقدام به 
جذب اثر مي كند و آيين اختتاميه اين مراسم نيز در روز 
۲۷ شهريور همزمان با روز ش��عر و ادب فارسي برگزار 
خواهد شد. حاجي وند عنوان كرد: قالب هاي آثار قابل ارايه 
به جشنواره نيز شامل دو بخش است و شركت كنندگان 
بر حسب آثار خود مي توانند در هر يك از بخش ها يا هر 
دوي آنها اثر خود را ثبت كنند. بخش نخست رسانه هاي 
مكتوب و ديجيتال )خبرگزاري ها، سايت هاي خبري- 
تحليلي، روزنامه ها، نشريات ادواري و قسمت مكتوب 
شبكه هاي اجتماعي( شامل خبر، گزارش، گفت وگو، 
تيتر و يادداشت، مقاله و سرمقاله و بخش بعدي ديداري و 
شنيداري )راديو، تلويزيون، محصولات صوتي و تصويري 
شبكه هاي اجتماعي و شبكه هاي تلويزيوني اينترنتي( 
شامل گزارش -مس��تند و گفت وگو - اجرا است. دبير 
پنجمين جشنواره ملي بورس و رسانه همچنين با بيان 
اينكه جايزه ويژه جش��نواره به آثاري با موضوع »مهار 
تورم، رش��د توليد« تعلق خواهد گرفت و در نظر داريم 
از پيشكسوتان حوزه بورس نيز تجليلي داشته باشيم، 
در رابطه با مقررات جش��نواره اظهار كرد: شركت همه 
خبرنگاران، فعالان و صاحبان آثار رس��انه اي كشور در 
اين جشنواره آزاد است و آثاري مي توانند در جشنواره 
شركت كنند كه از تاريخ فروردين ۱۴۰۱ تا انتهاي تيرماه 
۱۴۰۲ و از طريق يكي از رسانه هاي مكتوب و ديجيتال 
منتشر شده باشند. وي افزود: ارسال اثر در بخش هاي 
مختلف جشنواره به منزله اعلام مالكيت معنوي توسط 
ارسال كننده است و در صورت اثبات خلاف اين امر در هر 
مرحله، آثار موردنظر از جريان جشنواره حذف مي شود. 
ضمن اينكه هر شركت كننده مي تواند حداكثر ۳ اثر در 
هر بخش ارسال كند. حاجي وند گفت: آثاري كه بدون 
نام صاحب اثر يا با نام مس��تعار منتشر شده باشند، در 
صورت رسيدن به مرحله نهايي داوري، نيازمند تاييد 
مدير مسوول رسانه يا ارايه مستنداتي دال بر دسترسي 
مديريتي به صفحه مربوط در ش��بكه هاي اجتماعي 
خواهد بود. بعلاوه اينكه در صورت تشخيص دبيرخانه يا 
هيات داوري، ارسال اصل آثار )براي موارد داراي نسخه 
اصل( ضروري است. وي يادآور شد: شركت كنندگاني 
كه محتواي اثر آنها شامل فايل صوتي يا تصويري 
مي شود، لازم است فايل مربوط را با كيفيت مناسب 
در يكي از سرورهاي بارگذاري فايل بارگذاري كرده 
و لينك آن را در پايگاه الكترونيكي جشنواره درج 
كنن��د. در صورتي كه اين كار مقدور نباش��د، لازم 

است فايل مربوط به نشاني دبيرخانه ارسال شود.

هدف حقوقي ها از فروش چيست؟
بيداربورس| آري��ن مس��گرپور، مدير تحليل 
كارگزاري بانك آينده با بيان اينكه بازارس��رمايه 
نس��بت به رقبا داراي جذابيت است عنوان كرد: 
بازارس��هام فصل مجامع را پي��ش روي خود دارد 
و از س��ويي به لحاظ بازده نقدي نس��بت به ساير 
بازاره��اي م��وازي داراي مزي��ت اس��ت. وي در 
ادامه گفت: بررس��ي رفتار دلار در روزهاي اخير 
نشان دهنده اين موضوع است كه احتمالا كاهش 
قيمتي شديدي در انتظار دلار نيست و اين مهم و 
ديگر موارد ذكر شده موجب شده كه بورس نسبت 
به ساير رقبا جذابيت داشته و امكان ورود پول به 
بازارس��رمايه فراهم شود. او با اشاره به اين موضوع 
كه اين روزها زمزمه هايي مبني بر عرضه حقوقي ها با 
هدف جلوگيري از تشكيل حباب به گوش مي رسد، 
خاطرنش��ان كرد: اين نوع عرضه ه��ا معمولا براي 
سهام كوچك نبوده و از اين جهت اين دسته از سهام 
همچنان مي توانند مورد توجه بازارسرمايه باشند. 
مسگرپور اضافه كرد: مجامع پيش روي بازارسرمايه 
و هدف كس��ب بازده نقدي مي تواند موجب توجه 

مضاعف به برخي سهام بزرگ و شاخص ساز شود.

»تعادل«بررسيميكند

استراحت  شاخص  در  روزهاي سبز

تاثير فدرال رزرو روي بورس 
افزايش حداقلي نرخ به��ره در اقتصادهاي بزرگ جهاني 
حكايت از پايان سياست هاي انقباضي در اقتصاد دارد كه 
در موقعيت كنوني شاخص بورس ايران اين سيگنال تورمي 

مي تواند به ادامه روند صعودي بورس كمك كند.
سرمايه در حال حاضر در محدوده حساس��ي قرار دارد و 
ادام��ه روند صعودي آن يا ورود به اصلاح زماني به واكنش 
بازارهاي موازي بس��تگي دارد. در چند روز اخير تغييرات 
قيمت طلا اندك بوده و قيمت ه��ر اونس فلز زرد با چند 
دلار كاهش در س��طح ۲۰۳۰ دلار قرار دارد. بازار ارزهاي 
معتبر هم چند روز اخير آرام بوده و سرمايه گذاران منتظر 
نتيجه نشست سياست گذاري بانك مركزي اروپا و انتشار 
داده ها از اقتصاد امريكا هستند. نوسان شاخص هاي مالي 
در بورس هاي بزرگ آسيا و اروپا و در معاملات فيوچر بورس 

امريكا زياد نبوده است.
به طوري كه بانك مركزي امريكا نرخ هاي بهره را ۲۵ صدم 
درصد بالا برد و نرخ بهره به ۵/۲۵ رسيد، اين اقدام به شكل 
ضمني به توقف برنامه انقباضي اشاره دارد. از اين رو شاخص 
دلار نوسان بسيار محدود پيدا كرده، زيرا سرمايه گذاران بر 
گزارش عملكرد شركت هاي بورسي تمركز دارند. همچنين 
بسياري از كش��ورهاي خاورميانه اي از جمله عربستان، 
امارات، قطر و كويت نرخ بهره بانكي را بين ۲۵ صدم تا ۷۵ 
صدم درصد افزاي��ش داده اند. تغييرات قيمت فلزات پايه 
ديروز اندك بود و قيمت مس و روي به ترتيب در س��طح 
8۵۵۰ دلار و ۲۶۵۰ دلار در ه��ر تن قرار داش��ت. قيمت 
آلومينيوم و نيكل به ترتيب ۲۰۳۰ دلار و ۲۴ هزار و ۹۰۰ 
دلار بود. به رغم افت شاخص دلار قيمت فلزات پايه رشد 
چشمگير نداشته است. نگراني هايي درباره وضعيت اقتصاد 

چين وجود دارد.
فدرال رزرو امريكا نرخ بهره خود را ۰.۲۵ درصد افزايش داد و 
به ۵.۲۵ درصد رساند. اين موضوع واكنش بازارهاي جهاني 
از جمله نفت را برانگيخت و روند كاهشي آن را تشديد كرد. تا 
جايي كه قيمت هر بشكه طلاي سياه به زير ۷۳ دلار در هر 
بشكه رسيد. با اين حساب مشخص است كه حركت نفت 
برنت براي سومين هفته متوالي در مسير كاهشي خود قرار 
دارد. مخصوصاً كه مولفه هاي ديگري همچون كاهش تقاضا 

در چين به حمايت از اين روند دامن زدند.
واردات نفت چين در ماه گذشته )آوريل( كاهش محسوسي 
پيدا كرد. رفينيتيو، موسسه رديابي حمل ونقل دريايي، نيز 
در تاييد اين موضوع اعلام كرد كه واردات نفت پكن روزانه 
۱۰.۶۷ ميليون بشكه در روز تخمين زده مي شود كه نسبت 

به ۳۴ ماه اخير ۱۲.۳۷ ميليون بشكه در روز كمتر است.

البته بايد در نظر داش��ت كه واردات نفت چين معمولا در 
ماه هاي آوري��ل و مي كاهش پيدا مي كند. زيرا همزمان با 
فصل تعمير و نگهداري پالايشگاه هاي اين كشور همراه 
است. اما اينكه پس از گذر از اين بازه زماني همچنان كاهش 

تقاضا در اين كشور حاكم باشد يا خير جاي سوال دارد؟
برخي تحليلگران نظير دنيس كيسلر، معاون ارشد موسسه 
BOK Financial مي گويند نفت خام در تلاش است تا 
كاهش اخير قيمت ها را كه ناشي از افزايش نرخ هاي بهره 
و ترس از ركود عمدتاً در بخش بانكي اس��ت، جبران كند. 
عوامل بنيادي در بازار فيزيكي قوي تر از آن چيزي است كه 

بازار آتي نشان مي دهد.
اس��تفان برنوك، تحليلگر بازار نف��ت PVM، نيز در اين 
ب��اره گفت: »به ج��اي عوامل بنيادي، جن��ون فروش در 
هفته گذشته ناش��ي از نگراني در مورد تقاضاي مرتبط با 
ريسك هاي ركود اقتصادي و فشار در بخش بانكي ايالات 
متحده بوده اس��ت. تحليلگران كامرز بانك نيز معتقدند 
نگراني ها درباره تقاضاي نف��ت بيش از حد افزايش يافته 
است و انتظار دارند در هفته هاي آينده قيمت ها اصلاح شود. 
همچنين شركت خدمات انرژي بيكر هيوز در تازه ترين 
گزارش خود اعلام كرد كه تعداد دكل هاي حفاري فعال 
نفت و گاز در ايالات متحده در هفته گذشته با بيشترين 

كاهش هفتگي از ماه فوريه روبرو شده است.
بر اين اس��اس تع��داد دكل هاي حفاري نف��ت و گاز، كه 
نش��انگر اوليه توليد آتي است، در هفته منتهي به پنج مه 

)ارديبهشت( با هفت مورد كاهش به ۷۴8 رسيده است. 
بر اساس اين گزارش، تعداد دكل هاي نفتي فعال نيز طي 
هفته گذشته با سه كاهش به ۵88 حلقه رسيد كه بيشترين 

كاهش هفتگي از ماه مارس تاكنون است. 

    بازار صعودي مي شود؟ 
يك كارش��ناس بازار سرمايه در گفت وگو با خبرنگار بازار 
با اشاره به اينكه مي توان هدف س��ه هزار واحدي را براي 
ش��اخص كل بورس ترس��يم كرد، گفت: با توجه به ادامه 
حجم بالاي معاملات به نظر مي رس��د رشد شاخص كل 
بورس همچنان قطعي است اما در مسير رسيدن به اهداف 
بالاتر احتمال استراحت شاخص كل بورس هم وجود دارد.
همايون دارابي با بيان اينكه بازارهاي موازي با بورس تقريبا 
دچار ركود شده اند، تصريح كرد: تا زماني كه گردش سرمايه 
در بورس اتفاق مي افتد بازار براي ورود سرمايه هاي جديد 
جذاب تر است، از اين رو دولت هم مي تواند از اين موقعيت 
براي كنترل نقدينگي استفاده كند تا با ورود به ساير بازارهاي 
كالايي تورم ايجاد نكند، به همين دليل فعلا بازار سرمايه 
مورد حمايت دولت قرار دارد و سياست هاي اخير دولت هم 

تاييدي بر اين موضوع است.

    بازارهاي موازي بورس در وضعيت خنثي
بازار سرمايه نسبت به ساير بازارها همچون بازار ارز، طلا، 
مسكن و خودرو بسيار عقب مانده است، اين موضوع موجب 

شده تا ريسك سيستماتيك ديگر ديده نشود. بازارهاي 
رقيب بازار سرمايه يعني بازارهاي ارز، طلا، مسكن و خودرو 
داراي حباب شديد قيمتي هستند، اما بازار سرمايه تنها 
بازاري است كه عقب مانده، در نتيجه سرمايه ها از بازارهاي 

حباب زده به بازار سرمايه در حال كوچ هستند.
يك استاد دانشگاه در گفت وگو با خبرنگار بازار با اشاره به 
اينكه در حال حاضر هرچند دولت تلاش كرده جذابيت هاي 
معامله در ب��ازار طلا، ارز و… را كاه��ش دهد اما به دليل 
اينكه هنوز اعتماد مردم به بورس ترميم نشده عده ا ي وارد 
بازارهاي سنتي مي شوند، اظهار كرد: در شرايط كنوني دولت 
براي اينكه بتواند به هدف خود در بورس دست يابد، بايد 
روند صعودي بازار را تثبيت كند تا اعتماد مردم جلب شود 
و اين موضوع از طريق جلوگيري از وضع مقررات متضاد با 
روند طبيعي بازار ممكن است. به عبارت ديگر دولت نبايد 
سياست هايي را كه چالش جديدي براي بورس به وجود 

مي آورند مصوب يا اجرا كند.
كامران ندري با بيان اينكه تمام س��يگنال هاي اقتصادي 
كشور و حتي بازار جهاني تورمي هستند، افزود: از اين رو 
بسياري از شركت هايي كه سودسازي چنداني ندارند اما 
دارايي هاي زيادي دارند با همين سيگنال همگام با رشد 

شاخص بورس، بازدهي بيشتري كسب مي كنند.
او با تاكيد بر اينكه در ش��رايط كنوني اقتصاد كش��ور 
كاملا سيگنال هاي تورمي دارد و بورس هم نمي تواند 
به اين علائم بي توجه باش��د، تصريح كرد: در موقعيت 
كنوني بسياري از مردم س��رمايه هاي خود را در بانك 
س��پرده گذاري نكرده اند، زيرا سطح تورم بسيار بالاتر 
از نرخ بهره بانكي اس��ت، به همي��ن دليل هر واكنش 
تورمي اين سرمايه ها را وارد بازارهاي جديد مي كند، به 
همين دليل سرنوشت اين پول ها و مقصدشان وابسته 

به عملكرد بورس و ميزان تورم در اقتصاد كشور است.
به گزارش بازار، روند صعودي شاخص كل بازار سهام 
ادامه دار خواهند ماند، اما در اين روند ممكن است ارزش 
برخي نمادها از ارزش واقعي بيشتر شود، به همين دليل 
سرمايه گذاران از اين به بعد بايد بيشتر مراقب معاملات 
خود باشند. برخي كارشناس��ان اقتصادي معتقدند 
شاخص كل بورس تا كانال سه ميليون واحدي ريسك 
چنداني براي س��رمايه گذاران ندارد، اما اين مس��اله 
وابسته به فاكتورهاي اقتصادي مانند نرخ بهره، نرخ ارز 
و... هم هست، البته دولت با توجه به شعار سال مكلف 
به كنترل افزايش نرخ ارز است، چراكه مهم ترين عامل 

در تورم كالايي محسوب مي شود.



گروه راه و شهرسازي|
در شرايطي كه شهرداري تهران طي 21 ماه گذشته 
همواره هر گونه تراكم فروشي را تكذيب كرده است، 
مصطفي ميرس��ليم، نماينده مجلس و عضو مجمع 
تشخيص مصلحت نظام در نامه اي سرگشاده خطاب 
به عليرضا زاكاني، ش��هردار تهران انتقادات تندي را 
عليه عملكرد ش��هرداري در اين حوزه مطرح كرده 
است. طي ماه هاي گذشته البته كارشناسان شهري 
و برخي از مسوولان س��ابق مديريت شهري تهران 
درباره تراكم فروشي به شهرداري اخطار داده بودند. 
به باور منتقدان، هر گونه صدور پروانه ساخت خارج 
ازچهارچوب هاي مشخص ش��ده در طرح تفصيلي 
تهران، تراكم فروش��ي به ش��مار مي رود. انتقاد تند 
ميرسليم از عملكرد شهرداري اما در شرايطي طرح 
شده است كه او به دليل مخالفت با واردات خودروهاي 
خارجي نو و دس��ت دوم در سيبل طرفداران واردات 
خودرو خارجي قرار دارد. اغلب كارشناسان و مردم بر 
اين باورند كه ب��ا واردات خودروهاي كاركرده و نوي 
خارجي، حباب قيمت خودرو تخليه شده و تقاضاي 
س��الانه يك ميليون دس��تگاه خودروي با كيفيت و 
مدرن نيز مرتفع مي شود و به اين ترتيب ضربه كاري 
به مافياي خودرو وارد خواهد ش��د. اما در مقابل اين 
گروه، مخالفان اندك اما پرقدرتي مانند ميرسليم قرار 
دارند كه به بهانه حمايت از توليد داخلي، شرايطي را 
ايجاد كرده اند كه قيمت خودروهاي خارجي در ايران 
چندين برابر قيمت جهاني همان خودروها پرواز كند. 
قيمت خودروهاي داخلي نيز تحت تاثير اين شرايط و 
به دليل عطش شديد بازار، بدون قاعده به قيمت هاي 
نجومي رسيده است. بي گمان، قيمت هاي سرسام آور 
خودرو، خود به يكي از عوامل اصلي جهش تورم طي 
سال ها و ماه هاي اخير تبديل شده است و وزن زيادي 

در سبد هزينه خانوار كسب كرده است.
به گزارش »تعادل«، نامه سرگش��اده ميرس��ليم به 
زاكاني اما نخستين انتقاد او از مديريت اصولگرايان در 
شهرداري تهران نيست، چرا كه او در اواخر خردادماه 
سال گذش��ته نيز در توييتي خطاب مديريت شهري 
نوش��ته ب��ود: »خريد اتوب��وس دس��ت دوم از خارج 
نه افتخار اس��ت براي ش��هرداري تهران و نه خدمت 
است به ش��هروندان تهراني. ولي دهن كجي است به 
توليدكنندگان داخلي و توهين است به شعار سال و 
سند تحول دولت، شوراي شهر از تغافل خود را برهاند 

و شهردار تهران خود را اصلاح كند.«

   كميسيون عمران مفاد نامه ميرسليم را 
بررسي كند

مه��دي اقراريان، ريي��س كميته نظارت ش��وراي 
اسلامي شهر تهران در جلسه علني ديروز اين شورا 
در تذكري با اش��اره به نامه مصطفي ميرس��ليم به 
عليرضا زاكاني درباره شهرفروش��ي در كميسيون 
م��اده ۵ در دوره جديد مديريت ش��هري پايتخت 
گفت: چن��د روز گذش��ته ش��اهد بودي��م يكي از 
نمايندگان مجلس شوراي اسلامي، نامه سرگشاده 
گلايه آميزي خطاب به شهردار تهران ارسال كرده 

و در آن به ذكر دغدغه هايي پرداخته است. با توجه 
به اينكه آقاي ميرس��ليم از اشخاص شناخته شده 
در كش��ور بوده و به عنوان نماين��ده مجلس و يك 
مجموع��ه نظارت��ي دغدغه ه��اي خ��ود را مطرح 
كردند، لذا از كميسيون معماري و شهرسازي شورا 
درخواست مي شود موارد مطرح شده در اين نامه را 
مورد بررسي قرار داده داده و گزارش آن را به صحن 

شورا و افكار عمومي ارايه دهد.
وي افزود: افرادي كه مسووليتي را به عهده مي گيرند، 
چه نمايندگان مجلس، چه اعضاي شورا، چه شهردار 
كه با واس��طه با راي مردم انتخاب مي ش��ود و س��اير 
افراد، ممكن اس��ت تصميماتي را اتخاذ كنند كه اين 
تصميمات حتما بايد مورد نقد افكار عمومي قرار بگيرد و 
اين از موضوعات بسيار مهم است. در اينجا نگراني هايي 
دال بر بارگذاري هاي خارج از ظرفيت و زيست پذيري 
تهران مطرح شده است، تصميماتي كه امروز گرفته 
مي شود مي تواند در دهه هاي آينده براي فرزندان ما و 
براي آينده اين شهر بسيار مهم باشد، بنابراين ضروري 
اس��ت كه اين موضوع مورد بررس��ي قرار گيرد و نيز 
گزارشي را كه كميسيون معماري و شهرسازي آماده 
مي كند به صحن شورا بيايد و به اطلاع افكار عمومي 
برسد تا مردم قضاوت مناسبي را در خصوص اين دسته 
از اقداماتي كه امروز در شهرداري تهران در حال انجام 

است، داشته باشند.

   درخواست چمران
 براي ارايه گزارش مستند 

در ادامه جلس��ه، مه��دي چمران، رييس ش��وراي 
اسلامي ش��هر تهران نيز در پاس��خ به تذكر مهدي 
اقراري��ان گفت: بهتر اس��ت خود كميس��يون ماده 
۵ و ش��هرداري تهران گزارش مس��تندي از برنامه 
كميس��يون ماده ۵ ب��ه صورت رس��مي ارايه دهند 
و به ويژه قياس��ي هم با گذشته داش��ته باشند. اين 
گزارش بايد درباره آنچه باش��د كه در گذشته اتفاق 
افتاده و مي افتاده و كميسيون ماده پنجي كه از عمر 
آن نزديك به ۹ ماه مي گذرد. وي افزود: در گذش��ته 
كميس��يون ماده ۵ تنه��ا به پرونده ه��اي مربوط به 
مناطق يك تا ۶ رس��يدگي مي كرد و به ندرت پيش 
مي آمد كه از مناطق ديگر شهر به كميسيون ماده ۵ 
پرونده بيايد، اما در حال حاضر خوش��بختانه شاهد 
آن هس��تيم كه منطقه 2۰ بيش��ترين پروژه ها را به 
اين كميسيون ارجاع داده اس��ت، منطقه 1۸ و 1۹ 
هم همين طور بودند كه مقدار زيادي از پرونده هاي 
آنها مربوط به انبوه س��ازي مسكن بوده است. رييس 
شوراي شهر تهران تاكيد كرد: كميسيون شهرسازي 
و معماري شورا نيز طرحي را به منظور سامان بخشي 
بيشتر تهيه كرده است كه هنوز تكميل نشده، اما اميد 
است با همكاري معاونت شهرسازي بتواند به صحن 
شورا ارايه شود كه بسيار كمك دهنده به كميسيون 

ماده ۵ خواهد بود. درخواس��ت مي شود كميسيون 
شهرس��ازي و معماري گزارشي رسمي نه تنها براي 

شورا بلكه به مجلس شوراي اسلامي ارايه دهد.

    ميرسليم در نامه  خود چه نوشته بود؟
ميرسليم در نامه اي سرگش��اده خطاب به شهردار تهران 
نوشته اس��ت: امروز پس از 21 ماه، با حسرت تمام، بايد به 
ش��ما برادر انقلابي، كه اميدوار بوديم راه ناصواب اسلاف 
خود را در شهرداري تهران اصلاح مي كرديد، عرض كنم 
كه خطاي اصلي، يعني شهرفروشي و عدم ساماندهي بر 
مبناي قواعد و معيارهاي مهندسي شهرسازي، شديدتر از 

گذشته ادامه يافته است.
آن گونه كه خبرآنلاين گ��زارش كرده، بخش هايي از اين 
نامه به اين شرح است: در همين مدت درحدود ۴۰۰ مورد 
پرونده جديد به كميس��يون ماده ۵ ارجاع شده تا با زير پا 
گذاشتن ضوابط مصوب شوراي عالي، پروانه هايي صادر 
شود شامل تغيير كاربري و تراكم فروشي و بلندمرتبه سازي... 
بدون مراعات شرايطي كه براي آن تغييرات طرح تفصيلي 
در مواد ۴۷ تا ۵۰ آيين نامه اجرايي قانون تأسيس شوراي 
عالي بر آنها تأكيد ش��ده و حتي در مواردي تخلف آشكار 
رخ داده و جناب عالي بر آن س��رپوش نهاده يا بر آن تخلف 
صحه گذاشته ايد و اس��تدلال هاي كارشناسي را ناديده 
گرفته و حتي برخي از اعضاي كميسيون ماده ۵ را تحقير 
كرده يا ديگر به جلسه دعوت نفرموده ايد!  البته با اين رويه 
ناصواب، يعني موجه نمودن خلاف ها در كميسيون ماده ۵، 
براي شهرداري درآمدهاي رسمي و غير رسمي معتنابهي 
كسب مي ش��ود )نزديك 2۰٪ منابع درآمدي در بودجه 
امسال ش��هرداري تهران(، و براي صاحب كار، با تجاوز از 
حقوق مالكانه، منافع��ي را ايجاد مي كند، اما در اين ميان 
آنچه فدا مي شود حقوق عمومي، شامل حقوق شهروندي 
و حقوق همسايگي است كه در اثر عدم ساماندهي شهري 
و نيز ازدحام ناشي از بارگذاري بي رويه جمعيتي، مشكلات 
عديده اي را براي زندگي روزمره م��ردم و تنازع بين آنها، 
پديدار مي كند.تخلف هايي نظير صدور پروانه ساختمان 
۳۰ طبقه بر روي گس��ل، نابخشودني اس��ت: زلزله اخير 
تركيه، غير از زلزله هاي ويرانگر ۸۰۰ سال پيش در ري و 
1۸۰ سال پيش در تهران نبايد از ذهن شهرسازان ما خارج 
شود تا آنجا كه بدون مراعات حريم گسل، حتي روي گسل، 
جواز ساخت بلندمرتبه صادر كنند و بر آن اصرار ورزند!  برادر 
عزيز، جناب آقاي دكتر زاكاني، مسائل فني و اجتماعي و 
اقتصادي تهران متعدد و بسيار مهمند، زيرا به طور طبيعي 
بر سرنوشت ساير شهرهاي كشور نيز اثر مي گذارد: وضع 
ترابري در ته��ران و راهبندان هاي روزمره كه خس��ارات 
عمده اي دارد، ولي به تدريج عادي شده و در نتيجه بيشتر 
مردم ناچارند از وسائل نقليه شخصي خود استفاده كنند؛ 
وضع آلودگي هوا كه به صورت مزمن درآمده؛ وضع پسماند 
و بازيافت كه مي تواند درآمد خوبي براي شهر تهران داشته 
باشد، ولي در عمل به صورت مناسب ساماندهي نشده؛ وضع 
حاشيه نشيني كه ريشه بسياري از ناهنجاري ها است؛ وضع 
دامداري هاي جنوب تهران كه سال هاست موجب آزار و 
آبروريزي اس��ت؛ وضع ميادين تره بار كه در عين خدمت 
رس��اني بزرگ به مردم، درآمد خوبي هم براي شهرداري 

دارد؛ وضع آرامستان هاي تهران.
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وعده زاكاني براي ايجاد 
سازمان اجاره داري 

شهردار تهران با بيان اينكه موضوع اجاره داري مستقيما 
به وزارت كشور و وزارت راه برمي گردد، گفت: موضوعي 
كه در حال حاضر مطرح ش��ده، براي ايجاد س��ازمان 
اجاره داري اس��ت. در واقع قرار اس��ت مسووليت اين 
كار به شهرداري تهران منتقل ش��ود.  عليرضا زاكاني 
در گفت وگو با فارس، در خصوص بحث رفع مش��كل 
 اج��اره داري در تهران گف��ت: ۵1 درص��د تهراني ها 
اج��اره نش��ين هس��تند و ب��راي رفع اين مش��كل، 
برنامه ريزي هايي صورت گرفته اس��ت. وي ادامه داد: 
موضوعي كه در حال حاضر مطرح شده، ايجاد سازمان 
اجاره داري است. در واقع قرار است مسووليت اين كار 
به شهرداري تهران منتقل شود. به گفته زاكاني در حال 
حاضر موضوع اجاره داري مورد اقبال مسوولان دولتي 
است و ما هم شانه از زير بار خدمت خالي نخواهيم كرد. 
از اين رو، در اين مس��ير كارهاي مقدماتي در دولت در 
حال انجام است چرا كه اين موضوع مستقيما به وزارت 
كشور و وزارت راه بر مي گردد و در آنجا تفاهمات صورت 
گرفته است. اميدواريم س��ال جاري اتفاقات خوبي در 
حوزه اجاره داري رخ دهد. زاكاني تاكيد كرد: در بحث 
مسكن شهرداري ورود جدي كرده و تفاهم نامه هايي با 
سازمان هاي مربوط بسته شده است. وي در خصوص 
موضوع فروش متري مس��كن گفت: اقداماتي در اين 
زمينه در شهرداري تهران صورت گرفته است. شهردار 
تهران بيان كرد: ما در زمينه مسكن با ايجاد قرارگاهي به 

دنبال رفع مشكلات شهروندان تهراني هستيم.

تاكسيراني به دنبال مجوز انتشار 
تبليغ روي بدنه تاكسي ها 

مديرعامل سازمان تاكسيراني شهر تهران در خصوص 
تبليغات بر روي بدنه تاكس��ي ها گف��ت: به دنبال اخذ 
مجوز هستيم.  مهدي وحدت كار مديرعامل سازمان 
تاكسيراني شهر تهران در گفت وگو با فارس در خصوص 
بحث تبليغات بر روي تاكسي در تهران گفت: به دنبال 
درياف��ت مجوز در اين زمينه هس��تيم. در صورتي كه 
اي��ن امر رخ ده��د مي تواند منبع درآم��د خوبي براي 
تاكس��يران ها باش��د. وي ادامه داد: در صورت دريافت 
مجوز، تاكسيران بر اساس پروتكل ها بر روي بدنه خودرو 
اقدام به تبليغ مي كند. به گفته مديرعامل س��ازمان 
تاكسيراني شهر تهران با بيان اينكه برنامه هايي در 
اين زمينه داريم، گفت: ما به دنبال اين هس��تيم كه 
خدمات خوبي به تاكسيران ها بدهيم در حال حاضر 
هم برنامه هاي رفاهي داريم و اقداماتي صورت گرفته 
است. وي در خصوص دادن لاستيك و وسايل خودرو 
به تاكسيران ها گفت: نرم افزاري تهيه كرده ايم كه بر 

اساس آن امكانات به تاكسيران ها داده مي شود. 

جزييات دستگيري فردي
در دفتر شهردار تهران

سخنگوي شوراي اسلامي شهر تهران درباره دستگيري 
فردي در دفتر ش��هردار تهران توضيحاتي را ارايه كرد. 
عليرضا نادعلي در حاشيه جلسه علني ديروز شوراي 
اسلامي ش��هر تهران در جمع خبرنگاران در خصوص 
تذكر يكي از اعضاي ش��ورا در جلس��ه گذشته درباره 
دستگيري فردي در دفتر شهردار تهران گفت: آنچه كه 
در جلسه گذشته اتفاق افتاد تذكر يكي از اعضاي شورا 
بر اساس جايگاه نظارتي بود. بر اساس اطلاعاتي كه از 
دوستان نظارتي كسب كردند آنچه اتفاق افتاده تخلف 
شخصي است و خود دفتر ش��هردار و شهردار تهران با 
اين فرد برخورد كرده و وي را به دس��تگاه هاي نظارتي 
معرف��ي كردند. وي ادامه داد: آقاي عباس��ي هم از اين 
اطلاعات مطلع شدند و معتقدند كه پيدا كننده موضوع 
و معرفي كننده به دستگاه نظارتي خود دفتر شهردار بوده 
است. سخنگوي شوراي شهر تهران تاكيد كرد: بي ترديد 
بخش هاي صيانتي و نظارتي در شهرداري تهران فعال 
هستند و خود دستگاه ها نيز بايد صيانت در درون خود 
را پيگيري كنند. بي ترديد اين موضوع مطالبه شورا 
از ش��هرداري تهران نيز خواهد بود. وي در پاسخ به 
سوالي مبني بر اينكه آيا اين فرد در بازداشت به سر 
مي برد يا خير؟ گفت: بله در حال حاضر بازداش��ت 
هستند و بي ترديد شهردار تهران در اين حوزه تعارفي 
با تي��م خود ندارد و ما نيز مطالبه گر خواهيم بود و از 
شهردار تهران توضيح مي خواهيم. نادعلي در پاسخ 
به س��والي در خصوص اينكه آيا قبلا نيز دستگيري 
در دفتر ش��هردار تهران وجود داشته يا خير؟ گفت: 
قبلا در خصوص دستگيري در دفتر شهردار تهران 
چيزي نشنيدم، بي ترديد تعداد همكاران ما در سطح 
شهرداري زياد اس��ت و ممكن است كه اين اتفاق 
بيفتد اما برخورد با چنين موضوعاتي با رويكردهاي 

از پيش تعيين شده كار صحيحي نيست.

۶۰۰ هكتار زمين در منطقه ۱۹ 
از دست سودجويان خارج شد

فرمانده يگان حفاظت شهرداري تهران گفت: تقريبا در 
۶ مرحله توانستيم حدود ۶۰۰ هكتار زمين را در منطقه 
1۹ از دست س��ودجويان خارج كنيم و اين زمين ها را 
در اختي��ار صاحبان اصلي اش ق��رار دهيم. به گزارش 
ايلنا، سرهنگ سيد هادي موس��وي با اشاره به انجام 
ساخت و سازهاي غيرقانوني در منطقه 1۹ اظهار كرد: 
يكي از چالش هايي كه داشتيم در ناحيه ۳ منطقه 1۹ 
-خلازير- بود. ساخت و سازهاي غيرمجاز فراواني در آن 
منطقه صورت گرفته بود كه با حوادث سال اخير مصادف 
شده بود. حدود چهار ماه همكاران انتظامي درگير اين 
مس��ائل در سطح شهر بودند.  وي افزود: سود جويان و 
افراد فرصت طلب از حوادث سال 1۴۰1 سوءاستفاده 
كردند و اقدام كردند به س��اخت و سازهاي غيرمجاز 
فراوان كه قابل توجه بود. در مورد تصرفات غيرقانوني، 
جلساتي برگزار شد و موضوع در شوراي تامين شهرستان 

تهران مطرح شد و به دنبال آن، مصوباتي ابلاغ شد. 

تفاهم نامه ساخت خط آهن 
شلمچه-بصره امضا شد

در جريان س��فر و بازديد مديرعامل و تيم فني راه آهن 
جمهوري اسلامي ايران، تفاهم نامه اقدامات عملياتي 
پروژه ريلي شلمچه- بصره امضا شد. به گزارش تسنيم، 
ايران و عراق در خصوص مسير دقيق عبور خط ريلي از 
شلمچه تا رودخانه اروند و از رودخانه تا ايستگاه قطار، 
زمانبندي گام به گام اقدامات اجرايي احداث مس��ير 
ريلي شلمچه بصره از جمله زمانبندي انجام عمليات 
مين روب��ي، زمان بندي انجام زيرس��ازي و روس��ازي 
خط ريلي از ش��لمچه تا اروندرود، تحويل زمين جهت 
مطالعات پايه ها و سپس اجراي پل و.. . به تفاهم رسيدند. 
همچنين نقشه احداث مسير نيز به عنوان پيوست اين 
تفاهم نامه به امضاي معاونين فني طرفين رس��يد. بر 
اساس اين گزارش، اوايل تيرماه سال ۹۸ معاون وزير راه 
و شهرسازي با بيان اينكه سرمايه گذار و پيمانكار ساخت 
خط آهن شلمچه-بصره مشخص شده است، گفته بود: 
با توجه به اينكه منابع مالي پروژه را ايران تامين مي كند 
از طرف عراقي مي خواهي��م زمين مورد نظر براي آغاز 
پروژه تحويل شود. خيرالله خادمي در نشست سه جانبه 
همكاري هاي حمل  و نقل ايران-عراق- سوريه با اشاره به 
اينكه مسووليت ساخت راه آهن شلمچه- بصره بر عهده 
شركت ساخت اس��ت، افزود: براي پيشبرد اين كار كه 
مورد توافق دو كشور است بعد از سفر رييس جمهوري 
به عراق، اقدامات خوبي براي شروع عمليات اجرايي انجام 
داديم. وي تصريح كرد: مسووليت هاي دو كشور براي اين 
خط آهن مشخص است؛ سرمايه گذار و پيمانكار اين 

پروژه انتخاب شده كه بنياد مستضعفان است. 

شكست انحصار زمين
رمز مهار تورم مسكن 

يك كارشناس اقتصادي گفت: شكستن انحصار زمين و 
حركت به سمت ويلايي سازي مسكن، مهم ترين راهكار 
دولت در زمينه مهار تورم و رشد توليد مسكن است كه بايد 
مورد توجه قرار گيرد. خشايار نادي، كارشناس اقتصادي 
در گفت وگ��و با فارس، در خصوص س��اخت خانه هاي 
ويلايي و تك طبقه كه در طرح ملي مسكن مطرح شده 
است، اظهار داشت: خانه هاي ويلايي به لحاظ روحي و 
رواني شرايط بهتري را براي ساكنان به وجود مي آورند و 
از بروز بيمارهاي مختلف از جمله افسردگي جلوگيري 
مي كنند، همچنين امكان تحرك در خانه هاي حياط دار 
بيشتر است و اين امر به س��لامتي افراد خانواده كمك 
مي كند. اين كارشناس اقتصادي گفت: آپارتمان سازي 
در كشور بر اثر اضطرار در دستور كار قرار گرفته است و 
قطعاً خانه هاي حياط دار با سبك زندگي ايراني و فرهنگ 
ما سنخيت بيشتري دارد. وي افزود: ساخت خانه هاي 
تك طبقه و حياط دار نياز به بررسي هاي دقيق دارد، در 
برخي شهرها و روستاها امكان ساخت اين مدل خانه ها 
وجود دارد و هر جايي كه امكان ساخت خانه هاي ويلايي 
را داريم بايد از اين فرصت استفاده كنيم و اين حق مردم 
اس��ت. نادي با اش��اره به اينكه قبلًا در دولت دهم قرار 
بود طرح هايي در زمينه اعطاي زمين به خانوارها براي 
ساخت مسكن در دستور كار قرار بگيرد، گفت: در اطراف 
كلان شهرها مانند تهران مي توان به خانه سازي پرداخت 
اما مهم است كه امكانات لازم از جمله آب، برق و گاز به اين 
شهرها ارايه شود، براي ساخت خانه هاي جديد در اطراف 
شهرها بايد دولت حمايت جدي از سرمايه گذاران داشته 
باشد. اين كارش��ناس اقتصادي ادامه داد: اگر قرار است 
س��رمايه گذار در حاشيه شهرها به خانه سازي بپردازد، 
قطعاً بايد تسهيلاتي برايش در نظر بگيريم و مشوق هايي 
ايجاد كنيم تا انگيزه لازم را براي سرمايه گذاري در اين 
بخش ها داشته باشد. به طور مثال، در مسكن ملي بايد به 
موضوع تسريع در صدور پروانه ساخت توجه كافي بشود 
و حتي الامكان اين زمان كاهش پيدا كند. وي ادامه داد: 
دولت شخصاً نمي تواند به موضوع خانه سازي ورود كند 
بلكه بايد به عنوان يك تسهيل گر باشد و بستر لازم را براي 
فعاليت س��رمايه داران و ورودشان به مسكن سازي در 
كشور مهيا كند. نادي در خصوص دلايل مقاومت برخي 
سازمان ها مانند شهرداري ها و سازمان نظام مهندسي 
در مقابل ساخت خانه هاي يك طبقه و حياط دار، گفت : 
با وجود اينكه خانه هاي يك طبقه و حياط دار مزيت هاي 
زي��ادي دارد اما ش��اهد مقاومت برخي اف��راد و نهادها 
هس��تيم و اين به خاطر منفعتي است كه برخي افراد و 
نهادها از آپارتمان سازي دارند. وي تأكيد كرد: شكستن 
انحصار زمين و حركت به سمت ويلايي سازي مهم ترين 
راهكار دولت در زمينه مهار تورم و ايجاد مس��كن براي 
خانوار است كه بايد مورد توجه قرار گيرد. اين كارشناس 
اقتصادي اضافه كرد: طرح هاي مختلفي را مي توان در 
راستاي ساخت مسكن يك طبقه و حياط دار در كشور 
به اجرا گذاشت، مي توانيم در شهرهايي كه زير 1۰۰ هزار 
نفر جمعيت دارند و مشكل زمين وجود ندارد، به اعطاي 
زمين به خانوارها بپردازيم تا خانه ويلايي بسازند. نادي 
گفت: حتي مي توانيم به كارمنداني كه در ش��هرهاي 
بزرگ هستند، در شهرهاي كوچك و شهرهاي خودشان 
به عنوان مش��وق زمين رايگان بدهيم تا از حجم تراكم 
جمعيت در كلان شهرها بكاهيم. اين كارشناس اقتصادي 
گفت: براي ساخت اين منازل بايد تسهيلات بانكي با سود 
كم در نظر بگيريم، در برخي ش��هرها زمين هاي خالي 
زيادي داريم كه مي توانيم از آنها در راس��تاي س��اخت 
خانه هاي يك طبقه و حياط دار اس��تفاده كنيم، از آنجا 
كه زيرساخت ها در داخل ش��هرها وجود دارد، ساخت 
خانه هاي ويلايي در آنها با مشكلات كمتري مواجه است 

و دولت بحث تأمين مالي براي ارايه امكانات هم ندارد.
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شوك ميرسليم به مديريت شهري پايتخت
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فعاليت گشت شناسايي خانه هاي خالي ممكن نيست
گروه راه و شهرسازي|

بحران مسكن به كلافي س��ردرگم بدل شده است. از 
سويي، در سمت توليد و عرضه دولت و مجلس هم صدا 
نيستند و از سوي ديگر، در سمت بازتوزيع و ساماندهي 
بازار مسكن از طريق ماليات ستاني همزمان با ناكوك 
بودن ساز دولت و مجلس، درون دولت نيز ناهماهنگي 
م��وج مي زن��د. در حالي كه دولت بر اجراي س��اخت 
سالانه يك ميليون مس��كن اصرار دارد، قانونگذاراني 
كه خود قانون جهش توليد مسكن را تدوين و تصويب 
كرده اند از بي نتيجه ماندن اجراي اين قانون در شرايط 
تورمي خبر مي دهند. در سويه ديگر ماجرا، وزارت راه 
و شهرسازي، مساله گشت شناسايي خانه هاي خالي 
براي ماليات س��تاني از آن را پيش كش��يده است، اما 
مديران سازمان امور مالياتي چنين راه اندازي و فعاليت 

چنين گشتي را ناممكن مي دانند. 
در چنين شرايطي است كه محمد رضا رضايي كوچي، 
رييس كميس��يون عمران مجلس ش��وراي اسلامي 
همچنين با نقد شرايط ساخت مسكن از درخواست 
خود به رييس جمه��ور - در زمان حضور اخير وي در 
صحن مجلس - براي تشكيل جلسه اي براي همفكري 
در اين زمينه خبر داده و گفته است: مدل فعلي براي 
ساخت مسكن جواب نمي دهد. با اين مصوبات و شكل 
همكاري بانك ها و با اين گراني مصالح س��اختماني 
ساخت مس��كن به نتيجه نخواهد رسيد و همچنان 

بحراني خواهد ماند.
كوچي همچنين درباره روند اجراي قانون اخذ ماليات از 
خانه هاي خالي، با بيان اينكه »براي شناسايي واحدهاي 
خالي گام خوبي برداشته شد و اكنون حدود يك ميليون 
واحد خالي شناسايي و براي اخذ ماليات به سازمان امور 
مالياتي معرفي شده اند« يادآور شده است: هدف اين بود 
تا خانه هاي خالي به بازار عرضه شده و نوعي كمك براي 

پاسخگويي به تقاضا در بازار مسكن باشد.
در گفت وگو با ايس��نا، نماينده مردم جهرم در مجلس، 
تصريح كرده اس��ت: اين آمار درست است كه در تهران 
حدود ۳۵۰ هزار واحد خالي وجود دارد اما در كل كشور 
اين رقم بالاتر بوده و حدود 2 ميليون واحد مسكوني خالي 

اكنون در سطح كشور وجود دارد.

   گشت شناسايي خانه هاي خالي
 امكان پذير نيست

در همين ح��ال، به باور مهدي موح��دي، رييس مركز 
برنامه ريزي مالياتي سازمان امور مالياتي، قانون ماليات 
بر خانه هاي خالي دچار اشكالات تقنيني است، وظايف 
و تقسيم كار درستي انجام نشده و قانون زيرساخت هاي 
نهادي و انگيزشي را لحاظ نكرده و در كنار اين اشكالات 
تقنيني در اجرا هم با اشكالاتي مواجه است به طوري كه 
به آس��اني گفته مي ش��ود كه براي شناسايي واحدهاي 
خالي گشت ميداني مي گذاريم و گويي نگاه درستي به 
اين قانون وجود ندارند. موحدي بك نظر در گفت وگو با 
ايلنا درباره دلايل عدم موفقيت اجراي قانون ماليات ستاني 
از خانه هاي خالي و اش��كالات اطلاعات از شناسايي اين 
واحدها كه از س��وي وزارت راه و شهرس��ازي انجام شد 
و همچنين درباره اظهارات اخير يك مقام مس��وول در 
وزارتخانه براي آغاز گش��ت ميداني در جهت شناسايي 
خانه ه��اي خالي  اظهار ك��رد: طبق قان��ون وزارت راه و 
شهرسازي مكلف بر شناس��ايي خانه هاي خالي و ارايه 
اطلاعات اين واحدها به سازمان امور مالياتي است و پس 
از اينكه اصلاحات مصوب سال ۹۹ تحت عنوان ماده ۵۴ 
مكرر بر مجموعه قواني��ن مالياتي مصوبه قانون ماليات 
مستقيم س��ال ۹۴ صورت گرفت، مقرر شد كه سامانه 
ملي املاك و اسكان راه اندازي شود كه اطلاعات خانه هاي 
خالي با آن تعريفي كه در ماده ۵۴ عنوان شده را در اختيار 
سازمان امور مالياتي قرار بدهد تا به اتكاي آن سازمان امور 

مالياتي، عمليات ماليات ستاني را به اجرا برساند.
وي ادامه داد: اما نكته اصلي اين اس��ت كه س��امانه ملي 
املاك و اسكان كه قرار بر اين بود كه اطلاعات خانه هاي 
خالي را ارايه دهد، به دليل نقص اطلاعات و به واس��طه 
اش��كالاتي كه در به روز رساني اين س��امانه وجود دارد، 
نتوانس��ته تا به امروز، اطلاعات قابل اتكايي را در اختيار 
سازمان امور مالياتي قرار دهد و اين مساله مشكل جدي 

اين ساختار محسوب مي شود.
رييس مركز برنامه ريزي مالياتي سازمان امور مالياتي با 
بيان اينكه همچنين از جهت تقنيني چندين اشكال را 
بر اين قانون مي توان گرفت، گفت: اشكال اول اين است 
كه شناس��ايي خانه هاي خالي در يك س��اختار و نهاد و 

دس��تگاه ديگري در حال انجام است و وصول ماليات بر 
پايه اين اطلاعات در دستگاه ديگر، بنابراين زيرساخت 
انگيزشي براي هماهنگي بين اين دو دستگاه وجود ندارد 
مگر اينكه اين زيرساخت انگيزشي و مالي به طور كامل 
فراهم ش��ود. برخي ها مي گويند كه مس��اله زيرساخت 
انگيزش��ي نمي تواند به عنوان دليلي مطرح شود چراكه 
درامد حاصل از اين ماليات متوجه يك وزارتخانه و نهادي 
نمي شود، اما حتي در اين باره شبهه اي هم وجود داشته 
باشد، به هرحال زيرساخت انگيزشي و مالي يكي از ابعاد 
بس��يار مهمي است كه بايد در قوانين لحاظ شود و مورد 
تاكيد قرار بگيرد. موحدي بك نظ��ر افزود: نكته بعدي 
اين است كه در اين موضوع با مشكل تقنيني هم مواجه 
هستيم، اطلاعاتي كه وزارت راه و شهرسازي موظف است 
با همكاري وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات در اختيار 
س��ازمان امور مالياتي قرار دهد بايد يك ماه قبل از اتمام 
مهلت هاي مقرر به مالك واحد مسكوني يا به كد پستي 
در قالب اخطاريه لازم ارايه شود و انجام اين اقدام مستلزم 
شناسايي فراتر از خانه هاي خالي است و امروز يك ماليات 
كوچك در يك حجم وسيعي از زيرساخت هاي فناورانه 
و اطلاعاتي مورد نياز در حال انجام اس��ت. البته نه اينكه 
ماليات خانه هاي خالي يك ماليات كم اهميتي باش��د 
اما با توجه به اطلاع��ات در اختيار قرار گرفته آنچنان بار 
 مالي زيادي ندارد. اساسا در يك ديتا بيسي كه براساس 
خود اظهاري است و اين اطلاعات بر پايه خود اظهاري هم 
در اختيار سازماني قرار مي گيرد كه زيرساخت انگيزشي 
و مالي آن را ندارد، اش��كال محسوب مي شود. همچنين 
در كنار آن حجمي از هزينه ها لحاظ مي ش��ود و از سوي 
ديگر تعريف مشخصي هم از خانه هاي خالي ندارند كه 

شناسايي دقيق انجام دهند.
وي ادام��ه داد: س��امانه ام��لاك و اس��كان وزارت راه و 
شهرسازي هم براي شناسايي خانه هاي خالي از اطلاعاتي 
اس��تفاده مي كند كه اين اطلاعات هم بر پايه اطلاعات 
محكمي نيس��ت بنابراين اطلاعات پايه دچار آس��يب 
مي ش��ود و به همين دليل، در نهايت مي  بينيم كه هيچ 
كدام از اين راه ها براي شناس��ايي خانه هاي خالي گويي 
فايده اي ندارد و اين فكر به اذهان دوستان در وزارت راه و 
شهرسازي خطور مي كند كه به عنوان يك تكليف قانوني 

لاجرم بايد به سمت رصد خانه به خانه بروند. رييس مركز 
برنامه ريزي مالياتي سازمان امور مالياتي تاكيد كرد: 
اساس��ا رصد خانه به خانه امكانپذير نيست چراكه در 
صورت اجراي رصد خانه ب��ه خانه و ميداني هر چند 
يك وقت يك بار مي توانند اي��ن اقدام را انجام دهند؟ 
قانون مي گويد خانه اي مشمول ماليات مي شود كه در 
هر سال مالياتي در مجموع بيش از 12۰ روز ساكن يا 
كاربر نداشته باشد اما ممكن است كه اين 12۰ روز در 
روزهاي سال توزيع شود، براي مثال ممكن است در 
طول دو ماه در س��ال خالي باشد و در ماه بعد ساكنان 
مستقر ش��وند و باز هم در ماه بعدي اين واحد خالي از 
سكنه شود، چند بار بايد اين واحد مورد رصد قرار بگيرد 

كه به طور دقيق به عنوان خانه خالي شناسايي شود. 

    وصول 82 ميليون تومان ماليات
از  خانه هاي خالي

رييس مركز برنامه ريزي مالياتي سازمان امور مالياتي 
با اشاره به ميزان درآمد ماليات خانه هاي خالي در سال 
گذش��ته گفت: س��ازمان امور ماليات مجري ماليات 
ستاني است و قراربر اين است كه اين ماليات ستاني بر 
اساس اطلاعاتي كه وزارت راه و شهرسازي از شناسايي 
خانه هاي خالي مي دهد انجام ده��د اما به دليل ارايه 
اطلاعات ناكافي وصول مالياتي از خانه هاي خالي در 
سال گذشته قابل توجه نبود، به طوري كه وصول ماليات 
از خانه هاي خالي در سال گذشته ۸2 ميليون تومان 
بود در حالي كه بايد در س��ال گذشته 2 هزار ميليارد 

تومان ماليات از خانه هاي خالي به دست مي آمد.  

علي اعطا سخنگوي شوراي پنجم تهران در 
رشته توييتي نامه ميرسليم به زاكاني را پاسخ 
داد و نوشت: جناب ميرس�ليم! نمي شود در 
قانون پراشكال »جهش توليد مسكن« احداث 
سالانه يك ميليون مسكن در كشور را تكليف 
كنيد اما به ش�هرداري بابت »شهرفروشي« 
و »تراكم فروش�ي« اعتراض كنيد! نمي شود 
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بينگاري�د اما به ش�هرداري بابت س�رپوش 
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ه��وش مصنوعي در اي��ران با وجود رش��د نه چندان 
س��ريعش با چالش هاي زيادي همراه بوده است؛ در 
فضاي كار و بودجه معيار مش��خصي وجود ندارد كه 
روشن ش��ود چقدر هزينه شده است؛ از طرفي از آنجا 
كه هيچ سازماني مسووليت دقيق اين حوزه را بر عهده 
ندارد و رديف بودجه مشخصي به آن اختصاص داده 
نشده، نمي شود جزييات مالي آن را بررسي كرد. چالش 
ديگر در اين حوزه نبود رگولاتوري و مقررات است؛ اين 
تيغ دولبه است زيرا نداشتن متولي مي تواند فرصت و 

تهديد براي فعالان اين عرصه باشد.
محمدباقر س��جادي، نايب رييس كميسيون هوش 
مصنوعي نظام صنفي رايانه اي اس��تان تهران درباره 
وضعيت هوش مصنوعي در ايران در مقايس��ه با ساير 
كشورها توضيح داد: مقايسه هوش مصنوعي حوزه هاي 
متفاوت��ي دارد؛ اگر بخواهيم در حوزه مقاله نويس��ي 
مقايسه كنيم، ايران در رتبه دوازدهم در جهان قرار دارد 
اما در حوزه صنعت به  صورت ش��هودي اوضاع خوبي 
نيست. مشكلي كه براي سنجش و مقايسه وجود دارد 
اين است كه اولًا در فضاي كار و بودجه معياري نداريم 
كه بدانيم چقدر هزينه شده است، از طرفي از آنجا كه 
هيچ سازماني مس��ووليت دقيق اين حوزه را بر عهده 
ندارد و رديف بودجه مشخصي به آن اختصاص داده 

نشده، نمي توانيم جزييات مالي آن را بررسي كنيم.

    هوش مصنوعي در دانشگاه مانده
سجادي درباره اختصاص نيافتن بودجه دقيق به هوش 
مصنوعي و ارتباط صنعت و هوش مصنوعي گفت: همين 
كه ما در رديف بودجه كش��ور هيچ بودجه اي به صورت 
مشخص براي هوش مصنوعي نداريم، نشان مي دهد آمار 
دقيقي از فضاي هوش مصنوعي نمي توانيم داشته باشيم. 
به لحاظ شهودي سازمان هاي دولتي هنوز به سمت هوش 
مصنوعي نرفته اند و فعلًا فاصله دارند. صنعت به صورت 
خيلي محدود و جس��ته گريخته به اين حوزه ورود كرده 
اما صنايع بزرگ مثل صنعت نفت و پتروشيمي و معدن 
هنوز فعاليتي نداشته اند و مسائل شان را با هوش مصنوعي 
حل نمي كنند. اين موارد نشان مي دهد دولت و صنايع 
هنوز مشكل دارند. حاكميت هنوز ورود جدي به بحث 
هوش مصنوعي نداشته است اما فضاي دانشگاه ها بهتر و 
پيشرو است. دانشگاه ها در مقايسه با كشورهاي خارجي 
نه تنها عقب نيستند بلكه پيشرو هستند و هم راستا با آنها 
جلو مي روند اما در فضاهاي حاكميتي عقب هس��تيم. 
وي درب��اره اس��تفاده از هوش مصنوع��ي در حوزه هاي 
مختلف در كش��ور و نبود بودجه براي اين موضوع ادامه 
داد: در حال حاضر در كش��ور بخ��ش نظامي و بعضي از 
س��ازمان ها و صنايع مالي مثل حوزه هاي بانكي و بورس 
به  صورت محدود از هوش مصنوعي استفاده مي كنند. از 
آنجا كه هوش مصنوعي نياز به تحقيق و توسعه و بودجه 
دارد، بخش هاي ديگر ريسك پذيرش هوش مصنوعي را 
قبول نكرده اند. نايب رييس كميسيون هوش مصنوعي 
نظام صنفي رايانه اي استان تهران درباره مزاياي هوش 
مصنوعي توضيح داد: به آينده هوش مصنوعي بايد از ديد 
فرصت ها و تهديدها نگاه كرد، وظيفه ما اين است كه از اين 
تهديدها استفاده مثبت كنيم. هوش مصنوعي قرار بود 
به هوش انساني كمك كند. هوش مصنوعي مي خواهد 
قسمت هوش انساني را مدل كند و تا جايي كه مي تواند 
به آن نزديك شود. در هوش انساني هم بحث يادگيري 
خيلي برايش مهم است و مي خواهد پردازش كند كه 
انسان چگونه ياد مي گيرد. هوش مصنوعي قرار نيست 
جاي انسان را بگيرد و به هوش انسان دست پيدا كند. 
هوش مصنوعي مي خواهد انسان را توانمندتر كند و 
مشاغل را تخصصي تر كند. از آنجا كه توانايي انسان ها 
خيلي بيش��تر از چيزي اس��ت كه مي بينيم، هوش 
مصنوعي به رشد آنها كمك مي كند.كارهاي روتين و 

زائد ازبين مي رود و انسان  را توانمند مي كند.

    فعاليت ها متمركز نيست
س��جادي درباره موضوعات��ي كه ه��وش مصنوعي در 
كش��ور انجام داده اس��ت توضيح داد: تشخيص چهره و 
تشخيص هويت يك موضوعي است كه هوش مصنوعي 
در ارگان هايي مثل بانك  به آن سمت رفته است. موضوع 
ديگري كه به واس��طه ه��وش مصنوعي اتف��اق افتاده، 
در زمين��ه پردازش صوت يا چت بات هاس��ت كه بعضي 
سازمان ها از آن استفاده مي كنند. سازمان ها يك سري از 
كال سنترها را به هوش مصنوعي مجهز كرده اند اما خيلي 
محدود است و آمار چشمگيري ندارد. ما كلي پروژه هاي 
هوش مصنوعي در كش��ور داريم كه هنوز زير بار نرفته و 
به محصول تبديل نشده اس��ت. او ادامه داد: به طور كلي 

تعداد شركت هاي هوش  مصنوعي در كشور محدود است، 
ما شركت هايي كه صرفاً هوش مصنوعي باشند نداريم و 
آن تعدادي كه تخصصي در اين حوزه فعاليت مي كنند دو 
درصد هستند. شركت هايي كه الان در كشور فعاليت 
مي كنند شركت نرم افزاري هستند كه يك واحد هوش 
مصنوعي هم دارند. در اين بين يكس��ري هلدينگ ها 
و PSPهاي بانكي از هوش مصنوعي استفاده مي كنند 
كه از اين دانش فقط براي تيم داخلي استفاده مي شود 
و به بيرون سرويس نمي دهند؛ يعني پروژه براي بيرون 
تعريف نمي شود و براي ديتاهاي خودشان است. هنوز 
هوش مصنوعي به اين بلوغ نرس��يده ك��ه به  صورت 

جمعي محصولي توليد كند و با تعداد بالا بفروشد.

    هوش بومي و فناوري وارداتي
باقر س��جادي درب��اره وارداتي يا بوم��ي بودن هوش 
مصنوعي در كشور گفت: اين دانش در كشور تركيبي 
است اما به طور كلي هوش مصنوعي دو لايه دارد؛ يك 
لايه كه دنيا آن را توس��عه داده اس��ت و يك لايه ديگر 
بومي اس��ت كه هر كش��وري براي خودش آن را دارد. 
مثلًا در بحث تصوير چهره ما در ايران حجاب را داريم 
كه ساير كش��ورها ندارند. زيرساخت  هوش مصنوعي 
در كش��ور آن چيزي است كه جهان هم از آن استفاده 
مي كند. فناوري مختص يك كش��ور نيست، مثلًا در 
هوش مصنوعي، چين، امريكا، روسيه و ساير كشورها 
در رشد آن دخيل بودند. آن چيزي كه به  صورت كلي 
در كش��ور وجود دارد بومي نيست و يك بخشي از آن 
بومي است؛ مثلًا در حوزه متن، زبان فارسي و تصوير به  
صورت كاملًا بومي از هوش مصنوعي استفاده مي كنيم.

    هوش مصنوعي نيازمند اكوسيستم
سجادي درباره چالش هاي هوش مصنوعي در كشور 
توضيح داد: متاسفانه چالش هاي ما در اين حوزه زياد 
است. اولين مورد اين است كه ما در اين حوزه رگولاتوري 
و مقررات نداريم. موضوع ديگر اينكه هوش مصنوعي 
در كش��ور متولي ندارد؛ اين تيغ دولبه است؛ نداشتن 
متولي مي تواند فرصت باش��د زيرا ب��ا حضور دولت در 
اين حوزه ش��رايط بهتر نخواهد ش��د اما در مجموع به 
دليل نبود قانون باعث مي شود مديريت ها اصولي پيش 
نرود. مشكل ديگر نبود زيست بوم يا اكوسيستم براي 
هوش مصنوعي است. زيست بوم قسمت هاي مختلفي 
دارد كه هوش مصنوعي آنه��ا را ندارد. همچنين ما در 
اين حوزه يكسري مش��كلات زيرساختي مثل منابع 
GPU داريم كه در آن محدود هستيم و مشكل داريم. 
س��جادي ادامه داد: در فناوري معمولًا تمام كشورها از 
جهان پيروي مي كنند، ايران هم از جهان پيروي مي كند 
اما در حوزه اي مثل هوش مصنوعي طبيعتاً با سرعت 
كمتري پيش مي رود. آينده اي كه مي شود متصور بود 
اين است كه كشور با هوش مصنوعي كنترل مي شود. 
مثلًا س��فارش هاي رس��توران و تلفني همه  از طريق 
هوش مصنوعي خواهد بود. سيس��تم هاي امنيتي كه 
داراي هوشمندي نيستند به زودي به هوش مصنوعي 
مي رسند و امنيت س��ازمان ها و ساختمان ها به هوش 

مصنوعي مجهز مي شود. او از تاثير هوش مصنوعي بر 
آموزش گفت: طبيعتاً خواهيم ديد كه هوش مصنوعي 
در بعد آموزش ورود خواهد كرد و مدارس، دانشگاه ها 

و نظام آموزشي از اين سيستم استفاده خواهند كرد.

    هوش مصنوعي
 براي حاكميت راهبردي است

س��جادي از راهبردهاي قابل اجرا درباره هوش مصنوعي 
گفت: اين ام��كان الان وجود دارد كه م��ا در حوزه هوش 
مصنوعي در حاكميت بتوانيم از دنيا س��بقت بگيريم. در 
كشور ما هوش مصنوعي در بعد فناوري، زندگي روزمره و در 
حيطه صنعت خيلي عقب است و بعيد است كه اين فاصله 
در زمان كوتاهي جبران شود. اما در بعد حاكميت اين خلأ 
مي تواند خيلي سريع جبران شود. با توجه به اينكه مقامات 
بلندپايه كشور به هوش مصنوعي نظر دارند، اين موضوع 
براي كش��ور از موضوع صرفاً فناوري به موضوع راهبردي 
تبديل شده است. اگر مسوولان در اين قسمت خوب عمل 
كنند، مي توانيم نسبت به دنيا و جهان جايگاه خوبي اتخاذ 
كنيم. ظرفيت هوش مصنوعي براي ورود به حاكميت يك 
ظرفيت بكر و امكان پذير است. در بعد فناوري شايد كمي 
عقب باشيم اما در بعد حاكميت كاملًا قابل اعمال است. او 
درباره تاثير هوش مصنوعي بر حل مش��كلات حاكميت 
توضيح داد: با ايجاد چنين راهبردهايي مي شود در آينده 
هوش مصنوعي در كشور دست برد و يك مداخله عاقلانه 
انجام داد زيرا هر مداخله اي منطقي نيست و گاهي ممكن 
اس��ت اين فناوري خراب ش��ود. با توجه به اينكه هوش 
مصنوعي در كشور اين طور تعريف مي شود كه يك مساله 
راهبردي است، ما نبايد اجازه بدهيم هر آنچه تكنولوژي 
خواست، هوش مصنوعي به آن سمت برود. اگر اين مداخله 
راهبردي انجام شود باعث مي شود مسائل حاكميت را حل 
كند. ما اصلًا مقصودمان اين نيست كه هوش مصنوعي را 
به دست دولت بدهيم و اين اشتباه است؛ نكته اين است كه 

مساله هاي اصلي حاكميت با هوش مصنوعي حل شود.

    هنوز ابتداي راه هستيم
علي عظيمي، فعال در حوزه هوش مصنوعي نيز درباره 
ش��رايط هوش مصنوعي در ايران در مقايس��ه با ساير 
كشورها به پيوست گفت: ايران نسبت به ساير كشورها 
توليد محصول يا پروژه خاصي كه نتيجه چش��مگير 
داش��ته باش��د ندارد. هوش مصنوعي در اي��ران هنوز 
در مراحل ابتدايي اس��ت. هوش مصنوعي در بورس، 
پردازش يكسري كلان داده ها و داده كاوي فعاليت هايي 
داشته است اما به  صورت مشخص ما توليد محصول به 
وسيله هوش مصنوعي نداشته ايم. او درباره محصولات 
توليدشده در حوزه هوش مصنوعي گفت: مثال خيلي 
س��اده در اين حوزه دوربين هاي كنترل سرعت است 
كه از هوش مصنوعي استفاده شده است. بخش ديگر 
در بحث ه��اي داده كاوي يا بيگ ديتاس��ت كه برخي 
ش��ركت هاي بورسي هس��تند كه تحليل مي كنند و 
فراين��د تريدينگ را به  صورت هوش��مند و اتوماتيك 
انجام مي دهند. يكسري شركت هاي رباتيك در حوزه 
پهپاد و صنعت هم از هوش مصنوعي استفاده مي كنند.

   نظام داده اي نداريم
علي عظيمي با بيان اينك��ه در ايران دانش بومي در 
حوزه هوش مصنوعي نداريم، گفت: وضعيت هوش 
مصنوعي در ايران حرف چنداني براي گفتن ندارد. 
هوش مصنوعي در ايران بيشتر وارداتي بوده و بيشتر 
گفتمان ها از كشورهاي ديگر وارد شده است؛ يعني 
يك نگاه كاملًا مهندسي و كاربري به اين قضيه است. 
متاس��فانه در كش��ور به حوزه نظري و بينارشته اي 
هوش مصنوعي اصلًا بها داده نش��ده است. به دليل 
اينكه نظ��ام داده اي در ايران نداري��م و عملًا امكان 
اس��تفاده از كلان داده ها و بيگ ديتاه��ا در ايران جز 
تك پروژه هايي كه در دوران كرونا اس��تفاده ش��د يا 
معدود پروژه هايي كه كار شد مهيا نشد. متاسفانه در 

يادگيري ماشيني توفيق بزرگي نداشته ايم.

   هوش مصنوعي متولي ندارد
او با تاكيد بر اين نكته كه در ايران هنوز نهادي كه متولي 
هوش مصنوعي باش��د نداريم توضيح داد: شوراي عالي 
فضاي مجازي فقط بخش��ي از هوش مصنوعي را دربر 
مي گيرد، بنابراين از آنجا كه نهاد كنترل گري نيس��ت، 
ملاحظات اخلاقي هم ديده نمي شود. عظيمي با اشاره 
به خط��رات بالقوه هوش  مصنوعي ادامه داد: يكس��ري 
خطرات كلان جهاني و يكسري خطرات داخلي وجود 
دارد. خطرات بالقوه اي كه در هوش مصنوعي وجود دارد 
از سمت عوامل بيروني است. جنگ افزارهاي هوشمند، 
بحث هاي حملات سايبري، فيك نيوز و تاثير روي روند 
افكار عمومي از اين خطرات هستند. ما چون هيچ سيستم 
مقابله اي با اين موارد نداريم خطرات مي تواند جدي باشد.

    در صنعت عقب هستيم
او درباره هوش مصنوع��ي و تاثير آن بر صنعت توضيح 
داد: در بحث صنعت ما مزيت نسبي داده اي نداريم. مثلًا 
وقتي چين در حوزه هوش كار مي كند يك جمعيتِ يك و 
خرده اي ميليارد نفري دارد و اين باعث مي شود يك غناي 
داده اي داشته باشد. پس استارت آپ هاي هوش  مصنوعي 
در اين كشورها به سرعت رشد كردند اما ايران با جمعيت 
حدود ۸۵ ميليون نفري اي��ن داده را ايجاد نمي كند. از 
طرفي ما هنوز نيروي جوان زياد داريم اما بخش زيادي 
كه در يادگيري ماشين كار كرده اند به سمت مهاجرت 
رفته اند. عظيمي در نهايت مزيت نسبي ايران در حيطه 
هوش مصنوعي را نيروي كار دانس��ت و اضافه كرد: بايد 
ببينيم آينده اي كه صنعت ه��وش مصنوعي در ايران 
مي تواند داشته باشد سوار بر اين نيروي انساني است يا نه. 
نيروي انساني مي تواند در بخش نظري يا كاربردي تاثير 
چشمگيري داشته باشد. يك موضوع مهم بحث نظامي 
است. بايد سيستم هايي مثل پهپاد كه در آن توسعه 
پيدا كرده ايم هوشمندسازي شود و روي آن كار شود. 
هوش مصنوعي تمام شؤون جامعه را مثل اجتماعي، 
سايبري، صنعتي، نظامي، معماري، اينترنت اشيا و… 
تحت تاثير قرار مي دهد. بهتر است اين تاثير بر مبناي 
يكس��ري نظرات قوي و بر اساس زيست ما باشد زيرا 

در غير اين صورت چندان نتيجه بخش نخواهد بود.

دنیای فناوریاخبار
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توييتر مشكل امنيتي نمايش 
توييت هاي خصوصي را پذيرفت

برخي كاربران توييتر در ماه هاي گذشته اعلام كرده 
 Twitter Circle بودند كه توييت هاي خصوصي
آنها به ديگران نمايش داده مي شود. ماه ميلادي گذشته، 
چندين كاربر توييتر يك باگ را گ��زارش كردند كه 
توييت هاي خصوصي Twitter Circle را در برگه 
For You به ط��ور اتفاقي به كاربران نش��ان مي داد. 
اكنون اين شبكه اجتماعي اعلام كرده كه از اين مشكل 
 Twitter ،امنيتي اطلاع دارد و آن را برطرف كرده است
 Close يك ويژگي است كه شبيه به قابليت Circle
Friends  اينس��تاگرام كار مي كن��د و از طريق آن 
مي توانيد توييت ها را فقط با دوستان نزديك خود به 
اش��تراك بگذاريد. اما مشكلي كه توييتر اكنون آن را 
تأييد و برطرف كرده است، باعث مي شد تا اين توييت ها 
به افرادي كه بخش��ي از Circle كاربران نيستند نيز 
نمايش داده ش��ود. تو ييتر با ارسال يك ايميل درباره 
اين باگ گفت: »در آوريل 2023، يك مشكل امنيتي 
 Twitter Circle ممكن اس��ت به كاربران خارج از
ش��ما اجازه داده باشد كه توييت هاي خصوصي شما 
را ببينند. اين مشكل توسط تيم امنيتي ما شناسايي 
و بلافاصله برطرف شده است تا اين توييت ها ديگر 
توس��ط افراد خارج از Circle ش��ما قابل مشاهده 
 Twitter نباشند.« علاوه بر اين مشكل كه فقط بر
Circle تأثيرگذار بوده است، برخي از كاربران نيز 
گزارش كرده اند كه توييت هايي را از حس��اب هاي 
خصوصي ي��ا حتي محتواي مختص مش��تركين 

حساب هايي كه دنبال نمي كنند، مشاهده كرده اند.

گوگل كليد عبور را 
جايگزين گذرواژه مي كند

گوگل قابليت كليد عب��ور )passkey( را براي فراهم 
كردن تجرب��ه ورود راحت تر ب��راي كاربران، جايگزين 
گذرواژه )password( مي كند. به گزارش ايسنا، گوگل 
اعلام كرد برخلاف گذرواژه ها، كاربران مجبور نيستند 
كليدهاي عبور را به خاطر بسپارند يا نگران هك شدن 
حساب هاي خود باشند. با فعال شدن كليد عبور، كاربران 
به منظور دسترسي به يك حسابشان، بايد فقط هويت 
خود را در يك دستگاه معتبر احراز كنند. گذرواژه هاي 
قديمي كه كاربران س��ال ها بازيافت مي كردند ممكن 
است بزودي منسوخ ش��وند زيرا گوگل به سمت روش 
جديدي براي دسترسي كاربران به حساب هاي آنلاين 
خود حركت مي كن��د. اين غول فن��اوري اعلام كرده 
اس��ت كليد عبور را به عنوان يك جايگزين راحت تر و 
مطمئن تر، جايگزي��ن گذرواژه ها مي كند كه نياز براي 
ايجاد گذرواژه اي كه به ياد آوردن آن غيرممكن اس��ت 
يا به راحتي توسط هكرها حدس زده مي شود را حذف 
مي كن��د. گوگل اعلام كرد اين تجربه، مش��ابه قابليت 
گذرواژه هاي ذخيره شده اس��ت. برخلاف گذرواژه ها، 
كاربران براي دسترس��ي به يك حساب كاربري نيازي 
به توليد كليد عبور ندارند. اگر كليدهاي عبور در حساب 
گوگل آنها فعال شده باشد، مي توانند براي هر سايتي كه 
وارد مي شوند يك كليد عبور منحصر ايجاد كنند. به جاي 
وارد كردن گذرواژه، كاربران تنها بايد هويت خود را در 
يك دستگاه مطمئن با پين، اثر انگشت يا اسكن چهره 
احراز كنند. طبق گزارش آسوشيتدپرس، قرار نيست 
كاربران كليدهاي عبور را به خاطر بسپارند يا حتي آنها را 
بشناسند. اين كليدهاي عبور توسط يك سرويس آنلاين 
براي برقراري ارتباط مستقيم با دستگاه كاربر به منظور 

كمك به ورود به سيستم، استفاده مي شوند. 

آموزش چت     جي پي تي
با داده هاي كاربران متوقف شد

مدير ارشد اجرايي سازنده چت     جي پي تي اعلام كرد از 
اين پس از داده هايAPI مشتريان براي آموزش هاي 
مدل هوش مصنوعي زباني خود استفاده     نمي كند. زيرا 
مشتريان از اين روند ناراضي بوده اند. به گزارش مهر به 
نقل از سي ان بي سي، به گفته سم آلتمن مدير ارشد 
اجرايي »اوپن آ.آي«، اين شركت براي مدتي مدل هاي 
زباني خود مانند چت     جي پي تي را با داده هاي خريداري 
شده كاربران آموزش    مي داد. او در مصاحبه اي گفت: 
مش��تريان به وضوح     نمي خواهند سيستم    هاي ما با 
داده هايش��ان آموزش يابد، بنابراين ما برنامه خود را 
تغيير داديم و اين كار را انجام     نمي دهيم. در همين راستا 
شرايط خدمات »اوپن آ. آي« در يكم مارس بي سروصدا 
تغيير كرد. آلتمن در اين باره افزود: ما براس��اس هيچ 
داده API سيستم هايمان را آموزش نمي دهيم. اكنون 
مدتي است كه اين كار را انجام نمي دهيم. مشتريان 
تجاري اين شركت كه مايكروس��افت، سلز فورس و 
اسنپ چت را شامل    مي شوند، احتمالا از قابليت هاي

API بهره    مي برند. اما سياست جديد حريم خصوصي 
و حفاظت از داده اوپن آ. اي فقط شامل مشترياني    
مي شود كه از سرويس هايAPI استفاده    مي كنند. 

اتحاديه اروپا درباره 
كابل   هاي شارژ به اپل هشدار داد

اتحاديه اروپا به اپل هشدار داده    نمي تواند قابليت كابل   هاي 
   يواس بي سي در آيفون   هاي آتي )سري ۱۵( را محدود كند. 
به گزارش مهر به نقل از گيزموچاينا، از همين رو پيش بيني    
مي ش��ود س��ري جديد آيفون با پورت    يواس بي سي به 
بازار عرضه ش��ود. اين اخبار در حالي منتشر    مي شود كه 
انتظار    مي رود اپل سرعت شارژ و ديگر قابليت   هاي كابل 
   يواس بي سي را كه تحت برنامه )ساخته شده بر آيفون( 
)MFi( قرار    نمي گيرند، محدود كند. اتحاديه اروپا سال 
گذشته ميلادي با تصويب قانوني سازندگان دستگاه هايي 
با پورت   هاي ش��ارژ عجيب از جمله آيفون را ملزم كرد از 
پورت    يواس بي سي استفاده كنند تا بتوانند محصولاتشان 
را در بازار اين منطقه بفروش��ند. هر چند اپل تا دسامبر 
 202۴ مي��لادي فرصت پيروي از اين قان��ون را دارد اما 
پيش بيني    مي شود در سال جاري و در آيفون   هاي سري 
۱۵ پورت شارژ را از لايتنينگ به    يواس بي سي تغيير دهد. 
اين گزارش نشان    مي دهد يك تراشه احراز هويت در پورت 
يواس بي در مدل هاي آيفون ۱۵ قرار    مي گيرد تا صحت 
كابل    يواس بي سي متصل شده را تاييد كند. تراشه مذكور 
تضمين    مي كند شارژرهاي تاييدشده MFi براي شارژ 
متناسب بهبود يافته اند. تير برتون كميسر اتحاديه اروپا در 
واكنش به شايعات مربوط به طرح اپل جهت محدودسازي 
كابل   هاي شارژ    يواس بي سي تاييدنشده، نامه اي به اپل 
ارسال كرد و هشدار داد چنين اقداماتي مجاز نيست و در 
صورت اجراي قانون، چنين دستگاه هايي در اتحاديه اروپا 
اجازه فروش نخواهند داشت. اتحاديه اروپا تصميم دارد 
در س��ال جاري با انتشار دستورالعملي تضمين كند 
طرف   هاي ثالث برداشت يكساني از قانون داشته باشند.

حضور همراه اول در نمايشگاه 
توانمندي هاي صادراتي ايران 

با محصولي دانش بنيان
همراه اول با يكي از حساس ترين فناوري هاي پزشكي دنيا 
كه در داخل كشور بومي س��ازي شده است، به نمايشگاه 
توانمندي هاي صادراتي ايران آمد. به گ��زارش اداره كل 
ارتباطات شركت ارتباطات سيار ايران، پنجمين نمايشگاه 
توانمندي هاي صادراتي ايران )IRAN EXPO 2023( از 
صبح ديروز يكشنبه ۱7 ارديبهشت ۱۴02 به مدت چهار 
روز با حضور نمايندگاني از 70 كشور دنيا و 7۵0 شركت 
داخلي از جمله نخستين و بزرگ ترين اپراتور تلفن همراه 
كشور در محل دايمي نمايشگاه هاي بين المللي تهران و 
س��خنراني رييس جمهور در مراسم افتتاحيه اين رويداد 
در س��الن اجلاس س��ران رس��ما آغاز به كار كرد. در اين 
رويداد بين المللي كه با هدف معرفي و فروش محصولات و 
خدمات صادراتي ايران در داخل و خارج از كشور در حال 
برگزاري است، كش��ورمان ميزبان حدود دو هزار مدير و 
بازرگان از كشورهاي مختلف دنيا است. همراه اول به عنوان 
نخستين و بزرگ ترين اپراتور تلفن همراه كشور و پرچمدار 
توسعه فناوري هاي نوين ارتباطي، در اين رويداد با تكيه بر 
بنيان ديجيتال خود حضور يافته و به معرفي عملي يكي 
از كاربردهاي تجاري ۵G در دنيا پرداخته اس��ت. شركت 
ارتباطات سيار ايران كه به عنوان »لوكوموتيو پرقدرت مسير 
۵G حركتي ايران ديجيتال« از سال ۱39۵ ورود به فناوري
را زمينه چيني كرد، طي دو سال گذشته نخستين عمل 
جراحي رباتي��ك از راه دور در ايران را با اس��تفاده از »يك 
ربات بومي« و »بر بستر امن شبكه پرسرعت همراه اول« از 
فاصله 7 كيلومتري بين بيمارستان هاي امام خميني)ره( و 
سينا روي يك حيوان انجام داد. اين يوزكيس دانش بنيان 
)جراحي از راه دور( مبتني بر نس��ل پنجم ارتباطي، براي 
نخستين بار در نمايشگاه تلكام ۱397 رونمايي شد و با اجراي 
عملياتي جراحي در سال ۱۴00، نويد انجام اين نوع جراحي 
در آينده نزديك بر روي انسان را داد. ربات جراح بومي مذكور 
كه به پاسداشت »ابوعلي سينا« دانشمند ايراني »سينا« 
نامگذاري شده در واقع متناظر با ربات داوينچي است كه 
در امريكا ساخته و طراحي شده است. در حاشيه مراسم 
افتتاحيه اين رويداد بين المللي، حجت الاسلام سيدابراهيم 
رييسي با حضور در نمايش��گاه جانبي تدارك ديده شده 
س��الن اجلاس س��ران، ضمن تقدير از هم��راه اول بابت 
سرمايه گذاري هاي انجام داده در حوزه هاي دانش بنيان و 
حمايت از توليدات داخلي، در جريان آخرين دستاوردهاي 
فني مهندس��ي اپراتور اول تلفن همراه كشور كه توسط 
مه��دي اخوان بهابادي، مديرعامل همراه اول ارايه ش��د، 
قرار گرفت. در مراسم افتتاحيه اين رييس جمهور با اشاره 
به دستاوردهاي توليدكنندگان كشورمان در عرصه هاي 
سلامت، تجهيزات پزشكي و از جمله ساخت مجموعه 
كامل تجهيزات اتاق عمل و تامين 9۵ درصد نيازهاي 
دارويي در داخل كشور خاطرنشان كرد: كسب چنين 
دستاوردهايي در شرايط تحريم هاي گسترده باعث 
شگفتي ناظران خارجي شده است. همراه اول با توجه 
به پتانسيل صادراتي اين يوزكيس و همچنين تأكيد 
مسوولان طي ساليان اخير روي موضوع صادرات غير 

نفتي، در اين رويداد بين المللي حضور يافته است.

حاكميت هنوز به AI ورود جدي نداشته، اما فضاي دانشگاه ها بهتر و پيشرو است

چالش هاي هوش مصنوعي در ايران

شرکت مخابرات ايران -  منطقه کردستان در نظر دارد انجام خدمات کارگران روزمزد خود را برابر اسناد و مدارک معامله از طريق مناقصه عمومی يک مرحله ای به پيمانکاران واجد 
شرايط و ذيصلاح حقوقی دارای مجوز صلاحيت از اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعی برای مشاغل خدماتی مرتبط با موضوع مناقصه واگذار نمايد متقاضيان شرکت در مناقصه ميتوانند 
به آدرس استان کردستان -  شهرستان سنندج- خيابان جام جم -  ساختمان ستادی مخابرات منطقه کردستان -  طبقه سوم واحد دبيرخانه مراجعه . با تسليم رسيد بانکی بمبلغ 
200000ريال واريز ی به حساب شماره 0۱06۱۱2936000سيبا نزد بانک ملی شعبه مرکزی سنندج در وجه شرکت مخابرات ايران -  مخابرات منطقه کردستان اسناد مناقصه 

را دريافت نموده و با توجه به مفاد آن پيشنهاد قيمت خود را تنظيم و ارائه نمايند 
1- آدرس محل تحویل پاکتها:سنندج - خ جام جم ساختمان ستادی مخابرات منطقه کردستان -  ط سوم -  واحد دبيرخانه 

2- سپرده شرکت در مناقصه :۴00/000/000ريال
3-تاریخ فروش اسناد معامله : از تاريخ ۱۴02/2/۱۸لغايت ۱۴02/2/2۵

4-آخرین تاریخ ارسال پاکتهای پیشنهادی:6 /۱۴02/3
5-تاریخ بازگشایی پاکتهای الف ب و ج :  ۱۴02/3/7

ضمنا اسناد مناقصه در وب سايت www.kordestan.tci.ir  موجود می باشد در صورت تهيه اسناد از طريق وب سايت مذکور ارائه فيش واريز هزينه فروش اسناد الزامی و بايستی 
به ضميمه اسناد مناقصه ارائه گردد مضافا متقاضيان واجد شرايط می توانند جهت کسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن 336۱2322با کد 0۸7 تماس حاصل نمايند ضمنا هزينه 

انتشار آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. 

آگهی مناقصه عمومی يک مرحله ای 
شماره 1402-2-1  شرکت مخابرات ایران 

  منطقه کردستان

شرکت مخابرات ایران منطقه کردستان 

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر در نظر دارد به منظور اجراي پروژه ذیل مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانكار ذیصلاح اقدام نماید،لذا از كلیه پیمانكاران واجد صلاحیت كه داراي سابقه كاري مرتبط هستند دعوت مي شود از 
تاریخ  1402/02/1۸تا تاریخ  1402/02/20ساعت 10 براي خرید اسناد ارزیابي كیفي و اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

تجديد آگهي مناقصه عمومي همزمان 
با ارزيابي كيفي )فشرده( 

شركت سهامي آب منطقه اي بوشهر

نوبت اول

وزارت نیرو
شركت مدیریت منابع آب ایران

1- قیمت خرید اسناد ارزیابي و مناقصه مبلغ3/000/000  ریال مي باشد كه مي بایست به حساب شماره IR 63010000400110340301۸۸1۸ به نام تمركز وجوه درآمد شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران و 
شناسه حساب0000000000000000  3151034۷32۹501 واریز و فیش واریزي آن همراه با درخواست شركت در مناقصه تحویل گردد.

2 -ضمانتنامه شركت در مناقصه مي بایست به صورت ضمانتنامه بانكي یا واریز وجه نقد به شماره حساب
IR 0401000040011034063۷5۹۸3 و شناسه حساب ۹412۹5010100000000000000000000 به نام تمركز سپرده جاري شركت آب منطقه اي بوشهر نزد بانك مركزي جمهوري اسلامي ایران ارایه گردد. 

3- آخرین مهلت بارگذاري مدارك به صورت الكترونیكي در سامانه ستاد تا ساعت 10 صبح روز شنبه مورخ 1402/02/30 مي باشد.
توجه: تنها پاكت الف )تضمین شركت در مناقصه( علاوه بر فایل الكترونیكي مي بایست به صورت فیزیكي به دبیرخانه محرمانه شركت آب منطقه اي بوشهر دفتر حراست تحویل گردد.

4- پاكت ها در ساعت 11 روز شنبه مورخ1402/02/30  گشوده خواهد شد. حضور یك نفر نماینده از طرف پیشنهاد دهندگان در جلسه افتتاح پیشنهاد آزاد است.
5- هزینه درج آگهي در دو نوبت به عهده برنده مناقصه مي باشد.

6- به پیشنهادات فاقد امضاء، مشروط و مخدوش مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
۷- كلیه اسناد ارزیابي و مناقصه و مدارك ارایه شده مي بایست به مهر )الكترونیكي( و امضاء مجاز تعهدآور )امضاي دیجیتالي( برسد.

۸- ارایه كد شناسایي ملي الزامي مي باشد.
۹- ارایه گواهي صلاحیت ایمني توسط پیمانكاران الزامي مي باشد.

10- مدت اعتبار پیشنهاد: قیمت 3 ماه

محل تامین اعتبارتضمین شركت در مناقصه )ریال(رشته و حداقل پایهمدت اجرامحل اجرامبلغ برآورد اولیه )ریال( موضوع مناقصهشماره فراخوانردیف

پر و مسلوب المنفعه نمودن 150 حلقه چاه 12002001431000005
استان 23/414/400/000غیرمجاز در سراسر استان بوشهر

5 -آب یا 3 -بهره برداري و نگهداري 6 ماهبوشهر
اعتبارات ملي1/1۷1/000/000از شبكه هاي آبیاري و زهكشي



تعادل| 
نمايش��گاه ايران اكس��پو ۲۰۲۳ با حض��ور رييس دولت 
س��يزدهم برگزار شد. ابراهيم رييس��ي در افتتاحيه اين 
نمايش��گاه عنوان كرد كه هرگز رش��د و توليد كش��ور را 
به مذاكرات سياس��ي گره نزده و نخواهي��م زد. »معرفي 
ظرفيت ه��ا و توانمندي هاي داخلي و ش��ناخت متقابل 
ظرفيت هاي كشورهاي ديگر، جلوگيري از خام فروشي، 
توجه ب��ه دانش بنيان ها، توجه به دو مولفه كاهش قيمت 
تمام ش��ده توليدات و امكان رقابت ب��ا توليدات خارجي 
درچرخه ص��ادرات و ارايه حمايت هاي حقوقي، پرداخت 
تسهيلات و تسهيل مقررات در حوزه توليد « از ديگر نكات 
مورد تاكيد رييس جمهور بود.او از وزارتخانه ها و دستگاه ها 
نيز درخواست كرد كه از فعالان اقتصادي و تجار و بازرگانان 
براي امر ص��ادرات به طور جدي حماي��ت كنند. رييس 
سازمان توسعه تجارت هم عنوان كرد كه در جريان برگزاري 
مي توان انتظار داشت كه حدود ۲ ميليارد دلار قرارداد جديد 
تجاري بسته ش��ود. از اهداف مهم ايران اكسپو ۲۰۲۳ 
توسعه بازارهاي صادراتي، توسعه روابط با كشورهاي 

مختلف و فتح بازارهاي صادراتي جديد عنوان شد. 

    ركورد ۴۰ ساله صادرات شكسته شد
به گزارش پايگاه اطلاع رس��اني سازمان توسعه تجارت، 
سيد ابراهيم رييسي صبح روز يكشنبه در آيين افتتاحيه 
پنجمين نمايش��گاه توانمندي هاي صادراتي جمهوري 
اسلامي ايران، برگزاري چنين نمايشگاه هايي را در برقراري 
ارتباطات جديد و ارتقاي ارتباطات موجود ميان فعالان 
اقتصادي و تجاري كشورمان با ديگر كشورها بسيار موثر و 
مثبت ارزيابي كرد. رييس جمهور با بيان اينكه ايران پيش 
از اين بيشتر با صنايع نفت و گاز شناخته مي شد، گفت: به 
دليل تاكيد بر توانمندي هاي كشور در حوزه نفت و گاز، 
ديگر توانمندي هاي و ظرفيت هاي كش��ور هم در زمينه 
معرفي اين توانمند ي ها و هم در زمينه ارتباطات لازم براي 
رونق و توسعه مورد غفلت قرار مي گرفت. رييسي افزود: 
امروز با توجه به تلاش دولت براي توجه متوازن و متناسب 
به همه عرصه هاي فعاليت اقتصادي و توليدي و پرهيز از 
نگاه تك ساحتي به حوزه نفت و گاز، سطح روابط اقتصادي 
و تجاري كشورمان با ديگر كشورها در عرصه هاي جديد 
به سرعت مي تواند ارتقا يابد. رييس جمهور اولين گام در 
توس��عه روابط اقتصادي و تجاري را معرفي ظرفيت ها و 
توانمندي هاي داخلي و ش��ناخت متقابل ظرفيت هاي 
كشورهاي ديگر دانست و اظهار داشت: دفاتر بازرگاني در 
كشورها متكفل امر معرفي ظرفيت هاي اقتصادي و تجاري 
متقابل هستند و در دولت سيزدهم تلاش كرده ايم دفاتر 
تجاري ايران در كش��ورهايي كه در آنها فاقد دفتر بوديم، 
فعال شود. رييسي همچنين برگزاري رويدادهايي مثل 
نمايش��گاه توانمندي هاي توليدي و صادراتي كش��ور را 
زمينه خوبي براي معرفي اين ظرفيت ها در داخل و خارج 
كشور برشمرد و تصريح كرد: در همين نمايشگاه بيش از 
۷۰۰ مجموعه صنعتي، معدني و صادراتي حضور دارند تا 
دستاوردهاي ايران در حوزه هاي مختلف به ويژه در زمينه 
فعاليت هاي دانش بنيان را كه توانسته استانداردهاي مورد 
قبول دنيا را نيز كسب كند و به مرحله تجاري برسد، به دنيا 

معرفي كنند. رييس جمهور با اشاره به دستاوردهاي خوب 
توليدكنندگان كشورمان در عرصه هاي سلامت، تجهيزات 
پزشكي و از جمله ساخت مجموعه كامل تجهيزات اتاق 
عمل و تامين ۹۵ درصد نيازهاي دارويي در داخل كشور 
خاطرنشان كرد: همچنين امروز توليدكنندگان كشورمان 
در عرصه صنايع فولادي، پتروشيمي و بسياري صنايع ديگر 
به رغم فشارها و تحريم هاي گسترده دستاوردهاي قابل 
توجهي داشته اند كه رسيدن به آنها در شرايط تحريمي 
باعث شگفتي ناظران خارجي شده است. رييس جمهور با 
اشاره به اينكه امروز جمهوري اسلامي در زمينه دانش بنيان 
كردن و بومي سازي شاخه هاي مختلف علمي صاحب نظر 
و داراي حرف براي گفتن است، افزود: امروز محققان ايراني 
در پژوهشگاه هاي كشور كه در شاخه هاي مختلف علمي 
مشغول فعاليت هستند و اگر چه اين ميزان فعاليت علمي و 
پژوهشي را كافي نمي دانيم اما همين ميزان از فعاليت هاي 
علمي نيز بسيار افتخارآفرين است. رييسي يكي از نكات 
قابل توج��ه در عرصه توليد را تلاش ب��راي جلوگيري از 
خام فروشي عنوان كرد و گفت: جلوگيري از خام فروشي 
باعث رونق توليد محصولات فرآوري شده، ايجاد اشتغال 
و توليد ارزش افزوده بيشتر مي شود و لذا بايد مورد تاكيد 
قرار گيرد. همچنين با توجه به فراهم بودن زمينه، كار 
دانش بنيان بايد بيش از پيش مورد توجه قرار گيرد تا 
توليد هم در عرصه كيف��ي و هم كمي ارتقا يابد. توجه 
به كاهش قيمت تمام ش��ده توليدات و امكان رقابت با 
توليدات خارجي از ديگر نكات مورد تاكيد رييس جمهور 
بود كه درباره آن خاطرنشان كرد: قيمت و كيفيت دو 
مولفه مهم براي رقابت در عرصه توليد و صادرات است؛ 

البته كيفيت به هيچ وجه نبايد فداي كميت شود.

    رشد و توليد را 
به مذاكرات سياسي گره نزديم

رييس جمهور با تاكيد بر اينكه در جمهوري اس��لامي به 
هيچ وجه رشد و توليد كشور را به مذاكرات سياسي گره نزده 
و نخواهيم زد، افزود: مذاكرات سياسي يك روندي دارد كه 
عزتمندانه پيش خواهد رفت و ما هم از موضع اقتداري كه 

جمهوري اسلامي به بركت خون مطهر شهدا از آن برخوردار 
است، با عزت مذاكرات را دنبال مي كنيم و اين امريكايي ها 
بودند كه ميز مذاكره را ترك كردند. رييسي اضافه كرد: آنها 
پيمان شكني كردند، اما ما بر پيمان ها استوار مانديم. آنها 
تعهدات شان را نقض كردند، اروپايي ها تعهداتشان را انجام 
ندادن��د، اما ما اين افتخار را داريم كه تاكنون آژانس انرژي 
اتمي ۱۵ بار اعلام كرده كه جمهوري اسلامي به تعهداتش 
عمل كرده است. اين امريكايي ها و كشورهاي غربي بودند 
كه به پيمان خود پشت پا زدند و ميز مذاكره را ترك كردند، 
اما اي��ران حرف منطقي و متين دارد و ميز مذاكره را ترك 
نكرده و خود اروپايي ها هم اذعان كردند كه حرف هاي ايران 
عقلاني است. رييس جمهور با تاكيد دوباره بر اينكه ايران 
به هيچ عنوان فعاليت اقتصادي و تجاري را به مذاكره گره 
نزده و نخواهد زد، گفت: تعامل و فعاليت اقتصادي و تجاري 
يك حوزه اي است كه كار آن فعالانه پيگيري مي شود و از 
همكارانم در وزارتخانه ها و دستگاه ها مي خواهم كه از فعالان 
اقتصادي و تجار و بازرگانان براي امر صادرات به طور جدي 
حمايت كنند. رييسي با اش��اره به اينكه در مدت سپري 
شده از دولت سيزدهم حجم صادرات كشور به بيش از ۵۰ 
ميليارد دلار رسيده كه يك ركورد ۴۰ ساله است، افزود: اين 
نشان دهنده اراده جدي دولت در گسترش صادرات و رونق  
دادن به حجم، تنوع و كيفيت توليد است. رييس جمهور 
حمايت واقعي از توليد را در ارايه حمايت هاي حقوقي، 
پرداخت تسهيلات و تسهيل مقررات دانست و اظهار 
داشت: وقتي صادركننده احس��اس كند كه دولت به 
دنبال تسهيل كار اوست، به دنبال افزايش توليد و طبعا 
افزايش اشتغال خواهد رفت. اين حمايت ها بايد در عمل 
از صادركنندگان صورت گي��رد و بحمدالله در بعضي 
از حوزه ها در اين دولت بس��يار خوب عمل ش��ده و در 

حوزه هاي ديگر نيز بايد كار جدي صورت گيرد.

   اروپايي ها و سعودي ها در تهران 
همچنين در حاشيه افتتاح نمايشگاه ايران اكسپو ۲۰۲۳، 
رييس س��ازمان توسعه تجارت اظهار كرد: خوشبختانه 
پس از چند س��ال وقفه، امروز شاهد افتتاح نمايشگاهي 

هستيم كه در آن با بالاترين ميزان مشاركت شركت هاي 
داخلي و استقبال قابل توجه شركت هاي خارجي، امكان 
انعقاد قراردادهاي جديد و آشنايي و معرفي دستاوردهاي 
توانايي ش��ركت هاي داخلي فراهم شده است. علي رضا 
پيمان پاك در با بيان اينكه حضور شركت هاي خارجي در 
اين رويداد معنادار است، بيان كرد: تاكنون حضور بيش از 
۱۲۰۰ فعال خارجي از كشورهاي مختلف در اين رويداد 
نهايي شده است و از كش��ورهاي منطقه مانند »امارات 
متحده عربي، عمان و قطر، از كش��ورهاي اروپايي مانند 
آلمان و بلژيك«، از كشورهاي حاضر در آفريقا و امريكاي 
جنوبي مهمانان مختلفي داريم. همچنين يك هيات از 
عربستان س��عودي نيز در اين نمايشگاه حاضر هستند. 
رييس سازمان توس��عه تجارت با اشاره به تلاش بخش 
خصوصي ب��راي برگزاري اين نمايش��گاه، تاكيد كرد: با 
مشاركت شركت هاي ايراني، برآورد ما اين است كه توافق 
و قراردادهاي جديد تجاري تا مرز دو ميليارد دلار در اين 
فرايند سه روزه نهايي خواهد شد و پس از آن نيز مي توان 
با ادامه مذاكرات توافقات خوبي را نهايي كرد. پيمان پاك 
ادامه داد: ما در اين دوره تلاش كرديم از سويي توان خود 
در عرصه هايي كه نقطه قوت اقتصاد ايران به شمار مي رود 
را نمايش دهيم و از سوي ديگر بستري نيز فراهم كنيم 
تا در حوزه هايي كه كمتر به آنها پرداخته شده، مسيري 
تازه باز شود و فعالان اين حوزه ها نيز شانس خود را براي 
ورود به عرصه هاي بين المللي باز كنند. سرپرست وزارت 
صمت هم در ايين افتتاحيه پنجمين نمايشگاه بين المللي 
دستاوردهاي صادراتي ايران )ايران اكسپو ۲۰۲۳(، اظهار 
داشت: رويداد نمايشگاهي كم نظيري در حال برگزاري 
اس��ت، زيرا از رويكردهاي مهم دولت سيزدهم برقراري 
ارتباط گسترده با كش��ورهاي جهان به ويژه كشورهاي 
همسايه و همسو است. مهدي نيازي با بيان اينكه در اين 
رويداد بيش از ۶۵ كشور جهان حضور دارند، افزود: بيش 
از يك هزار و ۲۰۰ فعال اقتصادي، تاجر و صنعتگر در اين 
رويداد براي مشاهده توانمندي هاي صادراتي ايران حضور 
پيدا كرده اند كه به وسعت ۳۵ هزار متر مربع در ۱۲ حوزه 
در حال برگزاري است. نيازي با تاكيد بر اينكه مي توانيم 
روابط گسترده اي با ديگر كشورها با برگزاري اين نمايشگاه 
برقرار كنيم، ادامه داد: از اهداف مهم ايران اكسپو ۲۰۲۳ 
توسعه بازارهاي صادراتي، توس��عه روابط با كشورهاي 
مختلف و فتح بازارهاي صادراتي جديد است. وي افزود: 
در رويكرد جديد بايد بازارهاي صادراتي را توسعه دهيم و 
در همين راستا كشورهاي آسياي جنوب شرقي، منطقه 
آفريقا و همسايگان مناطق هدفي هستند كه در اولويت 
برنامه ريزي ارتباط و توس��عه روابط تج��اري قرار دارند. 
سرپرس��ت وزارت صمت گفت: در اين رويداد چند روزه 
 B To B مذاكرات با مقام هاي كشورهاي حاضر، جلسات
با فعالان اقتصادي و نشست هاي مذاكراتي بين دولت و 
مقام هاي تجاري كشورها برنامه ريزي شده است. وي با 
بيان اينكه ۶۰۰ رويداد در بطن برگزاري نمايش��گاه 
ايران اكس��پو برنامه ريزي شده است، ابراز اميدواري 
كرد: اين رويدادهاي منج��ر به انعقاد تفاهم نامه ها، 
قراردادها و موضوعاتي شود كه بر مبناي آنها امسال 

و سال هاي آينده با جهش تجاري رو به رو شويم.
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مركز پژوهش هاي اتاق ايران اعلام كرد 

مركز پژوهش هاي اتاق ايران در يك گزارش كارشناسي 
تلاش كرده است تا ابهامات، كلي نگري ها و نقايص لايحه 
دولت براي ايجاد وزارت بازرگاني را بررس��ي و نقد كند. 
اين گزارش كارشناسي در ۱۲ بند، برجسته ترين مسائل 
موجود در اين لايحه را تش��ريح كرده اس��ت كه در ادامه 

مي خوانيد: 
۱- نكته قابل توجه در تدوين هر لايحه، آن است كه لايحه 
موردنظر از جامعيت لازم برخوردار باشد، اما جامع ومانع 
بودن به معناي كلي نگري و عدم توجه به جزييات نيست. 
وجود ابهامات متعدد )كه در ادامه خواهد آمد( در لايحه 
حاضر، جامع ومانع بودن آن را به ميزان قابل توجهي زير 

سوال برده است.
۲- در ماده واحده لايحه به اين مورد اشاره شده كه هدف 
از تشكيل وزارت بازرگاني، تمركز سياست گذار، راهبري، 
برنامه ريزي، نظارت و س��اماندهي ام��ور مرتبط با حوزه 
بازرگاني و تنظيم بازار است، درحالي كه به نظر مي رسد 
هدف اصلي كنترل قيمت هاست. افزايش سطح قيمت ها 
در كش��ور از دو بخش ش��امل »متوسط سطح عمومي 
قيمت ها« كه ناشي از افزايش هزينه هاي توليد و توزيع 
كالا به صورت متعارف است و »افزايش قيمت ها مازاد بر 
تورم« كه مي تواند ناشي از شكل گيري رفتار سوداگرانه 
در واحدهاي عمده فروش��ي و خرده فروشي ها تشكيل 
مي شود. )واحدهاي عمده فروشي مي توانند با احتكار كالا يا 
امتناع از عرضه كالا در بازار موجب بالا رفتن قيمت ها شوند 
و خرده فروشي ها كه سهم بسيار اندكي دارند، اصطلاحاً با 

گران فروشي در اين چرخه موثر هستند.( 
بخش اول يعني تورم كه سهم عمده اي از افزايش قيمت ها 
را شامل مي شود به اقتصادي دولت برمي گردد و كنترل 
تورم از طريق بهب��ود اصلاحات مالي و بهبود كس��ري 
بودجه، اصلاح نظ��ام بانكي، بهبود روابط بين الملل )كه 
مي تواند انتظارات تورمي را كنترل كند( و ... امكان پذير 
اس��ت كه از وظاي��ف و ماموريت ه��اي وزارت بازرگاني 
خارج است و اين وزارت نمي تواند در كنترل تورم نقشي 
داشته باش��د. بخش دوم يعني گران فروشي )كه سهم 
بس��يار اندكي در افزايش قيمت ها دارد( عمدتاً به رفتار 
س��وداگرانه واحدهاي عمده فروش��ي و توليدكنندگان 
برمي گردد و در حيطه ماموريت هاي وزارت بازرگاني قرار 
دارد. در بهترين حالت اگر اين وزارت از طريق بازرسي و 
نظارت بتواند گران فروشي را به حداقل رساند، صرفاً جزو 
كوچكي از افزايش قيمت ها كنترل شده و بخش عمده 
آن يعني ريش��ه هاي تورم همچنان باقي است و مشكل 
اصلي همچنان پابرجاست. سوابق تاريخي متعدد نشان 
مي دهد كه دولت ها نتوانسته اند با اقدامات و سياست هاي 
قيمت گذاري دستوري )بازرسي و نظارت و تعيين سقف 

قيمت( افزايش قيمت ها را كنترل كنند.
۳- يكي از ويژگي هاي س��اختار تولي��د در اقتصادها در 
حال حاضر )به ويژه اقتصاد ايران( مربوط به »سطح بالاي 
وابستگي توليد به نهاده هاي وارداتي« است. بدين ترتيب 
نوس��انات نرخ ارز و فش��ارهاي تحريم به سرعت قيمت 
تمام شده را تحت تأثير قرار مي دهد. اين ويژگي في نفسه 
نامطلوب نيس��ت زيرا در زنجيره هاي ارزش، هر كشور 
متناسب با راهبرد توسعه صنعتي و همچنين مزيت هاي 
نسبي خود، ساختار اقتصاد را شكل مي دهد و قرار نيست 
همه كالاهاي موردنياز خود و همه اج��زاي كالاها را در 
داخل توليد كند اما درباره برخي نيازهاي اساسي در قالب 
برنامه ريزي هاي ميان مدت مي توان زنجيره هاي توليد در 
داخل را تكميل تر كرد. نوس��انات ارزي در طول ده سال 
گذشته بي س��ابقه بوده اس��ت و همچنان ادامه دارد و با 
تشكيل وزارت بازرگاني پديده فوق را نمي توان كنترل كرد. 
برعكس انتظار مي رفت كه وزارت صنعت، معدن و تجارت 
بتواند با پيوند توليد و تجارت برخي از مشكلات زنجيره هاي 

توليد را با برنامه ريزي حل كند.
۴- انتزاع وظايف حاكميت��ي حوزه تنظيم بازار از وزارت 
جهاد كشاورزي و وزارت صنعت، معدن و تجارت در قالبي 
كه در لايحه آمده است، مش��كلات جدي تري را پيش 
خواهد آورد. زيرا بخش��ي از زنجي��ره تأمين محصولات 
مشمول تنظيم بازار در حيطه وزارتخانه هاي فوق الذكر 
خواهد بود و تصميم گيري را درگير بوروكراس��ي اداري 
خواهد كرد. به عنوان مثال سياس��ت تأمين نهاده هاي 
دامي و علوفه در اختيار وزارت جهاد خواهد بود )شركت 
پش��تيباني امور دام همچنان در وزارت جهاد كشاورزي 
باقي مي ماند( و سياس��ت تنظيم بازار گوش��ت قرمز و 
سفيد در اختيار وزارت بازرگاني خواهد بود. چنانچه قرار 
باشد سياس��ت تأمين نهاده ها يا واردات محصول نهايي 
يا مجوز صادرات كالاهاي مش��مول تنظيم ب��ازار با اين 
وزارتخانه باشد، انجام ماموريت و وظايف محوله به وزارت 
بازرگاني صرفاً با انتقال سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليدكنندگان و شركت بازرگاني دولتي ايران تحقق 
نخواهد ياف��ت و نيازمند تفكيك بخش��ي هاي ديگر از 
وزارتخانه هاي فوق است كه در حوزه سياست تجاري و 

صادرات فعال هستند.
۵- تعدد وظايف و مسووليت هاي نهاد رياست جمهوري 
به گونه اي است كه اضافه كردن بخشي جديد و با وظايف 
متعدد و گسترده، موجبات تضعيف و كمرنگ شدن حوزه 

جديد را به دنبال خواهد داشت.
۶- وزارت بازرگاني، وزارتخانه اي محدود و با شرح وظايف 
صرفاً بازرگاني داخلي ب��وده و قادر نخواهد بود كه تغيير 
چنداني در ساختارها ايجاد كند. در مقدمه لايحه، ضرورت 

تمركز سياست گذاري در امور مرتبط با بازرگاني داخلي، 
به عنوان دليل تشكيل وزارت بازرگاني مطرح شده است. 
با اين وصف، موضوعات تجارت خارجي يعني صادرات و 
واردات از حيطه فعاليت وزارت بازرگاني خارج است. در 
اين صورت، جايگاه شركت بازرگاني دولتي كه بيشتر در 
حوزه واردات محصولات كشاورزي فعاليت مي كند، در 

وزارت جديد التاسيس نامشخص است.
در واقع باوجود تعدد دستگاه ها در حوزه تجارت خارجي 
)يعني صادرات و واردات( و لزوم تجميع آنها در مجموعه اي 
واحد، ارتباط بازرگاني داخلي و خارجي نامش��خص تر 
خواهد ش��د. زيرا ب��راي محصولات تحت ش��مول، دو 
نه��اد مس��تقل )وزارت صم��ت و وزارت بازرگاني( بايد 
تصميم گيري كنند. همچنين با عنايت به ضريب بالاي 
وابستگي وارداتي در بازار كالاهاي اساسي، به ناچار بخشي 
از ح��وزه وظايف اين وزارتخانه در تنظيم ب��ازار، متأثر از 
عملكرد بخش بازرگاني خارجي و توليد است كه قطعاً با 
سياست هاي تجاري در وزارت صمت تداخل دارد. نتيجه 
اين وضعيت، افزايش نااطميناني براي توليدكنندگان و 

فعالان بخش خصوصي است.
۷- از لايحه پيش رو اينگونه استنباط مي شود كه بخش 
بازرگاني داخلي محصولات كشاورزي و همچنين شركت 
بازرگاني دولتي اي��ران از وزارت جهاد كش��اورزي جدا 
مي شوند و به همراه سازمان حمايت مصرف كنندگان و 
توليدكنندگان )منتزع از وزارت صمت( به وزارت بازرگاني 
ملحق مي شوند. بنابراين به طور دقيق مشخص نيست 
كه وزارت بازرگاني از چه بخش هايي تش��كيل مي شود 
تا مجموعه هاي فوق الذكر به آنها ملحق ش��وند. اين در 
حالي است كه در وهله اول بايد ساختار مشخصي براي 
اي��ن وزارتخانه طراحي مي ش��د و س��پس در خصوص 
الحاق بخش هاي مختلف به آن تصميم گيري مي ش��د. 
در حال حاضر از لايحه موجود اينگونه استنباط مي شود 
كه قرار نيست ساختار جديدي به ساختارها اضافه شود 
يا ساختاري كم ش��ود. همچنين در خصوص تعديل در 
نيروها و تعيين شرح وظايف هم اطلاعات دقيق و شفافي 

مشخص نيست.
8- انتزاع وظايف حاكميت��ي حوزه تنظيم بازار از وزارت 
جهاد كشاورزي و وزارت صمت و تشكيل وزارت بازرگاني، 
حوزه سياس��ت گذاري صنايع پايين دست محصولات 
مرتبط با دامنه كالاها و خدمات مش��مول تنظيم بازار را 
توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت دچار مشكل مي كند. 
زيرا در طول زنجيره تأمين، بخشي از سياست گذاري در 
اختيار وزارت بازرگاني و بخش ديگر توسط وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بايد صورت گي��رد. ازاين رو يكپارچگي 
مديريت زنجيره توليد تا مصرف دچار اختلال خواهد شد.

۹- تش��كيل اين وزارتخان��ه مي تواند با قان��ون افزايش 
به��ره وري بخش كش��اورزي و مناب��ع طبيعي مصوب 
۱۳8۹/۰۵/۱۹ در تع��ارض قرار گيرد. بر اس��اس قانون 
افزايش بهره وري محصولات كشاورزي، بهبود بهره وري 
بخش كشاورزي و تكميل زنجيره توليد، نيازمند مديريت 
يكپارچه بر تأمين مواد اوليه تا تجارت خارجي محصولات 

نهايي است.
۱۰- در ش��رايط كسري بودجه و مش��كلات هزينه اي 
دولت ها، لازم اس��ت كه ضمن كوچ��ك كردن و چابك 
نمودن بدنه دولت چه از حيث س��اختاري و چه از حيث 
نيروي پرسنلي، شرايطي فراهم شود كه تصميم گيري ها 
در هر نهادي با مباني كارشناسي و اصول صحيح حكمراني 
اقتصادي همراه باشد. اگر هدف از تشكيل اين وزارتخانه در 
كنار حمايت از حقوق مردم در ارتباط با بازرگاني داخلي، 
تأكيد ب��ر رويكرد تجميع، ادغام و كاهش تش��كيلات و 
ساختار دستگاه هاي اجرايي اس��ت، با ساختار مذكور، 
نه تنها از حجم دولت كاسته نمي شود، بلكه صرفاً بخشي 
از وظايف دستگاه هاي ديگر به اين وزارتخانه منتقل شده 
و مجموعه هاي قبل��ي هم به انجام وظاي��ف خود ادامه 

خواهند داد.
۱۱- در ماده واح��ده تنها ب��ه انتزاع س��ازمان حمايت 
مصرف كنندگان و توليدكنندگان و شركت بازرگاني دولتي 
ايران از وزارتخانه هاي صمت و جهاد كشاورزي و الحاق به 
وزارت بازرگاني اشاره شده است و ساير ابعاد نهادي جهت 
تجميع يا ادغام به طور كامل مدنظر قرار نگرفته اس��ت. 
ازاين رو عدم انتقال نهادها و سازمان هايي نظير شركت 
پشتيباني امور دام، سازمان توسعه تجارت، معاونت تجارت 
و خدم��ات )وزارت صمت(، تش��كيلات مربوط به مركز 
اصناف و مواردي از اين قبيل )كه فلسفه وجودي آنها در 
حيطه تجارت و بازرگاني است( به تشكيلات پيشنهادي 
وزارت بازرگاني، باعث پراكندگي در نظام تصميم گيري در 
حوزه بازرگاني و تنظيم بازار مي شود و عملًا اهداف مترتب 

بر ايجاد وزارتخانه موردنظر را با چالش مواجه مي سازد.
۱۲- در صورت اصرار بر تشكيل وزارت بازرگاني بايد توجه 
داشت كه شرط موفقيت و كارايي اين وزارتخانه و تحقق 
اهداف مترتب بر تشكيلات جديد، انسجام و همگرا بودن 
با زنجيره هاي تأمين و توليد است كه البته تشكيلات جديد 
بايد بستر و زيرساخت هاي بازرگاني موردنياز را براي تأمين 
و توليد فراهم سازد. به معناي ديگر، نقش وزارت بازرگاني، 
فقط به حلقه هاي بعد از توليد محدود نيست، بلكه نقش 
اين وزارتخانه در پشتيباني از فرآيندهاي مترتب بر زنجيره 
تأمين و توليد، قبل از توليد تا عرض��ه كالا و خدمات در 
بازارهاي داخلي و خارجي تداوم داش��ته و به صورت يك 

چرخه مديريتي بايد عمل كند.

رييسي در مراسم اكسپوخطاب به دستگاه هاي دولتي: از صادركنندگان حمايت كنيد 

دورخيز صادركنندگان براي فتح بازارهاي جديد 

شوراي رقابت قيمت مصوب ۱۷ مدل خودروي مونتاژي را اعلام كرد/ قيمت ها به عقب بر مي گردد؟

گران فروشي خودروهاي مونتاژي
تعادل|

قيمت هاي محاسباتي سازمان حمايت مصرف كنندگان 
و توليد كنندگان بر اساس آخرين صورت مالي شركت ها 
مربوط به سال ۱۴۰۰ بوده و تعديلات لازم همچون تغيير 
نرخ دستمزد و غيره براي سال ۱۴۰۱ تا تاريخ مصوبه ۱۱ 
بهمن  ۱۴۰۱ ش��وراي رقابت و بر اساس مستندات ارايه 
شده توسط شركت هاي خودروساز بوده است. همچنين 
قيمت خودروهاي مشابه يا رقيب در واقع همان قيمت 
كارخانه آن خودرو در كش��ور مبدأ است.اما ارزانترين و 
گرانترين خودروي مونتاژي چند؟ بر اساس جدولي كه 
منتشر شده است گرانترين خودروي مونتاژي تيگو پرو 
8 است كه قيمت جديد آن يك ميليارد و ۴8۳ ميليون 
تومان اعلام شده است. پس از آن بيشترين قيمت مربوط 
به خودروي K۷ است كه قيمت آن يك ميليارد و ۱۲۷ 
ميليون تومان است. ديگر خودروي ميلياردي اين ليست، 
تيگو پرو ۷ و چري آريزو ۶ است كه قيمت آنها به ترتيب 
يك ميليارد و ۹۰ و يك ميليارد و ۲۰ ميليون تومان است. 
اما ارزانترين خودروهاي مونتاژي حاضر در اين ليست 
كدام است؟ ام وي ام X۲۲ است كه قيمت آن ۴8۴ ميليون 
تومان اعلام شده است. قيمت جديد چانگان هم ۴۷۴ 
ميليون تومان است. بعد از آن قيمت جك J۴ قرار دارد كه 

حدود ۵۵۲ ميليون تومان قيمت دارد.

   گران ترين و ارزان ترين خودرو مونتاژي 
در حالي قيمت ۱۷ مدل خ��ودروي مونتاژي با مصوبه 
شوراي رقابت اعلام شد كه اين شركت ها از سال گذشته 
قيمت هاي كارخانه را به ارقام بالات��ري افزايش داده و 
فروختند كه به نظر بايد قيمت ها را برگردانند. روز شنبه 
شوراي رقابت اعلام كرد قيمت هاي پيشنهادي سازمان 
حمايت براي خودروهاي مونتاژي كه طبق دستورالعمل 
ش��وراي رقابت تعيين شده اس��ت در جلسه اين شورا 
تصويب شد. طبق اين گزارش، قيمت هاي محاسباتي 
س��ازمان حمايت مصرف كنن��دگان و توليد كنندگان 
براساس آخرين صورت مالي شركت ها مربوط به سال 
۱۴۰۰ بوده و تعديلات لازم همچون تغيير نرخ دستمزد 
و غيره براي سال ۱۴۰۱ تا تاريخ مصوبه ۱۱ بهمن  ۱۴۰۱ 
شوراي رقابت بوده است. همچنين قيمت خودروهاي 
مشابه يا رقيب در واقع همان قيمت كارخانه آن خودرو 

در كشور مبدأ است. گفتني است؛ متوسط نرخ دلار 
در سه ماه فروردين  امسال و اسفند و بهمن  ۱۴۰۱ 

معادل ۴۲ هزار و ۴۶۷ تومان بوده است.
قيمت جديد خودرو هاي مونتاژي بين پنج تا ۳۲ درصد 
كاهش پيدا كرده است. با پيشنهاد سازمان حمايت و 
تاييد شوراي رقابت فهرست جديد قيمت خودرو هاي 
مونتاژي رس��ما اعلام ش��د و طبق آن مديران خودرو، 
كرمان موتور، ايليا، فردا و بهمن موتور بايد از اين به بعد 
محصولات خودشان را بين ۳۳ تا ۷۲۷ ميليون كمتر از 
قبل بفروشند. حالا با انتشار اين فهرست مي توانيم تيگو 8 
پرو را گران ترين خودرو مونتاژي بدانيم و آن طرف ماجرا 
ام وي ام X۲۲ پرو و ف��ردا ۵۱۱ ارزان ترين خودرو هاي 
مونتاژي هستند كه نس��بت به دنا پلاس اتوماتيك و 

تارا اتوماتيك ايران خودرو با قيمت كمتري در كارخانه 
فروخته مي ش��وند. به گزارش فرارو، تيگو ۷ پرو و تيگو 
8 پرو بيشترين افت قيمت را بين خودرو هاي مونتاژي 
تجربه مي كنند. براس��اس جدولي كه روز يكش��نبه 
۱۷ ارديبهشت تحت عنوان قيمت جديد خودرو هاي 
مونتاژي در خبرگزاري ها منتشر شد، قيمت تيگو 8 پرو 
و تيگو ۷ پرو با كاهش ۳۲ درصدي به ترتيب يك ميليارد 
و ۴8۳ ميليون تومان و يك ميليارد و ۹۷ ميليون تومان 
نوشته شده درحالي كه مديران خودرو اسفند پارسال 
قيمت تيگو 8 پرو را دو ميليارد و ۲۱۰ ميليون تومان و 
قيمت تيگو ۷ پرو را يك ميليارد و ۶۳۰ ميليون تومان 
اعلام كرده بود. حالا قيم��ت تيگو 8 پرو ۷۲8 ميليون 
تومان و قيمت تيگو ۷ پرو ۵۳۳ ميليون تومان كاهش 

پيدا كرده و آنها بيش��ترين افت قيمت را به پيشنهاد 
سازمان حمايت و تاييد شوراي رقابت به ثبت رساندند. 
از اي��ن نظر مدل هاي��ي مثل T۵ فرداموت��ور و آريزو ۵ 
مديران خودرو به ترتيب با افت قيمت ۲8 و ۲۷ درصدي 
جايگاه هاي بعدي را به خود اختصاص دادند. در طرف 
مقابل كمترين كاهش قيمت را جك J۴ كرمان موتور 
دارد. محصول��ي ك��ه ارزش آن در كارخانه با افت پنج 
درصدي از ۵8۵ به ۵۵۲ ميليون تنزل پيدا كرده است. 
تيگو 8 پرو حالا صاحب عنوان گران ترين خودرو مونتاژي 
است. قيمت جديد تيگو 8 پرو كه يك ميليارد و ۴8۳ 
ميليون تومان است، نسبت به دومين خودرو گرانقيمت 
مونتاژي يعني فردا T۵ حدود ۳۴۵ ميليون تومان بيشتر 
قيمت دارد.  T۵ باوجود افت قيمت ۲۳ درصدي، از اين 
بعد در نمايندگي هاي فروش فرداموتور يك ميليارد و 
۱۳۷ ميليون فروخته مي شود و در فهرست گران ترين 
خودرو هاي مونتاژي جايگاه دوم را مال خود كرده است.   
به جز تيگو 8 پرو و فردا T۵ دوتا خودرو مونتاژي ديگر با 
بيش از يك ميليارد قيمت دارند. منظورمان تيگو ۷ پرو 
و آريزو ۶ هستند. همانطور كه چند خط بالاتر گفتيم، 
قيمت تيگو ۷ پ��رو به يك ميليارد و ۹۷ ميليون تومان 
رسيده و مديران خودرو آريزو ۶ را از اين بعد يك ميليارد 
و ۲۴ ميليون مي فروش��د. چانگان آلس��وين يا همان 
فردا ۵۱۱ حالا ارزان ترين خودرو مونتاژي در كارخانه 
به حساب مي آيد. البته شركت فرداموتور هنوز فروش اين 
محصول را آغاز نكرده، اما قيمت فردا ۵۱۱ در كارخانه با 
افت ۱۶ درصدي به ۴۷۴ ميليون رسيده است.  دومين 
خودرو ارزان قيمت مونتاژي ام وي ام X۲۲ دستي است 
كه اين يكي را ۴8۴ ميليون تومان يعني ۱۳۱ ميليون 
)۲۱ درصد( كمت��ر از قبل در كارخانه مي فروش��ند. 
به اين ترتيب ارزان ترين خودرو هاي مونتاژي از اين به 
بعد با قيمت كمتري نسبت به گران ترين خودرو هاي 
داخلي فروخته مي شوند. چون بعد از ماجراي افزايش 
قيم��ت خودرو هاي داخل��ي در كارخان��ه، قيمت دنا 
پلاس اتوماتيك به حدود ۵۴۴ ميليون تومان رسيده 
و ايرانخودرو بابت ت��ارا اتوماتيك حدود ۴۹۰ ميليون 
دريافت مي كند. سومين محصول ارزان قيمت مونتاژي 
هم جك J۴ است كه قيمتش با كاهش پنج درصدي از 

۵8۵ به ۵۵۲ ميليون تومان رسيده است.

درصدمیزان کاهشقیمت جدیدقیمت قبلیخودرو
32 درصد کاهش533 میلیون1.097 میلیارد1.630 میلیاردتیگو 7 پرو

32 درصد کاهش728 میلیون1.483 میلیارد2.210 میلیاردتیگو 8 پرو

26 درصد کاهش366 میلیون1.024 میلیارد1.390 میلیاردآریزو 6

27 درصد کاهش275 میلیون735 میلیون1.010 میلیاردآریزو 5

21 درصد کاهش131 میلیون484 میلیون615 میلیونX22 دستی

Pro X2223 درصد کاهش196 میلیون646 میلیون842 میلیون

Pro X5519 درصد کاهش237 میلیون983 میلیون1.220 میلیارد

J4پنج درصد کاهش33 میلیون552 میلیون585 میلیون

S313 درصد کاهش98 میلیون632 میلیون730 میلیون

S59 درصد کاهش103 میلیون992 میلیون1.095 میلیارد

KMC K723 درصد کاهش348 میلیون1.137 میلیارد1.485 میلیارد

T528 درصد کاهش353 میلیون896 میلیون1.249 میلیارد

BS11 16 درصد کاهش95 میلیون474 میلیون569 میلیونچانگان

9 درصد کاهش92 میلیون843 میلیون935 میلیوندیگنیتی پرایم

13 درصد کاهش116 میلیون728 میلیون844 میلیونفیدلیتی

۱2 ايراد به لايحه ايجاد وزارت بازرگاني 
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خبرروز

شناسايي ۱۳۸ بيمار جديد كوويد ۱۹ در كشور
مركز روابط عمومي و اطلاع رساني وزارت بهداشت آخرين وضعيت بيماري كرونا در كشور را اعلام كرد. بر اساس معيارهاي قطعي 
تشخيصي، ۱۳۸ بيمار جديد مبتلا به كوويد۱۹ در كشور شناسايي و ۵۸ نفر از آنها بستري شدند. مجموع بيماران كوويد۱۹ در 
 كشور به ۷ ميليون و ۶۱۰ هزار و ۶۰ نفر رسيد. همچنين ۸ نفر از بيماران كوويد۱۹ در كشور جان خود را از دست دادند و مجموع 
جان باختگان اين بيماري، به ۱۴۶ هزار و ۱۷۳ رسيد. ۴۹۳ نفر از بيماران مبتلا به كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي ويژه 
بيمارس��تان ها تحت مراقبت قرار دارند. در حال حاضر صفر شهرستان در وضعيت قرمز، ۱۱ شهر در وضعيت نارنجي، ۱۴۶ 

شهر در وضعيت زرد و ۲۹۱ شهر كشور نيز در وضعيت آبي قرار دارند.
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روز جهاني ماما فرصتي دوباره براي صحبت از بحران سالخوردگي جمعيت

افزايش جمعيت نياز به زيرساخت دارد
تعادل|

 روز جهان��ي ماما فرصتي دوباره اس��ت تا 
هم درباره وضعيت زايمان در كشور بحث 
و گفت وگوها داغ ش��ود هم يك بار ديگر مس��اله بحران 
سالخوردگي جمعيت كش��ور به ميان آيد. بحراني كه با 
شرايط فعلي گرفتار شدن در آن چندان هم دور از ذهن 
نيست و اگر زمينه هاي لازم براي عبور از آن فراهم نشود 
طي سال هاي آينده علاوه بر تمام مشكلاتي كه در كشور 
وجود دارد، اين چالش نيز به چالش هاي ديگر اضافه شده 

و مشكلات تازه تري را به ارمغان مي آورد. 

    هشدار درباره
 ابر بحران سالخوردگي جمعيت در كشور 

سرپرس��ت مركز جواني جمعيت، س��لامت خانواده و 
مدارس وزارت بهداش��ت با هش��دار نسبت به آنچه كه 
»ابربحران س��الخوردگي جمعيت در كش��ور« خواند، 
بر ل��زوم جدي گرفتن اين چال��ش و برطرف كردن آن 
تاكيد كرد. دكتر صابر جباري در همايش بزرگداش��ت 
روز جهاني ماما، گفت: كشور ما در لبه پرتگاه ابر بحران 
سالخوردگي جمعيت اس��ت و اگر اين بحران را جدي 
نگيريم اين مشكل قابل جبران نيست و ماماها به عنوان 
كساني كه در بخش زايمان فعال هستند حتما در برطرف 
كردن اين چالش در كنار سياست گذاران موثر هستند. او 
افزود: گزاره هايي طي ساليان قبل نهادينه شده است كه 
اينگونه نيست و شايد غلط باشند. به عنوان مثال برخي 
گزاره ها پيشتر مي گفتند بارداري زير ۱۸ سال و بالاي 
۳۵ سال پرخطر است؛ درحالي كه بارداري در هيچ سني 
هيچ خطري ندارد تنها در برخي شرايط نيازمند مراقبت 
بيشتر است و حتي طبق تحقيقات امريكايي ها مي گويد 
نوزاد مادر زير ۱۸ سال و بالاتر از ۴۲ سال، نوزاد طلايي 
اس��ت. يا گزاره اي اعلام مي كرد فاصله بين مواليد بايد 
بين ۳ تا ۵ سال باشد اما اكنون مي گوييم فاصله بين دو 
فرزند، كمتر از ۳ سال باشد هم مشكلي ندارد و نبايد يک 
مادر سرزنش شود. گزاره ديگري اعلام مي كرد هيچ زني 
نبايد بالاتر از ۴۰ سالگي باردار شود اما امروزه مي گوييم 
بارداري در تمامي سنين مجاز است و بالاي ۴۰ سال هم 
مشكلي ندارد چون در تمام كشورها سن ازدواج افزايش 

يافته است و نبايد محدوديت قائل شويم.

   تاخير در بارداري احتمال ناباروري را
 افزايش مي دهد

او ادامه داد: گزاره ديگري مي گفت تاخير در بارداري 
مشكلي ندارد؛ درحالي كه تاخير در بارداري احتمال 
ناباروري اولي��ه را افزايش مي دهد. از طرفي هرچند 
كه اعلام مي شود س��زارين بايد انتخابي باشد اما ما 
مي دانيم زايمان طبيعي، زايمان برتر براي مادر و نوزاد 
است. جباري به گزاره غلط ديگري اشاره كرد و گفت: 
اعلام مي شد كه روش هاي پيشگيري از بارداري در 
حالي كه اين روش ها به ويژه روش هاي طولاني مدت 
مخاطراتي دارد و ممكن است موجب ناباروي اوليه يا 
ثانويه شود. گزاره ديگر مي گفت بارداري حتما بايد 
با برنامه ريزي باشد در حالي كه ۳۳ درصد بارداري ها 
در دني��ا بدون برنامه ريزي اس��ت و ب��ارداري بدون 
برنامه ريزي هم مش��كلي ندارد. در نهايت نيز گزاره 
غلطي سقط عمدي جنين به شرط استريل و ايمن 
بودن را پيش از دميده ش��دن روح مجاز مي دانست؛ 
درحالي كه سقط عمدي جنين در هر سني از بارداري 
و حتي زير چهار ماه شرعا حرام است و از نظر حقوقي 
قابل پيگيري است. او افزود: با ابلاغ قانون حمايت از 
خانواده و جواني جمعيت، اجراي اين قانون به اولويت 
وزارت بهداشت بدل ش��د؛ چرا كه از ۷۳ ماده آن ۴۳ 
مورد يعني معادل ۶۰ درصد كل قانون مس��تقيم و 
غيرمس��تقيم تكليف وزارت بهداشت است و در اين 
راس��تا وزارت بهداش��ت قرارگاه جواني جمعيت را 

تاسيس كرد.

   ترويج خوشايند سازي زايمان طبيعي
او ادامه داد: در اين بين ماماها وظايفي بر عهده دارند 
كه اهم آن ش��ناخت قانون، حمايت از خانواده هاي 
باشكوه و با فرزندان بيش��تر )عدم تمسخر مادراني 
كه فرزند س��وم و چهارم را باردار هس��تند.(، نظارت 
بر اجراي قان��ون و برخورد با تخلقات، افزايش دانش 

و ارتق��اي مهارت هاي مامايي و ط��ب ايراني، حفظ 
كرامت مادران، ترويج خوشايند سازي زايمان طبيعي، 
حمايت از حيات جنين و همكاري با گروه هاي مردمي 

و جهادي در راستاي ارتقاي فرزندآوري است.

    افزايش جمعيت
 نياز به زيرساخت هاي مناسب دارد

ك��وروش پناهي، جمعيت ش��ناس در اي��ن باره به 
»تعادل« مي گويد: اينكه فك��ر كنيم ترويج زايمان 
طبيعي مي تواند يكي از راه هاي افزايش جمعيت باشد، 
كاملا غيركارشناسي است، هر چند اين روش مي تواند 
تا حد زيادي هزينه ه��اي خان��واده را در ابتداي راه 
فرزندآوري كاهش دهد، اما مساله اين است كه افزايش 
جمعيت نياز به زيرساخت هاي مناسب ديگري هم 
دارد. او مي افزاي��د: مهم ترين زيرس��اخت هايي كه 
بايد مورد توجه قرار گيرد، فارغ از مس��ائل اقتصادي 

و اجتماعي بحث بهداش��ت و درمان و آموزش است. 
اينكه آيا كشور ما ظرفيت افزايش تعداد دانش آموزان 
را دارد، اينكه آموزش و پرورش مي تواند براي جمعيت 
بيشتر معلم و دبير كاربلد به مدارس بفرستد. از سوي 
ديگر زيرساخت هاي بهداش��ت و درمان براي اينكه 
افراد بتوانند به راحتي نيازهاي دارويي و درماني خود 
را برطرف كنند، آماده است. اينها سوالاتي است كه 
بايد قبل از برنامه ري��زي براي جمعيت قبل از اينكه 
به فكر افزايش وام فرزند آوري و ... باش��يم براي آنها 
جوابي پي��دا كنيم.  اين جمعيت ش��ناس مي گويد: 
بحران سالخوردگي جمعيت مساله اي است كه همه 
به آن واقف هستيم اما بيش از همه مسوولان بايد ابتدا 
براي فراهم آوردن زيرساخت ها تلاش كنند، از سوي 
ديگر اگر مشكلات اقتصادي كشور حل و فصل شود 
قطعا درصد بسياري از خانواده ها خواهان فرزند آوري 

هستند. اما شرايط اقتصادي برايشان فراهم نيست.

    بي توجهي به نقش ماماها؛ 
افزايش زايمان سزارين

اعظم افراشته پور، ماما در اين زمينه به »تعادل« مي گويد: 
متاسفانه طي سال هاي گذش��ته اهميت نقش ماما در 
زايمان بسيار ناديده گرفته شده است، در واقع از آنجايي 
كه طي سال هاي گذشته پزشكان زنان و زايمان تلاش 
كرده اند تا زايمان سزارين را جايگزين زايمان طبيعي كنند 
و بسياري از زنان باردار نيز به دليل ترس از دردهاي زايمان 
طبيعي به زايمان س��زارين روي آورده اند نقش و جايگاه 
ماما ها در زايمان زنان بس��يار كم اهميت جلوه داده شده 
است. او مي افزايد: در حال حاضر تنها در موارد اورژانسي 
زايمان طبيعي صورت مي گيرد كه حتي در اين موارد هم 
باز خواست خانواده ها حضور پزشك متخصص بر بالين 
فرد باردار است و مس��اله اطمينان به ماماها به مشكلي 
جدي تبديل شده اس��ت. اين در حالي است كه حتي با 
حضور پزشك هم بيشتر پروس��ه كار توسط ماما انجام 
مي شود اما متاسفانه اطمينان لازم در اين رابطه بين افراد 
جامعه وجود ندارد.  افراشته پور به ميزان توانايي ماماها در 
امر زايمان طبيعي اشاره كرده و مي گويد: متاسفانه ميزان 
توانايي ماما ها در اين زمينه ناديده گرفته شده است. اين در 
حالي است كه حتي در كشورهاي پيشرفته نيز ديگر زايمان 
سزارين جز در موارد اضطراري و شرايطي كه فرد به دليل 
بيماري شرايط تحمل درد زايمان را نداشته باشد، انجام 
نمي شود. البته اكثر زايمان هاي طبيعي هم زيرنظر ماما 
انجام مي شود و اجباري بر حضور پزشك متخصص نيست. 
او مي افزايد: فرهنگ سازي در مورد افزايش زايمان طبيعي 
هم باعث مي شود هزينه هاي بيمارستان ها كاهش پيدا 
كند هم اين روش زايمان باعث تولد فرزنداني س��الم تر و 
البته مادراني به مراتب سرحال تر براي مراقب از نوزادان 
است. در واقع مادري كه سزارين مي كند، به دليل عوارض 
ناشي از عمل سزارين ممكن است بين دو روز تا يك هفته 
توانايي رسيدگي درست به نوزاد خود را نداشته باشد، اما 

در زايمان طبيعي چنين اتفاقي رخ نمي دهد.

    فوايد زايمان طبيعي 
گلنوش مرادي، ماما ني��ز درباره فوايد زايمان طبيعي 
به »تع��ادل« مي گويد: بعضي افراد بر اين باورند كه در 
زايمان طبيعي، بر اثر فشار هاي وارد شده بر سر نوزاد، 
ضريب هوشي نوزاد كاهش پيدا مي كند. در صورتي كه 
زايمان طبيعي بر ضريب هوش��ي ن��وزاد تأثير مثبت 
خواهد داش��ت. در روش زايمان طبيعي از طرف مادر 
نوعي پروتئين خاص در مغز نوزاد افزايش مي يابد كه 
همين امر باعث بالا رفتن ضريبِ هوشي نوزاد مي گردد. 
او مي افزايد: با تحقيقات انجام شده از نظر فوايد زايمان 
طبيعي به اين نتيجه رس��يده اند كه ۸۵ تا ۹۰ درصد 
زايمان هاي طبيعي فوايد بس��ياري براي مادر و نوزاد 
دارد. از آنجاي��ي ك��ه تولد نوزاد براي م��ادر از اهميت 
ويژه اي برخوردار اس��ت، به همين دلي��ل براي انجام 
زايمان طبيعي به نحوه صحيح برنامه  ريزي هاي لازم 
را انجام مي دهند. نوزادان حاصل از زايمان طبيعي، از 
نظر پزشكي عوارضِ كمتري هم در دوران نوزادي و هم 
در سنين بالاتر خواهند داشت. اين نوزادان در بدو تولد 
زودتر از نوزادان حاصل از زايمان سزارين شروع به تغذيه 
شير مادر مي كنند و مشكلاتِ تنفسي كمتري دارند. 
گلنوش مرادي مي گويد: نقش زايمان طبيعي در تنفس 
كودك از اهميتِ ويژه اي برخوردار است. زمانيكه نوزاد 
در رحم است، ريه هاي او پر از مايع آمنيوتيك بوده و در 
حين زايمان طبيعي اين مايع تا حدودي خارج مي شود. 
علل مشكلات تنفسي در حينِ زايمان به  صورت قطعي 
معلوم نيست؛ اما تغييرات هورموني و فيزيولوژيكي بدن 
مادر و جنين طي زايمان طبيعي، براي رشد و تكامل 
نوزاد تأثير بسياري دارد؛ زيرا دردِ زايمان براي مادر باردار 
و آزاد شدن هورمون هاي او منجر به رشد ريه هاي نوزاد 
مي ش��ود. نوزادان در بدو تولد سيستم ايمني نابالغي 
دارند كه بايد به قوي شدن سيستم ايمني نوزاد كمك 
كرد. نوزادان��ي كه با زايمان طبيعي به دنيا مي آيند، از 
طرف مادر باكتري هاي مفي��دي را دريافت مي كنند 
كه روي سيس��تم ايمن��ي نوزاد و س��لامت روده هاي 
او تأثير مس��تقيم دارد. در زايم��ان طبيعي به خاطر 
گلبول هاي سفيد نوزاد كه در واقع سطح كاتكول آمين 
را نيز افزايش مي دهند، ايمني نوزاد بيشتر شده و از او 

محافظت مي كند.

گزارش

رويداد

اظهارات ش��تابزده مس��وولان درباره وضعيت بد در هر 
حوزه اي از جمل��ه وضعيت يارانه و قيم��ت و صندوق 
 و… معم��ولا مقدمه يكس��ري تصميمات اس��ت كه 
پيش درآمدهاي آن درحال آماده سازي است. بي اعتبار 
ساختن پايداري صندوق هاي بازنشستگي يكي از اهدافي 
است كه در گفتن چنين سخناني مدنظر عده اي است. 
اينكه نيت بيان چنين س��خناني چيست، بحثي ديگر 
است، اما به طور عمده در ميان راه هاي متفاوتي كه براي 
احياي صندوق هاي بازنشس��تگي ارايه مي شود مانند: 
»افزايش استخدام ها، افزايش بازرس��ي ها از واحدها و 
نظارت بر نوع پرداخت حق بيمه، تاديه معوقات حق بيمه 
كارفرمايان، افزايش جواني جمعيت و افزايش جمعيت 
شاغل بيمه شده و ممانعت از افزوده شدن اقشار خارج 
از شمول قانون كار توسط دولت به بيمه شدگان«، اغلب 
كارشناسان به سراغ مواردي مثل اصلاحات پارامتريك 
ازجمله افزايش س��ن و سابقه بازنشستگي رفته و بر آن 
تاكيد مي كنند؛ سن و سابقه اي كه مشخص نيست تا چه 

ميزان موجب رفع بحران صندوق ها خواهد شد!

    صندوق هاي قابل نجات 
و سياه نمايي هاي مسوولان!

عليرضا حيدري )نايب رييس اتحاديه پيشكسوتان جامعه 
كارگري( در واكنش به اظهارات مطرح ش��ده از سوي 
مديركل بركنار شده وزارت كار اظهار كرد: اظهارات مطرح 
شده از سوي يكي از مقامات پيشين وزارت كار سخناني 
است كه اصلا در صلاحيت كارشناسي ايشان نبوده است. 
اولا از كجا اين را فهميدند كه كشور ايران مي تواند شبيه 
كشور يونان شود؟ ثانيا از كجا مشخص است كه وضعيت 
صندوق هاي بازنشستگي و سلامت ما مشابه صندوق هاي 
سلامت و بازنشستگي يونان است؟ اقتصاد ايران و يونان 
هزار و يك تفاوت دارند كه بحث تفاوت ضريب پشتيباني 
صندوق هاي بازنشستگي تنها يكي از آنها است. او افزود: 
اينگونه اظهارات باعث ايجاد ناامني در جامعه ش��ده و 
تصميم مقامات مربوطه درب��اره بركناري گوينده اين 
سخنان صحيح بود. ما منتقدان وضعيت صندوق هاي 
بازنشستگي نيز هشدار مي دهيم اما با چنين سخناني 
باعث تشويش اذهان و ايجاد ناآرامي در مخيله كساني 

كه قرار است با سپردن بخش��ي از درآمد خود در قالب 
كارگر و كارفرما به صندوق هاي بازنشستگي احساس 
امنيت كنند، نمي شويم. اظهارنظر درباره ضرورت فروش 
زمين هاي كش��ور خطر امنيت اجتماعي دارد. هركس 
چنين چيزي را بش��نود، قطعا دچار اين سوال در ذهن 
خود مي شود كه آيا حق بيمه واريزي من به صندوق ها 
در آينده باعث اس��تفاده من از خدمات بازنشستگي و 
درمان مي ش��ود؟  حيدري تاكيد كرد: اينگونه سخنان 
نااميدكننده و مشوش كننده برخي مقامات را بگذاريد 
در كنار اظهارات ميرهاشم موسوي؛ مديرعامل سازمان 
تامين اجتماعي كه مدام درباره امكان نجات صندوق هاي 
بازنشستگي ابراز اميدواري كرده و آينده را روشن مي داند. 
واقعيت اين است كه با تصميم گيري درست روشن اين 

امكان فراهم خواهد شد. 

    نه سفيدنمايي كنيم و نه ايجاد نااميدي
نايب رييس اتحاديه پيشكسوتان جامعه كارگري تصريح 
كرد: البته حرف ما س��فيدنمايي و نديدن مشكلات به 
سياق مديرعامل س��ازمان تامين اجتماعي براي آينده 
صندوق ها نيس��ت، بلكه حرف ما اين اس��ت كه نبايد 
نااميدي به جامعه داد زيرا تحولات اقتصادي و اجتماعي 
در كش��ورها به سرعت درحال رخ دادن است و به خاطر 
شرايط خاصي كه بر اقتصاد جهاني حاكم است، نمي توان 
به راحتي درباره آينده پيش بيني كرد. اين كارش��ناس 
حوزه تامين اجتماعي گفت: اظهارنظرهاي نااميدكننده 
درباره ورشكستگي صندوق هاي بازنشستگي مي تواند 
مقدمه شروع خش��ن ترين و افراطي ترين اصلاحات و 
تغييرات پارامتريك در صندوق هاي بازنشستگي مثل 
افزايش سن و سابقه براي بازنشستگي باشد. وي افزود: 

اصلاحات خشن به معناي راديكال ترين نوع تغييرات 
در سن و سابقه بازنشستگي است كه در مخيله برخي 
مديران سازمان تامين اجتماعي، اقتصاددانان، وزارت 
كار و دولت و حتي مجلس شوراي اسلامي وجود دارد. 
براي مثال اگر اصلاحات مورد توافق و منطقي تر در سن 
و سابقه سالي ۳ ماه باشد، ناگهان گفته شود كه سالي ۱ 
سال سن بازنشستگي افزايش داده شود و به اين ترتيب 
طي يك دوره پنج ساله ناگهان ۵ سال به سن بازنشستگي 
افزوده مي شود.  حيدري تصريح كرد: اظهارات شتابزده 
مس��وولان درباره وضعيت بد در هر ح��وزه اي از جمله 
وضعيت ياران��ه و قيمت و صندوق و… معمولا مقدمه 
يكسري تصميمات است كه پيش درآمدهاي آن درحال 
آماده سازي است. بي اعتبار ساختن پايداري صندوق هاي 
بازنشس��تگي يكي از اهدافي است كه در گفتن چنين 

سخناني مدنظر عده اي است. 

    نرخ جايگزيني
او با اشاره به تغييرات حقوق بازنشستگي به اظهارنظرهاي 
برخي اقتصاددانان درباره تغيير نرخ جايگزيني و ميزان 
حقوق بازنشستگي، تاكيد كرد: ما درباره ميزان حقوق 
بازنشس��تگان نيز مفهومي به نام »ن��رخ جايگزيني« 
داريم. پرس��ش ما اين است كه آيا با نرخ جايگزيني ۶۰ 
درصد در يك كشور پيشرفته، نمي توان زندگي حداقلي 
يك بازنشس��ته را مديريت كرد؟ و آيا آن نرخ باتوجه به 
تغييرات ارزش پول و سطح حداقلي درآمدها در كشوري 
مثل ايران مي تواند باعث شود كه همان نرخ جايگزيني 
دريافتي بازنشستگان در كشورهاي توسعه يافته را در 
ايران نيز داشت؟  نايب رييس اتحاديه پيشكسوتان افزود: 
نرخ جايگزيني بايد به نحوي باشد كه كفاف حداقل هاي 
معيشتي يك بازنشسته را بدهد. اگر نرخ جايگزيني در 
يك كشور پيش��رفته ۵۰ يا ۶۰ درصد حقوق سال هاي 
آخر باشد، ما مطمئن هستيم كه آن ميزان كفاف حداقل 
هزينه ها را در آن كش��ور با آن ميزان قيمت ها پوشش 
مي دهد. اگر فرد در زمان اشتغال ۴۰-۲۰ درصد بيش از 
زمان بازنشستگي دريافتي داشته، در آن كشورها معمولا 
فقط به خاطر اين است كه خودش تمايل به داشتن رفاه 

بيشتر داشته است. 

اظهارات جنجالي درباره ورشكستگي صندوق ها 

مقدمه افراطي ترين اصلاحات در بازنشستگي است

رويخطخبر

اعلام پايان »وضعيت اضطراري« به معناي پايان كرونا نيست
معاون درمان وزارت بهداش��ت تاكيد كرد: اعلام پايان 
وضعي��ت اضط��راري كرونا به هيچ عن��وان به معناي 
پايان وجود كرونا نيس��ت؛ س��ازمان بهداشت جهاني 
تنها »ش��رايط اضطراري« را پايان يافت��ه اعلام كرده 
است. دكتر سعيد كريمي درباره اعلام پايان وضعيت 
اضطراري كرونا از سوي سازمان جهاني بهداشت، گفت: 
سازمان بهداش��ت جهاني بر اساس دستورالعمل هاي 
خ��ود اين نتيجه گي��ري را كرد و خيلي ه��م زود اين 
اتفاق نيفتاده است؛ بيش از سه سال از آغاز همه گيري 
كوويد۱۹ گذشته است و ويروس ها هم معمولا به همين 
شيوه عمل مي كنند كه پس از مدتي سرايت پذيري  آنها 
افزايش يافته اما كشندگي آنها كاهش مي يابد و به اين 
ترتيب به بيماري هايي تبديل مي شوند كه ديگر حالت 
پاندمي و جهاني ندارند و ممكن است در برخي محل ها 
وجود داش��ته باش��ند. او با تاكيد بر اينكه اعلام پايان 
وضعيت اضطراري كرونا به هيچ عنوان به معناي پايان 
وجود كرونا نيست، اظهار كرد: همانطور كه آنفلوآنزايي 
كه ۱۰۰ س��ال پيش بروز پيدا كرد، هنوز تمام نش��ده 

اس��ت، كرونا هم تمام نمي ش��ود و نياز به رعايت دارد. 
سازمان بهداش��ت جهاني تنها »شرايط اضطراري« را 
پايان يافته اعلام كرده است. كريمي ادامه داد: توصيه 
ما اين است كه افرادي كه بيماري زمينه اي دارند حتما 
از خود مراقبت كنند؛ چراكه خودمراقبتي مهم ترين 
اصل اس��ت. افراد عادي ش��ايد با ابتلا به ويروس دچار 
مشكل خاصي نش��وند، اما يك بيمار زمينه اي ممكن 
است شرايط سختي را تجربه كند و كارش به بستري 
در ICU و مرگ و مير برسد؛ به همين دليل ماسك زدن 
در فضاي سربسته و حفظ فاصله فيزيكي ضرورت دارد. 

او با اشاره به اينكه هر دستورالعمل مقابله اي با بيماري 
ممكن اس��ت بعد از مدتي بسته به شرايط تغيير كند، 
بيان كرد: آخرين دستورالعمل ما اين بود كه در فضاي 
باز استفاده از ماسك لازم نيست و در مورد واكسن هم 
توصيه اين بوده اس��ت كه افراد بالاي ۱۸ سال پس از 
شش ماه از تزريق آخرين دز واكسن يا به طور كلي سالي 
يك بار اقدام به تزريق واكسن كنند. دكتر كريمي درباره 
وضعيت فعلي بروز كرونا در كش��ور نيز به ايسنا گفت: 
خوشبختانه روند بيماري كاهشي است و از حدود هفتم 
فروردين كه قله پيك موج هش��تم را داشتيم تاكنون 
روند كاهش داشته است. نمي توان گفت اين موج تمام 
شده است چون ديديم كه موجي دو كوهانه بوده است 
ولي اگر پروتكل ها به خوبي رعايت شود به نظر مي رسد 
كه نزديك به شرايط با ثبات هس��تيم. معاون در مان 
وزارت بهداشت با تاكيد بر اينكه نمي توان از بروز موج 
نهم بيماري پيش بيني داشت، اظهار كرد: اين موضوع 
وابسته به اينكه است كه جهش جديدي از بيماري اتفاق 
افتد يا خير؟ اما فعلا در شيب نزولي بيماري قرار داريم.

ادامهازصفحهاول

فاصله ميلياردي مسوولان و مردم
 ايس��تگاه هاي موفقيت برسد ش��ما چطور توقع 
داريد ي��ك كارگر كه نه امنيت ش��غلي دارد و نه 
توانايي تامين معاش خان��واده و نه حتي توانايي 
تامين هزينه هاي تحصيل��ي فرزندانش را باز هم 
ب��ه ايس��تگاه موفقيتي كه دولت وع��ده مي دهد 

دلخوش باشد. 
آمارها هر روز تلخ تر مي شوند، رسمي و غيررسمي 
از افزاي��ش ك��ودكان كار مي گوين��د، از افزايش 
دستفروشي مي گويند از افزايش طلاق مي گويند 
از افزايش تعداد زنان سرپرست خانوار مي گويند 
چون يا همسرانشان بدون توضيحي آنها را ترك 

مي كنن��د يا زير بار مس��ووليت زندگي قلبش��ان 
از حركت باز مي ايس��تد. آماره��ا از افزايش فقر و 
حاشيه نش��يني مي گويند، از افزايش مرگ هاي 
خودخواسته از اينكه جوانان به جاي اينكه به فكر 
ساختن آينده اي خوب در سرزمين خود باشند، 
در ت��دارك مهاجرت كردن و س��اختن آينده اي 

نامعلوم در وراي اين جغرافيا هستند. 
حالا ديگر از پرس��تار و دكتر ب��ه مهاجرت كارگر 
و رانن��ده و... رس��يده ايم. اين آمارها اگر ش��ما را 
تكان نمي دهد حداقل اين اس��ت كه بس��ياري از 
ما را نااميد مي كن��د و اين ناامي��دي مي تواند بر 

آينده اين سرزمين تاثير مس��تقيم داشته باشد. 
شايد براي نمايده مجلسي كه حقوق ماهيانه اش 
حداق��ل ۵ برابر حق��وق يك كارگر اس��ت حرف 
زدن از ماش��ين هاي شاسي بلند گدا بازي باشد و 
براي وزيري كه خ��ود نمي داند چطور مي توان با 
حقوق ماهي ۸ ميليون تومان زندگي كرد، قناعت 
كارگران راهكاري مناسب باشد، اما براي مردمي 
كه اين روزها زير بار مش��كلات كمر خم كرده اند 
اين فاصله ه��اي ميلياردي نش��ان از بي توجهي 
مسوولان به مشكلاتي دارد كه مردم با آن دست 

و پنجه نرم مي كنند.

وزارتنیرو
شركتمديريتمنابعآبايران


